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A 
Belügyminisztérium 
környezetvédelmi feladatai
■ Belügyminisztérium szervei sok gépjárművet üzemeltetnek.

em vitás tehát, hogy gépjárműparkunk műszaki állapota - 
pozitív vagy negatív módon — hozzájárul a levegő szennyeződé
séhez. Ezért a gépjármű-karbantartás-.keretében rendszeresen el
lenőrizzük a kipufogógáz összetételét, elvégezzük a szükséges be
állításokat. Magunkra is kötelezőnek tartjuk az élővizek tisztasá
gának védelmét, csakúgy, mint új létesítményeink területén és 
környékén a parkosítást.
Az említett intézkedések, eredmények sem elhanyagolhatóak, ám 
társadalmi szinten kétségtelenül meghatározóbb a belügyi szer
vek hatósági tevékenysége. A természetvédelmi területek, a nem
zeti parkok, a vadrezervótumok értékeinek megóvása, az ellenük 
irányuló bűncselekmények, szabálysértések megelőzése, felderí
tése érdekében szorosan együttműködünk számos gazdasági, tár
sadalmi szervvel.
A közúti közlekedés ellenőrzésekor a rendőrök tevékenysége ki
terjed a jogszabály által meghatározott környezetvédelmi határ
értékek betartására, a közterület tisztaságának megóvására is. 
A levegőszennyezés, a zajszinttúllépés ellenőrzését országosan 
beiktatjuk rendszeres és fokozott közúti akcióinkba. 1980-ban 7847 
gépjármű kipufogógázának széinmonoxid tartalmát vizsgáltuk meg; 
1654 esetben nem feleltek meg az előírt értékeknek. Az akcióban 
a rendőrök 605 figyelmeztetést, 854 helyszíni bírságolást, 181 eset
ben pedig feljelentést alkalmaztak.'’ Kiemelten foglalkoztak és 
foglalkoznak az utak, lakóterületek köztisztaságával is. Az emlí
tett akciók során 5853 köztisztasági szabálysértést észleltek: 2721 
esetben figyelmeztették az elkövetőt, 2246 esetben helyszíni bír
ságot kellett kiszabni, 816 esetben pedig feljelentés látszott cél
szerűnek hasonló cselekmények megelőzése érdekében. A gép
jármű-füstölés ellenőrzése és a köztisztasági intézkedések során 
84 esetben volt indokolt az üzemben tartó értesítése és felszólí
tása a szükséges tennivaló elvégzésére.

■i mezőrendészeti szabályok, a halászat, a vadászat, a kul- 
urált turizmus szabályainak megtartásán szintén őrködünk.

E célból kitűnő hely- és személyismerettel rendelkező körzeti meg- 
bízottaink együttműködnek a mező-, hal-, vad- és természetvé
delmi őrökkel, sok esetben látnak el együtt szolgálatot.
A környezet- és természetvédelem nem elkülönült része egyéb te
vékenységünknek sem, hanem szervesen kapcsolódik azokhoz. Pél
daként említem, hogy az ORFK Légirendészeti Parancsnokság 
légijárműveinek személyzete a repülések során kutatja a víz
szennyeződéseket, az esetleges halpusztulásokat. Ha ilyet észlel
nek, haladéktalanul értesítik az illetékes szerveket. Vízirendé; 
szeti beosztottaink - az OVH szerveivel együttműködve — víz
minták vételével ellenőrzik rendszeresen vizeink tisztaságát. A víz
szennyeződések hatásainak kiküszöbölése, csökkentése nem kép
zelhető el a különböző szakági és területi szervek kölcsönös tá
jékoztatása, összmunkája nélkül.
Egy-egy sikeres feladatmegoldás méltán tölti el büszkeséggel 
elvtársainkat. A közelmúltban például a Duna ausztriai szaka
szán több tonna olaj folyt le. Vízirendészeti szerveink a vízügyi 
hatósággal közösen vizsgálták a szennyeződés jellegét, mértékét, 
kiterjedését, lefolyási sebességét. Kísérték a levonulást, és ami
kor az megközelítette a Duna egyik legkényesebb pontját: a ká
posztásmegyeri vízkiemelő műveket, értesítésünkre szüneteltették 
a vízvételt. Csak akkor indították meg újra, amikor a szennye
ződés elhagyta a kritikus szakaszt. A vízkiemelő szűrőrendszeré
nek tisztítása, cseréje - a szakemberek becslése szerint - több 
millió forintjába került volna a népgazdaságnak.

jjfMk sugárzó anyagok terén munkánk szintén a környezet és a 
-■••'természet védelméhez kapcsolódik. Ismert, hogy a radioaktív 

anyagok előállítása, felhasználósa, tárolása, szállítása szigorúan 
szabályozott. E tevékenységekkel kapcsolatos rendészeti feladatok 
ellátása során ellenőrzéseket hajtunk végre, megvizsgáljuk az 
esetleges rendellenességeket, szabálytalanságokat, és felszámolá
suk érdekében intézkedünk.

Amint említettem, egyéb szakmai tevékenységünket is a környe
zetvédelem szem előtt tartásával végezzük. így a Tűzoltóság Or
szágos Parancsnoksága — állandó kapcsolatban más szervekkel, 
pl. a KOJAL-lal - elvégzi az új tűzoltási anyagok toxicitásónak 
vizsgálatát, és olyan kutatásokat szorgalmaz, amelyek a kor
szerűbb, nagyobb hatékonyságú, de a környezetet kevésbé szeny- 
nyező anyagok bevezetését célozzák. A tűzoltóság részbeni fel
adata a közúti, vasúti, valamint a hajózási baleseteknél a tűz
veszélyes szennyező folyadékok kiömlésének elhárítása. Ezenkí
vül tűzmegelőzési munkájukkal csökkentik a környezetre ártalmas 
veszélyforrásokat, ami különösen a vegyipari üzemeknél és telep
helyeken helyrehozhatatlan károk megelőzését jelenti.
A társadalmi elvárások kielégítése érdekében a BM Határőrség
re is komoly feladatok hárulnak.Hogy csak néhányat említsek: 
a határon átfolyó vizek szennyezésének észlelése, jelentése, a le
hetőségek szerint közreműködés a károk csökkentésében vagy 
felszámolásában, továbbá hatékony részvétel a természetvédelmi 
területek és műemlékek rongálásának megelőzésében, az esetle
ges kórok csökkentésében.

feladatok korántsem teljes számbavételével sikerült talán 
emutatnom: a Belügyminisztériumnak a környezet védelme 

nem különálló feladata. E feladatot napi tevékenységünk során 
látjuk el, szorosan kapcsolódva az állam, és közbiztonság érde
kében végzett munkánkhoz. Alapelvünk, hogy egy-egy káros fo
lyamatot lényegesen könnyebb megelőzni, mint a már bekövet
kezett kárt elhárítani. Ezért is elsősorban a figyelmeztetést, a 
meggyőzést állítjuk intézkedéseink középpontjába, s csak akkor 
nyúlunk szigorúbb eszközökhöz, ha a bekövetkezett károsítás sú
lyossága azt indokolja.
Az Állami Tervbizottság határozata alapján szakterületünkön fel
adatunk kidolgozni a környezet- és természetvédelmi szabályok 
ellen vétőkkel szembeni szigorúbb fele/ősségrevonási rendszert. 
Tervezett feladataink közé tartozik továbbá egy korszerű, egysé
ges, valamennyi környezetvédelmi tevékenységünket H/őfe/ő nérő-, 
információs és statisztikai rendszer létrehozása.
A környezetvédelemmel kapcsolatos belügyi feladatokat az álta
lánosan kötelező jogszabály és belső előírás határozza meg. Az 
eligazodás közöttük nehézségekbe ütközik, emiatt oktatásuk és 
végrehajtásuk egyaránt nehéz. Ezért tervezzük a hatályos jog
szabályokból, a különböző hatóságok és szervek által kiadott 
rendelkezésekből gyűjtemény összeállítását.

EBJyilvánvaió, hogy munkánk - ha mégoly szakszerűen és lel- 
' 'kiismeretesen látjuk is el — kevésnek bizonyul az emberi 

környezet, a természet védelmére, ha nem kapunk segítséget a 
legkülönbözőbb gazdasági, társadalmi szervektől és a lakosság 
egyes tagjaitól. Az emberi környezet védelméről szóló törvény 
meghatározza: elő kell segiteni, hogy a környezetvédelemben a 
lakosság társadalmi munkával is részt vegyen. Ennek az elvárás
nak mi igyekszünk maradéktalanul eleget tenni, különösen a 
szakemberek segítségére tartunk igényt. Támaszkodunk a Belügy
minisztérium önkéntes társadalmi segítőire, minden józanul gon
dolkodó, becsületes állampolgárra. A megyei (budapesti) rendőr- 
főkapitányságok szakági szervei ezért szorosan együttműködnek 
a helyi tanácsi szervekkel, az illetékes népfrontbizottságokkal a 
környezet- és természetvédelmi akciók megszervezésében és vég
rehajtásában. Egyre hatékonyabb megoldást keresünk a társa
dalmi erők fokozottabb segítségének felhasználására. Feladatain
kat csupán hatósági eszközökkel lehetetlen megoldani, ez nem is 
lehet célunk. A környezet védelme mindannyiunk közös ügye, 
végső fokon erkölcsi kérdés. Aki a környezetet, a természetet ká
rosítja - végső soron önmagát károsítja ...

TÓTH FERENC
rendőr vezérőrnagy, a BM ORFK vezetőjének közbiztonsági és közlekedési 

helyettese, az Országos Környezet- és Természetvédekmi Tanács tagja



Védett ~
. területeink 
a sorsáról
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Természetvédelmi „sziget” a főváros ölelésében (Sas-hegy)

AZ ORSZÁGOS KÖRNYEZET 
ÉS TERMÉSZETVÉDELMI TANÁCS

Múlt év novemberében ülést tartott az 
Országos Környezet- és Természet
védelmi Tanács, ahol a hazai kör
nyezetvédelem több aktuális kérdését tár

gyalták meg. így a többi között hallhat
tunk a veszélyeshulladék-kezelő telepek 
létesítésének és üzemeltetésének irányel
veiről, a Lenin Kohászati Művek acélgyár
tási rekonstrukciójának környezetvédelmi 
vonatkozásairól és a cementipar környe
zetvédelmi intézkedéseiről. Az ülés napi
rendjén szereplő kérdések közül azonban 
a legélénkebb vitát a védett területek tu
lajdoni (kezelő) jogának rendezését célzó 
javaslat váltotta ki.

EGY KIS VISSZAPILLANTÁS

A természetvédelem mai visszás helyzete 
bizonyára sokak előtt érthetőbbé válik, ha 
egy kicsit visszatekintünk a múltba. Az 
1880-as évektől egészen 1961-ig természet
védelemmel csak az erdészet kebelén be
lül foglalkoztak. így volt ez nemcsak ha
zánkban, hanem sokhelyütt a világon. 
1961-ben az akkori Földművelésügyi Mi
nisztériumból kivált két önálló intézmény, 
az Erdészeti Főigazgatóság és a Természet
védelmi Hivatal. Az Erdészeti Főigazgató
ság később visszakerült a MÉM-hez, a 
Természetvédelmi Hivatal mai jogutódja 
pedig az OKTH. A természetvédelem tár
gya, a védett terület jelentős része azon
ban továbbra is az eredeti tulajdonosoknál 
maradt. A rendezetlen körülmények elle
nére tovább munkálkodtak természeti kin
cseink megőrzésén.
1961-ben 10 000 ha védett területünk volt, 
amely 1970-re csupán 5000 hektárral lett 
több. A természetvédelem 1970 és 1980 kö
zött a mennyiségi fejlődés korszakát élte, 
a védett területek tíz év alatt elérték a 
400 000 ha-t. A hektárok számával a gon
dok is sokasodtak, hiszen egészen más 
15 000 ha-t gondozni, mint 400 000-t. A 
mennyiségi növekedést nem követte a 
szemlélet minőségi változása. Ezért is ke
rült a kérdés az Országos Környezet- és 
Természetvédelmi Tanács ülése elé.
A természetvédelem végső célja, hogy min

den védett terület állami tulajdonban le
gyen, s a természetvédelmi szervezet ke
zelje azokat. Hosszú távon ez nem lehet 
vita' tárgya. Ám addig is, amíg nincs lehe
tőség a megoldásra, a védett területek 
10—20%-át, azaz legfeljebb 80 000 ha-t mi
nél hamarabb át kell adni az OKTH keze
lésébe. Ezek a területek a bioszféra-rezer
vátumok magterületei, a Ramsari egyez
mény által meghatározott vadvizek és a 
nagyon érzékeny, szigorúan védett terüle
tek. Az Országos Környezet- és Természet
védelmi Tanács a gazdasági helyzetet mér
legelve, a lehető legszerényebb áthidaló 
megoldást választotta.
A közel egy évszázados hazai természetvé
delem célja kettős: föltartóztatni a termé
szetet károsító folyamatokat, és megóvni 
bizonyos területeket és természeti értéke
ket. A természetvédelem érdekében tett ál
lami intézkedések kezdettől fogva e kettős 
célt tartották szem előtt.
A vitathatatlanul jelentős össztársadalmi 
érdeket képviselő intézkedések és bizonyos 
csoportérdekek között ma is ellentétek jö
hetnek és jönnek létre. Különösen élesek a 
konfliktusok a mező- és erdőgazdasági vé
dett földterületeken. Ez érthető is, hiszen 
az élelmiszertermelés növelése, a haszon- 
fatermelés elsőrendű társadalmi szükség
let, népgazdasági érdek, a természetvédel
mi intézkedések pedig e folyamatokat lát
szólag korlátozzák.
Ugyanakkor ma már tény, hogy a környe
zeti tényezők, a természetes erőforrások, a 
természeti adottságok megóvása hosszú tá
von a biztonságosabb és gazdaságosabb 
termelés előfeltételét képezik, amit az ag- 
roökológiai potenciál-felmérés vizsgálatai 
is bizonyítanak.

KÜLÖNLEGES RENDELTETÉSŰ 
FÖLDEK

A föld a mezőgazdasági termelés és az er
dőgazdálkodás számára termelési eszköz, 
a gazdasági élet többi ágában pedig első
sorban a termelés színhelye. Ezenkívül az 
ember élőhelye is egyúttal.

Mindazokat a földterületeket, amelyek 
nem a mező- és erdőgazdálkodást szolgál
ják — eltekintve az emberi település céljá
ra szolgáló belterületektől — különleges 
rendeltetésű földeknek nevezhetjük. Ez a 
különleges rendeltetés igen sokféle lehet. 
Közös ismérvük e földeknek azonban, 
hogy mind valamilyen társadalmilag je
lentős cél érdekében kerültek ki a mező
gazdasági rendeltetésű vagy az erdőgazdál
kodás számára fenntartott földek köréből 
(pl. közlekedés, honvédelem). A védett 
földterületek fogalmilag a különleges ren
deltetésű földek kategóriájába tartoznak, 
s elsődlegesen a természetvédelem érdekei
nek érvényesülését kell, hogy szolgálják. 
A természetvédelem érdekeit képviselő ál
lamigazgatási szervek (OKTH, felügyelősé
gek, tanácsok, szakigazgatási szervek stb.) 
a védett területen gazdálkodók „tulajdo
nosi jogosítványát” különböző súlyú ható
sági eszközökkel, általában tiltó, korlátozó 
rendelkezésekkel befolyásolják. A termé
szetvédelem sajátos érdekei a föld további 
mezőgazdasági, erdőgazdasági célú hasz
nosítását nagymértékben csökkentik. E te
rületek megvédését ennek ellenére biz
tosítani kell többek között azért is, mert 
hazánknak nemzetközi kötelezettségei is 
vannak velük kapcsolatban.
Az UNESCO szervezésében hazánkban 4 
bioszféra-rezervátumot alakítottak ki. Eze
ken a területeken fő feladatunk: a mag
területek természetes állapotban tartása, a 
hasznosítás megakadályozása a feltáró és 
összehasonlító kutatások megszervezése ér
dekében.
Ezeken a területeken tilos a műtrágyák és 
a vegyszerek használata, a meliorálás, az 
intenzív legelőgazdálkodás, mivel alkalma
zásuk a természetes és féltermészetes 
ökoszisztémák eltűnéséhez vezet. Az eddi
gi tapasztalatok szerint a magterületek ter
mészetes állapota csak úgy őrizhető meg, 
hogy továbbra sem művelik meg azokat. 
Hazánk 1979-ben csatlakozott a Ramsari 
egyezményhez. Eszerint gondoskodunk ar
ról, hogy a vadvizek — mint a vízrend
szerek szabályozói, és mint a jellegzetes 
növény- és állatvilág élőhelyei — változat
lan formában maradnak fenn.
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Ezeken a területeken csak az OKTH, il
letve területi szervei egyetértésével végez
hetők vízrendezési munkák, és kerülni kell 
minden olyan célú hasznosítást (pl. nagy
üzemi mezőgazdasági technológiák, nagy
beruházások), amely a terület ökológiai 
egyensúlyát veszélyeztetné. Ez könnyen 
megoldható, mert a vadvizek mezőgazda
sági szempontból értéktelen területek.
A védett területek kezelése szakértelmet és 
olyan szemléletet igényel, amely a nyere
ségre orientált mezőgazdasági nagyüze
mektől és erdőgazdaságoktól nem várható 
el.
E nemzetközi egyezmények hatálya alá 
tartozó területeken a jelenlegi földhaszná
lati módok állandó konfliktust eredmé
nyeznek a gazdálkodók és a természetvé
delmi szervek között. Az ellentétek azon
ban feloldhatók, ha a természetvédelem 
számára legértékesebb területeket a mű
velés alól kivonják, és az állami ingatlan
nyilvántartásban a „termelésből kivont” 
kategóriába sorolják.
A nemzeti parkoknak, a tájvédelmi körze
teknek is vannak olyan szigorúan védett 
területrészei, amelyek megvédése szintén 
társadalmi érdek.

VAN-E MEGOLDÁS?

Az előterjesztésről kibontakozó vitát hall
gatva a Tanács ülésén világossá vált a me
zőgazdaság és a természetvédelem között 
kialakult ellentét. Jakucs Pál akadémikus, 
a hazai ökológiai kutatás egyik jeles kép
viselője úgy szólt, mint akii valóban szívén 
viseli a szóban forgó 80 000 ha sorsát: 
......Igen nagy öröm számomra, hogy a 
Tanács végre napirendre tűzte a termé
szetvédelmi területek tulajdonviszonyai
nak rendezését. Olyan kérdés kerül most 
megvitatásra, amely a hazai természetvé
delmi tennivalók sürgős megoldást kívánó, 
utolsó órákban lévő ügye. E kérdést már 
az 1961. évi 18. sz. törvényerejű rendelet, 
ill. a 12/1971. sz. kormányrendelet megfo
galmazásakor meg kellett volna oldani. Ha 
a természetvédelmi jogszabályok megal
kotásakor rendezték volna a tulajdonjogi 
kérdéseket, kevesebb lenne az olyan disz- 
szonáns jelenség, amely ma már egész ter
mészetvédelmünk érdemi létét vonja két
ségbe!
Azzal, hogy megszületett 3 nemzeti par
kunk, 4 bioszféra-rezervátumunk, 28 táj
védelmi körzetünk és több mint 100 orszá
gos jelentőségű természetvédelmi terüle
tünk és jóváhagyták a „félmegoldású” ke
zelési szabályzatot, inkább csak „kirakat
munkát” végeztünk. A hosszú évek lema
radását elsősorban formailag próbáltuk 
pótolni. Bár saját tapasztalatunk kevés 
volt, amikor természetvédelmünk az 1970- 
es években fejlődésnek indult, tanulhat
tunk volna legalább szomszédainktól, így a 
Szovjetuniótól, Lengyelországtól, Csehszlo
vákiától a tulajdonjogi kérdésekben. Ne
héz helyzetbe jutott a hazai természetvé- 
delem. Még mindig nem érzi ugyanis min
denki világosan (a tárcák vezetői közül 
sem!), hogy védetté nyilvánított területeink 
és nemzeti parkjaink esetében olyan pó
tolhatatlan értékű nemzeti kincsekről van 
szó, amelyeknek állami tulajdonba vétele 
és az OKTH kezelésébe adása ma már nem 
lehet hosszú vita tárgya. A huzavonák, a 
késedelmes, megalkuvásokkal teli döntések 
miatt folyamatosan és véglegesen károsod
nak, vagy pótolhatatlanul megsemmisül

nek kincseink, pedig megőrzésükért ben
nünket terhel a felelősség.
Kérem a Tanács segítségét abban, hogy 
sürgősen megtaláljuk a végleges megol
dást.
Ilyen értelemben nem érzem pl. komoly 
akadálynak a Pénzügyminisztérium által 
felvetett észrevételeket sem. Ezek szerint 
a védett területek kisajátításához szüksé
ges 150 millió Ft-ot sem most, sem később 
nem tudja biztosítani az állami költségve
tés. A 150 millió Ft 15 Ft/fő egyszeri össze
get jelent hazánk lakosságának. Ennek 
előteremtésére számos olyan módot is le
hetne találni, ami az állami költségvetést 
nem terhelné. Gondolok itt pl. bélyegek, 
poszterek kiadására, felajánlásokra, sőt 
akár természetvédelmi célú állami sors
jegy kiadására is (Ausztria a Fertő-tó ma
dárrezervátumainak költségét sorsjegyek
ből fedezi).
A döntő azonban megérteni és elfogadni 
azt a szemléletet, hogy nemzeti és nem
zetközi kötelezettségeinket szolgáló védett
ségeknél nem szabad a gazdasági haszno
sítás kérdéseit alapul venni! A mező- és 
erdőgazdasági termelés a szigorúan védett 
területeken összeegyeztethetetlen a termé
szetvédelem lényegével, hacsak nem kü
lönleges, egyedi esetről van szó. Ez eset
ben viszont a természetvédelemnek kell 
megszabnia a gazdálkodás módjait és mér
tékét... Még egy kérdést vetek föl: a vé
dett területek védőzónájának problémá
ját. Számos ökológiai vizsgálattal bizonyí
tott nemzetközileg és itthon is, hogy ezek 
a védelem érdekében és a védettség cél
jainak megfelelően különleges kezelést 
igényelnek. E problémának az anyagból és 
a határozati javaslatokból történő elhagyá
sa vagy elhallgatása szerintem nem en
gedhető meg. Szemléletes példának a deb
receni Nagyerdőt hozom fel. Már 1939-ben 
védetté nyilvánították az erdő néhány hek
táros részét azzal a céllal, hogy e rész 
őrizze az utókor számára az alföldi, homo
ki, gyöngyvirágos tölgyes erdőtársulást, 
jellemző lágyszárú és fafajaival. A védett 
erdőrész környezetében azonban a mai ér
telemben vett védőzónát kivágták, és aká
cost telepítettek. Ma már az akác — nagy 
terjedőképessége miatt — a védett terület
re is benyomult, kiszorítva az eredeti nö
vényfajokat. Felborult az ökológiai egyen
súly. E folyamat 15—20 év alatt zajlott le, 
a védettség indoka megszűnőben van ...” 
Jakucs Pál kiutat kereső gondolatai után 
Balogh János akadémikus szólt igen nagy 
szenvedéllyel a témához: ..... A mai vita 
jelzi, hogy amikor az 1978-ban újra meg
alakult Országos Környezet- és Természet
védelmi Tanács első ízben tárgyal termé
szetvédelmi kérdésekről, milyen nagy tu
datváltozásra van szükség. Engedjék meg, 
hogy néhány gondolatot idézzek a Magyar 
Tudományos Akadémia múlt évi közgyűlé
sének anyagából. Fontos feladatunk, hogy 
az illetékeseket meggyőzzük: nem odázha
tó tovább, hogy fölemeljük a környezet- és 
természetvédelmi ráfordítások százalékos 
részesedését. Az Országos Tervhivatal ada
taiból ismeretes, hogy a IV. ötéves terv 
során a környezetvédelmi célú ráfordítás 
a nemzeti jövedelem 1 százalékát sem érte 
el, ami nemzetközileg is a legalsó határ. 
Ahhoz, hogy a környezetvédelem az elkö
vetkező időben a nemzetközi normák kö
rüli értékeket elérje, a nemzeti jövedelem 
2,3—2,6 százaléka szükséges.
Bármilyen népszerűtlen feladat is, de ál
landóan hangoztatnunk kell, hogy ezt a 
szintet még a fejlesztések lassítása árán is 
el kell érnünk. Ez alaitt a szint alatt leg

főbb nemzeti vagyonunk, termőtalajunk és 
vizeink rohamosan pusztulnak, és azt a 
hányadot használjuk föl belőlük, amelyek 
tulajdonképpen nem minket, hanem az 
utánunk következő nemzedékeket illeti 
meg.
Nyugodt lélekkel gondolkozzunk úgy, 
mintha jogunk lenne a jövőt félteni. Olyan 
gazdálkodásra hajiunk a jelenlegi nagyon 
súlyos népgazdasági viszonyok között, mint 
amikor régen kényszerből megettük a jö
vő évi vetőmagot. A felszabadulás után 
volt rá bőven példa. Én mindezt azért 
mondtam, mert kérve kérem az illetékes 
tárcákat és a Termelőszövetkezetek Orszá
gos Tanácsát, hogy fontolja meg a javas
latokat. Sajnos az elmúlt ötéves terv so
rán keveset javult ez az arány, azért is 
van annyi problémánk. Mit jelent a jelen
legi öt év szempontjából ez a 150 millió 
Ft?! Ha ezt az adatot ráhagyjuk az utó
korra, joggal tanítják majd, hogy 1980- 
ban, amikor az utolsó természeti értékek 
megmentéséről volt szó, egy ilyen hihetet
lenül csekély összeggel bíbelődtünk.
Valami azért hiányzik ebből a javaslat
ból. Ma már hazánkban és az egész vilá
gon a természetvédelem termeléscentrikus. 
Mi nemcsak azért védünk, hogy érdekes 
fajok és területek megmaradjanak, hanem 
mert bebizonyosodott, hogy elsőrendű nép
gazdasági érdek ezeknek a területeknek a 
védelme. Tudom, hogy a tárcák nyakán 
kés van, tudom, mit jelent minisztériumo
kat összevonni és gazdálkodni olyan kö
rülmények között, mint ahogy a tárcák ma 
gazdálkodnak. Gyakran járok vidéken, a 
téeszek ilyen jellegű gondjait is ismerem. 
De higgyék el, nem öncélú természetvéde
lemről van szó. Sokkal súlyosabb dolgok 
ezek.
Az UNEP megbízásából készült környezet
védelmi filmsorozat szakértője vagyok, így 
lehetőségem volt három világrész 14 or
szágában megismerni a környezetvédelmi 
és egyéb problémákat. Fejlődő országok
ban jártam, Afrikában és Dél-Ameriká- 
ban. Nem túlzók, ha azt mondom, hogy je
lenlegi természetvédelmünk — annak elle
nére, hogy a vezetése most nagyon jó, és 
adott körülmények között mindent meg
tesznek —, valahol Tanzánia és Burundi 
között áll, sőt Tanzániát talán még el sem 
értük ...”
A természetvédelem követelményeinek ak
kor lehetne maradéktalanul eleget tenni, 
ha mind a 400 000 ha (amely az idők során 
600 000 ha-ra növekedne) az OKTH tulaj
donában lenne. Csak ebben az esetben len
ne a tulajdonos, a használó és a kezelő 
ugyanaz a személy. Hazánk gazdasági 
helyzete ma még ezt nem teszi lehetővé. 
Am a 400 000 ha-ból 80 000 ha sorsa nem 
lehet kétséges. (Ez az ország területének 
még 1%-a sincs.) Ezek ma már nemzeti 
kincsnek számítanak. A területek 2/3-a ál
lami tulajdon, csupán */3-át érinti a kisa
játítás. A Tanács ülésén — Jakucs Pál 
szavait hallgatva — még a kisajátítás költ
ségeinek fedezésére is hallhattunk egy öt
letet. Nem is rosszat, de lehet, hogy van 
ennél jobb is. Csak oda kell figyelni, és 
meg kell szervezni.

VARKONYI ANNA
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Tunézia 
sivatagaiban

_ _en a fejlődő gaan
: mészetvédelmi munka további jelentős --- 

szélesítését szolgaIják. Több ezer kilométeres útjuk során 
egész országot bejárták, s közel száz

egyezmény keretében nemrégen
járt Tunéziában szakemberek 

tgiai kutatásokat fölOi

új állatfajt fedeztek fel. Az expedíciókat
dr. Mahunka Sándor, a biológai tudományok 
kandidátusa, a Természettudományi Múzeum 
Adattárának igazgatója vezette, aki feleségével, 
az egyik expedíció résztvevőjével közösen írt 
színes útibeszámolójában a zoológiái kutatóért 
eredményeibe nyújt betekintést.



N̂•emrégiben két expedíci
ónk járt Tunéziában. A budapesti 
Természettudományi Múzeum 
szakembereiből álló kutatócso
portunk a múzeum állat- és nö
vénygyűjteményének kiegészíté
sén túl olyan ökológiai kutatá
sokat végzett, amelyek a távoli 
országban g természetvédelmi 
munka további kiszélesítését szol
gálták. Bár Tunézia nem tarto
zik a zoológiailag feltáratlan te
rületek közé, de például az or
szág talajfaunájáról szinte sem
mit sem tudunk. A hosszú gyar
mati örökségből eredően a fia
tal állam kutatói elsősorban a 
mezőgazdaság és az egészség
ügy mindennapi gyakorlati kér
déseivel kénytelenek foglalkozni; 
a zoológiái alapkutatás még 

lág pontosabb megismerésére, 
mert a biológiai egyensúly hely
reállítására csak így lehet remé
nyünk.

A PARATOLGYESEKTÖL 
- A SZAHARÁIG
A magyar biológusok érdeklődé
se Észak-Afrika, közelebbről Tu
nézia iránt régi keletű. A Termé
szettudományi Múzeum immár 
hagyományos feladatának tekinti 
a távoli földrészek kutatását. 
Elődeink közül Xántusz János és 
Bíró Lajos nevét kell említenünk, 
de a maiak is többször jártak 
Afrikában. Napjainkban lehető
ségeink kisebbek, de ezeket is 
jól ki lehet használni.

Az ökológiai kutatásokat segí
tő gyűjtőexpedíciónkra Párizson 
keresztül érkeztünk Tuniszba. A

Oszverhaton az ivóvízért

A sivatagi állatok preparálása 
már a mozgó laboratóriumban elkezdődött

Az életet adó viz kincset ér 
a sivatagban

alig-alig indult meg. Pedig erre 
is mind nagyobb szükség van. A 
civilizáció terjeszkedése ugyanis 
ebben az iparilag még gyengén 
fejlett államban is érezteti hatá
sát: egyre szegényebbé válik az 
élővilág. A gondokat még az is 
fokozza, hogy a növény- és állat
világ faji összetételét még ma 
sem ismerjük teljesen, így közü
lük kipusztulhatnak egyesek anél
kül, hogy jelenlétüket sikerült 
volna bizonyítani. A természet
tudományi múzeumok feladata 
pedig éppen e „fehér foltok" 
fölszámolása, így egyebek között 
a ma még csak igen kevéssé is
mert sivatagi biotópok feltárása, 
így tehát még 1980-ban, az 
atomkor kellős közepén is gyűj- 
tőutakat kell szervezni az élővi-

164 ezer négyzetkilométer kiter
jedésű ország rendkívül érdekes 
földrajzi fekvésű. Északon még a 
mediterrán paratölgy erdők dísz
lenek, az ország közepén kopár 
hegyek barátságtalan kősivatag
jai nyúlnak az államot szinte ket
téválasztó, nagy felületű Dzserid- 
sósmocsárig (chott el Djerid), 
délen pedig szinte korlátlan úr 
a Szahara homokja. Az éghajlat 
igazán kellemesnek a mintegy 
1150 km hosszú tengerparton 
mondható. A rendkívül változatos 
ökológiai viszonyoknak megfele
lően színes élővilágnak kellene 
lennie, ahol bizonyosan sok a 
felfedezni való. Szerencsénk volt, 
élhettünk és éltünk is a lehető
séggel. Terepjáróval, busszal, s 
ha már más nem akadt, taxival

Alku az afrikai bazár, a souk színes forgatagában



éjszakai lámpázással gyűjtöttük a rovarokat

jártunk az országban, és gyűj
töttünk szinte valamennyi fonto- 
sabb' élőhelyen.

A SÓSMOCSÁR 
RITKASÁGAI
Az őseinktől örökölt gyűjtő- és 
vadászszenvedély - a horgászok 
és vadászok mellett - talán leg
inkább a zoológusok lelkében él. 
Ennek a szenvedélyünknek elő
ször El Kef környékén áldozhat
tunk. A város a tengeri üledékes 
kőzetekből álló Atlasz-hegység 
egyik délkeleti nyúlványán épült, 
s közelében húzódik az erdőha
tár. A várostól észak-észak-nyu- 
gatra fekvő, de igen rossz álla
potban levő útjai miatt alig fel
tárt Eddyr-hegység meredek le
töréseivel, napsütéstől védett 
szurdokjaival, kisebb, körülzárt 
platóival szinte magashegyi kör
nyezetre emlékeztet. A magas 
páratartalom és a csapadékos 
időjárás miatt ottjártunkkor üde 
rét, dús sziklanövényzet fogadott 
bennünket. A lejtőkre felkapasz
kodó aleppói fenyő, boróka és 

eukaliptusz erdőfoltokat kopár 
mészkőszirtek, magashegyi jelle
get mutató gyepes lejtők váltják 
fel. De itt még egy vizenyős te
rületekkel koszorúzott tóra is rá
bukkantunk, amelynek gyorsan 
párolgó vizét egy kisebb folyócs
ka pótolta.
- Irány a mocsár! - hangzott a 
jelszó, hisz régi tapasztalat: ahol 
víz van, ott élet, azaz a mi ese
tünkben állat is van. S most sem 
csalódtunk: a vízparti iszap lug- 
gatott felszíne lakókat sejtetett. 
Óvatos, ingó taposásunkra máris 
menekültek szűkülő barlangocs- 
káikból az apró futrinkák, s szip- 
pantóink hengerében várták sor
suk beteljesedését. Nem hozott 
rossz eredményt a környező le

Modern városnegyed 
a fővárosban

gelő tehénlepényeinek vizsgálata 
sem, s a helyi, elegáns kísérők 
kezdték megszokni, igen furcsa 
emberekkel hozta őket össze a 
sors! Nem jártak jobban a fő
ként „bozótot" gyűjtő dr. Deb- 
reczy Zsolt dendrológussal sem, 
aki a terepjárót igen rövid idő 
alatt szúrós botanikus kertté vál
toztatta. Az első, csaknem ötezer 
kilométeres gyűjtőút legnagyobb 
élménye kétségtelenül az ország 
középső részén tett utazásunk 
volt. Expedíciónk során ekkor ju
tottunk el a legdélebbre. Előbb 
Boughrarában, a több mint 100 
ezres lélekszámú nagyvárostól, 
Sfaxtól kb. 30 km-re fekvő város 
egyik olaj-ültetvényének központ
jában táboroztunk. Később Gaf- 
sa, majd a nagy sós mocsár 
partján Degache után Tozeur kö
vetkezett. Az egyik legnagyobb 
oázis létét biztosító kis patak vi
ze mély kanyonban kanyarog, s 
élet szinte csak itt van. Az oázis
lakók öntözéssel még jóval na
gyobb területet tettek termővé, s 
az itt létesült pálmaültetvények 
aljnövényzetében meglepően 
gazdag fauna alakult ki.
Az elmúlt hetek munkájának fá
radtsága nagyon hamar eltűnt, 
amikor rájöttünk, hogy a kövek 
alatt, s főleg a bokrok tövében, a 
gyökerek között rengeteg állat 
húzódik meg. Csákányt kértünk, 
s a szinte perzselő napfényben



A tengerpart Monastirnál.
A sziklaszirtek az „új” légyfajok lelőhelyei

felváltva irtottuk a bozótot, hogy 
ösvényt vágva annak belsejébe 
juthassunk. Fáradozásunknak kö
szönhetjük, hogy itt gyűjthettük 
skorpióink nagy részét, továbbá 
szarvas viperánkat, Szerencsére 
egyikünkön sem álltak bosszút 
háborgatásukért.

ÉJSZAKAI 
FÉNYCSAPDÁZÁS
A gyűjtések során sokféle mód
szert, eszközt alkalmaztunk. A 
már említetteken kívül hálóztunk, 
gyűjtöttük a fák kérge alá bújt 
állatokat, gazdagítottuk zsákmá
nyunkat egyedi befogásokkal és 
lámpázóssal is. De voltak kisem- 
lős és a talajlakó állatok begyűj
tésére szolgáló csapdáink Is, 
sokat segítették önműködően 
gyűjtő rovarfuttatóink. Valameny- 
nyl módszer közül azonban az 
éjszakai lámpázást kedveltük a 
leginkább. Egyik utunk során a 
nagy sós mocsár távolabbi részé
re mentünk dolgozni. Lámpázás 
után Zsolttal hazafelé tartva már- 
már szunyókáltunk, amikor autónk 
hirtelen fékezésétől möjd kirepül
tünk a szélvédőn. Döbbenten lát
tuk a kocsi fénykévéjében, hogy 
sofőrünk, Djeridi kiugrik, majd 
rohan, hasrövetődik, s végül szo
morúan baktat visszafelé. Kide
rült, hogy valami villogó, repülő 
állatot látott, s ezzel akart ked
veskedni. Clclndellák - csapok a 
homlokomra, miközben kiugrunk, 
s az már csak tudat alatt vil
lan át bennem, hogy ezek a tűző 
naptól átforrósodott talajról fel
felreppenő rovarok általában 
nappal járnak a zsákmány után. 
Itt a sós sivatagban azonban 
nappal akár 50 fokos hőmérsék
let is lehet, ezért inkább éjszaka 
vadásznak. Most már a motor
háztetőt „meglovagolva" indu
lunk tovább, s az ide-oda ka

nyargó kocsiról időnként leugrál
va a fénykéve útjába kerülő ro
varokból szép zsákmányra te
szünk szert.
Ez az éjszaka nemcsak nekünk 
volt sikeres. Két társunk az egyik 
oázis peremén épült ház falának 
tövében vert tanyát. Az erős fé
nyű speciális lámpánk fényével 
megvilágított, hófehér falfelület 
szinte mágnesként vonzotta az 
éjszakai rovarokat. A közelgő 
vihar miatt mintha valami látha
tatlan erő korbáccsal kényszeri- 
tette volna menekülésre a parti 
iszap apró bogarait, a vizipolos- 
kákat, s főként a lepkéket. Az 
időjárási frontot megelőző lég
nyomásváltozás, a holdvilág nél
küli fülledt éjszakák a rovarok 
milliárdjait kergetik a levegőbe, 
s ha erős fényforrás vonzásába 
kerülnek, már nem tudnak sza
badulni.

Az egykor mezőgazdaságilag müveit területeken, a tengerparton 
mc Ilyen növénytársulások láthatók.
(A szerző felvételei}

SIVATAGI KŐRÓZSÁK
Degachei táborozásunk hozta 
meg első találkozásunkat a való
di afrikai homoksivataggal. Ve
zetőnk, monsieur Diba hajnalban 
rázott fel, mivel ő sem utazik szí
vesen a sivatagban déli időben. 
Nefta, az utolsó lakott helység 
határában elfogyott alólunk az 
aszfaltszőnyeg, s mór csak né
hány autó és egy kisebb busz 
indult tovább a sivatagba. Az 
oózisváros határában furcsa vá
sár képe fogadott. Fából ácsolt 
asztalok roskadoztak a sivatagi 
rózsák homokban képződött gyö
nyörű kristályainak súlya alatt. Az 
élelmes oázislakók ezek árusítá
sával egészítik ki szerény jöve
delmüket. Geológusunk kérő te
kintete számtani műveletet indí
tott el agyunkban: vészesen fo
gyó ellátmányunkból hogyan le
hetne lecsípni valamennyit, amit 
zsebpénzünkkel kiegészítve vásár
lásra fordíthatnánk. Hosszas al
kudozás kezdődött, amely csak 
akkor dőlt el, amikor kiderült, 
hogy az egyik legszebb kristály 
nem nagypénzű turistához, ha
nem magyar múzeumba kerül. 
Szimpatikus eladónk jókora ösz- 
szeget engedett dz árból, s geo
lógusunk boldogan ölelte ma
gához a legalább öt kg súlyú 
kristályt.
Tudtuk már korábbi útjainkból, 
hogy a sivatag korántsem olyan 
halott, mint azt a laikusok több
sége feltételezi. Azt azonban mi 
sem gondoltuk, hogy a szűzhek 
tűnő homok felszíne az életnek 
olyan tömegű jelét tárja elénk, 
mint a Nefta környéki dűnék. 
Szélcsendben a finom homok fel
színe a legapróbb rovar nyomát 
is megőrzi. Nem kellett nyomol
vasó indiánnak lenni ahhoz, hogy 
rájöjjünk: Itt egy kígyó siklott, 
útját számtalan kisebb vájat ke
resztezi, karmokkal keretezve; 
nyilván gyíkocskák szaladgáltak 
arra, síntalpfára emlékeztető 
halmok sorát hagyta a nagyobb 
termetű varánuszféle rohanó lá
ba. De tisztán kivehető volt az 
apróbb gyászbogarak, futrinkák 

karmocskáinak nyoma is. Sajnos 
a nyomok gazdáival már kevés
bé találkoztunk, ásó, kapa, bal
ta kellett, hogy verejtékes mun
kával a homokból kiássuk őket.

82 „ÚJ” Állatfaj
ökológiai kutatóexpedíciónk má
sodik útja a tengerpartra veze
tett. itt a keleti parton fekvő Go- 
bes-Sfax-Monastir-Sousse közti 
tekintélyes partszakaszon dolgoz
tunk. Főhadiszállásunk Monastir 
közelében, Skanésben volt. A 
szállásul találomra választott ho
telünk a gyűjtőmunka szempont
jából is kedvező helynek bizo
nyult. A vendégek a helyi épít
kezés hagyományait követő föld
szintes bungalókban laktak. A mi 
épületünk közvetlenül a parti dü- 
nesor peremén állt, ahonnan ki
lépve máris a „terepen" érezhet
tük magunkat,
Mit lehet gyűjteni a turistákkal, 
a fürdőzőkkel zsúfolt partokon? 
Sokat I Szerencsére az állatokat 
csak kevéssé zavarja ez az em
bersereg, annál inkább zavart 
viszont bennünket a nézőközön
ség bómészkodóso. Már az is 
közfeltünést okozott, hogy regge
lente hálókkal, rostával, kopog
tató ernyővel vonultunk a hotel 
kertjébe, de az esték voltak a 
legnehezebbek. Nem voltunk 
ugyanis hajlandók lemondani ar
ról a nagyszerű gyűjtési lehető
ségről, amelyet a hosszú folyo
sókon falra szerelt lámpák jelen
tettek. S miközben elegáns pó
rok sétáltak a bár felé, mi szó 
szerint időnként a falra másztunk 
a fényforrás mellé letelepedő 
lepkékért, ' hangyalesőkért vagy 
bogarakért. Kisebb botrányt vé
gül csak a szobaasszony okozott, 
aki megsokallta, hogy az ágyunk 
mellett elhelyezett futtatóinkból 
a hangyák „illetőségi helyük", az 
alkoholos fiola helyett o szoba 
sarkait választották. De némi 
pénzt megért a béke, no meg a 
gyűjtött anyag.
Tunéziában rendkívül olcsó a 
taxi, így azután eldicsekedhet
tünk azzal a luxussal, hegy így 
jártunk a terepre gyűjteni. Épp 
egyik ilyen utunknok köszönhet
jük talán a legszenzációsabb fel
fedezést is. Monastirba utaztunk, 
ahol a sziklás part kövei közt 
akartunk hálózni, s egyedenként 
zsákmányolni. Előbb a növényze
tet vettük szemügyre - s nem 
hiába. Az itt élő tengeri kömény 
ernyős virágzatában ugyanis ren
geteg rovart, főként legyet talál
tunk. Itthon derült ki azután, 
hogy eddig ismeretlen két légy
család egyedeire bukkantunk.
Expedícióink során megközelítően 
50 ezer rovarral, több mint 100 
ezer apró, talaj- és avarlakó 
ízeltlábúval sikerült a múzeum 
gyűjteményét gazdagítani. Bár a 
leletanyag feldolgozása még ma 
is tart, az imént említett új légy- 
családokon kívül több mint 80 ál
latfaj felfedezéséről is beszámol
hatunk.

DR. MAHUNKA SÁNDOR
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4 í J! ILLADÉKKÉRDÉS MEGOLDÁSÁRA
kz élet majd minden területén keletkező hulladék sok gondot okoz. 

A környezetet szennyezve élőlényeket mérgezhet, a természetet csúfíthatja, 
s nem utolsósorban temérdek anyag és energia mehet veszendőbe általa.

Az OKTH Környezet vedel mi Főosztályának irányításával 
Bonnyai Zoltán, az Országos Környezet

és Természetvédelmi Hivatal Környezetvédelmi 
Intézetének tudományos munkatársa összeállította 

a VI. ötéves terv azon feladatait, 
melyek megoldása jelentősen elörevinné 

a hulladékkérdést.

A Fővárosi 
Közterület-fenntartó 

Vállalat 
laboratóriumában 

a hulladékok 
fizikoi-kémiai- 

biológiai tulajdonságait 
vizsgálják. 

(Nagy Iván felvétele)



z elmúlt évtizedben 
az ipari fejlődés kö- 

® ak vetkeziményeként meg- 
■ nőtt a hagyományos, 

® » kommunális hulladék
tól eltérő fizikai-kémiai tu
lajdonságú fölösleges anyagok 
mennyisége. Az ilyen anya
gok már nem kezelhetők 
együtt a háztartások szemetei
vel. Vannak közöttük nehe
zen bomló, a környezetre ár
talmas, sokszor mérgező, tűz
és robban ás veszélyes anyagok 
is, melyek kezelésénél a je
lenleg alkalmazott módszerek, 
megoldások gyakran nem fe
lelnek meg a környezetvéde
lem követelményeinek. A 
„hulladékprobléma” napjaink 
időszerű kérdése. Az a hul
ladék, amely helytelen módon., 
ellenőrzés nélkül került a kör
nyezetbe, szennyezi a talajt, 
az élővizeket és a levegőt. 
Ugyanakkor értékes anyagok 
kerülnek ki a természetes kör
forgásból, számottevő társa
dalmi munkaráfordítás (bá
nyászat, kohászat) is veszen
dőbe megy.
A hulladékok hasznosítása a 
természetes nyersanyagokkal 
való takarékosságon kívül je
lentős energiamegtakarítást is 
eredményez.

ELSŐ A KUTATÁS

A hulladékproblémával kap
csolatos kutatások célja, hogy 
a hazai kutatóhelyek össze
hangolt munkája alapján tu
dományos megalapozottsággal 
döntsenek a műszaki-gazdasá
gi, a jogi szabályozási és a 
fejlesztési-tervezési kérdések
ben. Célunk, hogy a műsza
ki-szervezési intézkedések ha
tására csökkenjen az egész 
népgazdaságban és az egyes 
ágazatokban a termelésből és 
fogyasztásiból származó hul
ladékok mennyisége. Ugyan
akkor a hulladékok környezet
szennyező hatása megfelelő 
gyűjtési, szállítási, ártalmat
lanítási eljárások alkalmazá
sával megelőzhető. Azt is sze
retnénk elérni, hogy a hulla
dékanyagokból egyre többet 
és egyre jobban hasznosítsa
nak.
1981 és 1985 között ki kell 
dolgozni a hulladékok meny- 
nyiségi-minőségi jellemzőit, a 
hulladékkeletkezés csökkenté
sének műszaki-szervezési meg
oldásait, a hulladékok gyűjté
sének, szállításának módszere
it és eszközeit, a hulladék
hasznosítás és ártalmatlaní
tás technológiájának műszaki
fejlesztési kérdéseit. A kuta
tási témák kitérnek a hulla
dékkezelési technológiák 
(gyűjtés, szállítás, ártalmatla
nítás, hasznosítás) közegész
ségügyi vonatkozásaira, külö
nös tekintettel a toxikus hul
ladékokra, a hulladékok keze
lésének tervezésére és szerve

zésére, a hulladékkeletkezés 
prognózisára és a veszélyes- 
hulladék-kezelés általános mű
szaki, közgazdasági, állam
igazgatási, szabályozási, kérdé
seire.
A kutatási főtéma kapcsolódik 
a „A környezetvédelem higié
niai aspektusai” című KGST 
II. és „A háztartási, ipari me
zőgazdasági és egyéb hulla
dékok ártalmatlanítása és 
hasznosítása” című KGST VIII. 
problémakörökhöz.
Az egyes témákra vagy a 
kutatóhelyek tettek javasla
tot, vagy az OKTH kérte fel a 
témakörrel már eddig is fog
lalkozó ágazati kutató-fejlesz
tő intézetet, illetve egyetemi 
tanszéket.

HULLADÉKKATASZTER 
KÉSZÜL

Első és legfontosabb felada
tunk a hulladékok mennyi
ségi-minőségi jellemzőinek a 
meghatározása.
Az ilyen adatok ma még csak 
elszórtan találhatók meg; 
esetleg egy-két iparágban, vagy 
megyében ismeretesek.
A téma jelentősége könnyen 
belátható, hiszen semmiféle 
tervezői-szervezői munka nem 
képzelhető el az alapadatok, 
a kiinduló helyzet ismerete 
nélkül.
Egy üzem, egy település, egy 
megye vagy akár az egész 
ország hulladék-gazdálkodá
sának terveihez, fejlesztési el
képzeléseihez elengedhetetle
nül szükséges a különböző 
eredetű hulladékok mennyisé
gi alakulásának, összetételé
nek, fizákaí-kémiai-biológiai 
tulajdonságainak meghatáro
zása. Ezek az adatok döntik 
el, hogy a hulladékok ártal
matlanításának melyik mód
szere (pl. égetés) milyen ha
tásfokkal alkalmazható, de 
megszabják a gyűjtésnél, 
szállításnál igénybe vehető 
eszközöket, járműveket is. A 
hulladékok összetétele és 
mennyiségi eloszlása adja az 
alapot a környezetminőség 
megyei és országos tervezé
séhez. Az adott ártalmatlaní
tási, kezelési eljárások kivá
lasztásán túl az egyes ki
emelt környezetvédelmi terü
letek hulladékterhelése is szá
mítható. Az ipartelepítés ha
tásait előre becsülve jól meg
alapozhatók a beruházási in
tézkedések (technológiamódo
sítás, más területek kijelölése 
stb.).
Az OKTH Környezetvédelmi 
Intézete vállalkozott, hogy az 
Építésgazdasági és Szervezési 
Intézettel együttműködve, a 
korszerű számítástechnikai 
módszerek alkalmazásával a 
környezetvédelmi információs 
rendszer keretén belül, azzal 
összehangoltan létrehozza a 
h uilladéks zabá lyozás -megala -

Gumiabroncs-hegyek ... (Révész Tamás felvétele)
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pozó információs rendszert. Ez 
lehetővé teszi a rendszeres 
megfigyelés alapján történő 
adatgyűjtést a népgazdaságban 
keletkező hulladékok mennyi
ségéről, minőségéről, az ada
tok különböző ismérvek sze
rinti csoportosítását, országos 
összesítését és az ún. hulla
dékkataszterben történő rend
szerezését.
A hulladékok fizikai-kémiai- 
biológiai tulajdonságaira vo
natkozó mérési adatok sok
szor nem hasonlíthatók össze, 
mert különböző intézmények 
vizsgálati módszerei nem egy
ségesek. Ezért az Országos

Papirhegyek...

Spray-hegyek...
(Révész Tamás felvételei)

Közegészségügyi Intézet az 
OKTH Környezetvédelmi In
tézetével és a Budapesti Mű
szaki Egyetemmel együttmű
ködve kutatja azokat az ana
litikai eljárásokat, amelyek 
alkalmazásával egységes vizs
gálati módszerek és mérő
ellenőrző rendszer alakítható 
ki.
Az OKTH Környezetvédelmi 
Intézet a termelési hulladékok 
felmérése és a környezeti ha
tás vizsgálata alapján elkészíti 
és az Országos Közegészség
ügyi Intézettel együttműködve 
folyamatosan vezeti a veszé
lyes hulladékok jegyzékét.

ELŐTÉRBEN A 
HASZNOSÍTÁS
Minél kevesebb hulladék ke
letkezik, annál kevesebb az 
általa okozott ártalom. Ezért 
nagyon jelentős a kevés hulla
dékkal járó és hulladékmentes 
technológiák kidolgozása és fo
kozatos bevezetése. Ezzel a té
mával a Veszprémi Vegyipari 
Egyetem kutatói foglalkoznak. 
Nemzetközileg 'is elfogadott 
álláspont, hogy a jövőben a 
termelési hulladékok kérdé
sét a hulladékszegény vagy 
hulladékmentes technológiák 
bevezetése oldja meg. A ku

tatók olyan vegyipari tech
nológiákat keresnek, amelyek 
az alapanyagok jobb hatásfo
kú felhasználásán kívül lé
nyegesen kevesebb talajvíz- 
és levegőszennyezést okoz
nák, és kevesebb hulladékot 
ered mén yeznek.
A keletkezett hulladékok fel
használását nagyban segítheti 
a gyűjtés, a szállítás módja. 
A MÉH Tröszt vizsgálatokat 
végez a szelektív hulladék
gyűjtésre vonatkozóan. A ház
tartási hulladékok újrahaszno
sítását nehezíti, hogy a sze
métbe dobott anyagok a gyűj
tőedényekben és a gyűjtőjár
művekben összekeverednek, 
tömörödnek, egymást szennye
zik. Ezért a másodnyersanyag
hasznosítás első lépcsője lehet
ne, ha a keletkezési helyen 
— a lakóházban!, illetve a la
kásban — elkülönítve gyűjte
nék a főbb hulladékanyagokat 
(papír, üveg, szerves anyag). 
Ez azonban még sok költséges 
szervezési és anyagmozgatási 
változtatást igényel, mely nem 
áll arányban a várható kör
nyezetvédelmi anyaggazdálko
dási előnyökkel. A külön zsá
kok biztosításán és a szaka
szos begyűjtés megszervezésén 
kívül döntő tényező a lakosság 
magatartása. A MÉH Tröszt 
egyéves vizsgálat után dönti 
majd el, hogy alkalmazható-e 
hazánkban is a szelektív hul
ladékgyűjtés, milyenek a mű
szaki-szervezési lehetőségek és 

az eljárás mennyire gazdasá
gos.
A hulladékkérdés megoldásá
ban az utóbbi időben kedve
ző szemléleti változást figyel
hetünk meg. Elsősorban a 
hasznosításra kell törekedni, s 
csak akkor kell más megol
dást választani, ha azt a gaz
daságossági — környezetvédel
mi elemző vizsgálatok ered
ményei indokolják. így felte
hetőleg az égetés és a pirolí- 
zis sokszor háttérbe szorul.
A települések szennyvíztisztító 
telepein egyre több szennyvíz
iszap keletkezik, amelyet föld
medencékben tárolnak, vagy a 
talajon helyeznek el, szeny- 
nyezve a környezetet. A Buda
pesti Műszaki Egyetemen ku
tatásokat végeznek azzal a 
céllal, hogy a szennyvíziszapot 
állati takarmányként vagy ta
lajjavító anyagként hasznosít
sák.

JÓN A BIOGÁZ!

A MÉM Műszaki Intézetben 
azt vizsgálják, hogy a levegő
től elzárt (anaerob) körülmé
nyek között működő mikroor
ganizmusok — élettevékenysé
gük során — miként tudnak a 
szerves hulladékokból (szenny
víziszapból, állati trágyából) 
energiatermelésre felhasznál
ható gázt előállítani. A kuta
tás eredményei alapján kisebb 
egységekből összeállítható bio
gáztelepet szeretnének kifej
leszteni. A szerves hulladékok 
anaerob rothasztása és a ke
letkező gáz felhasználása nem 
új lehetőség hazánkban. Az 
ötvenes években már voltak 
kísérletek, de a csekély gáz
termelés és az akkori energia
árak miatt ez a hasznosítási 
mód nem volt gazdaságos.
A szerves anyagból keletkező 
gáz mennyisége annál több, 
minél magasabb a hőmérsék
let. A biogáz gazdaságosabb 
előállítását egyrészt ún. ter-

Környezetvédelmi 
Intézet létesült
Az Országos Környezet- és I 
Természetvédelmi Hivatal Le
vegőtisztaság-védelmi Intézete 
1981. január 1-től mint az 
OKTH Környezetvédelmi In
tézete folytatja tevékenységét. 
A levegőtisztaság-védelem ed
digi ellenőrzési és elemző 
vizsgálatain túl ezután felada
tai közé tartozik a veszélyes ■ 
hulladékok ártalmatlanításá
nak, a zaj- és rezgésvédelem
nek, a barlangtani kutatások- ; 
nak koordinálása és szinteti
zálása, továbbá mindazon kör
nyezetvédelmi intézkedések I 
előkészítése, melyek az Or- j 
szágos Környezet- és Termé- ■ 
szetvédélmi Hivatal hatáskö- ' 
rébe tartoznak. 

mofil (50—60 C-fokot kedvelő) 
mikroorganizmusokkal történő 
szervesanyag-lebontással, más
részt a biogázreaktorok hőszi
getelésével tervezik, s így az 
energiaveszteség nem lesz szá
mottevő. A kapott, magas 
(20 000 KJ/kg) fűtőértékű bio
gáz például álattartó telepek 
fűtésére is alkalmas. A kuta
tásokat a MÉM Műszaki Inté
zet által tervezett licencvásár
lások támogatásával kívánjuk 
elősegíteni. A fokozottan ve
szélyes hulladékok ártalom
mentes lerakásának érdeké
ben kutatás indul a LTVI-ben 
a rögzítési technológiák hazai 
alkalmazhatóságának kifej
lesztésére. A rögzítési techno
lógia során a hulladékot olyan 
anyagokkal keverik össze, 
amelyek a hulladékkal együtt 
megszilárdulnak. Az eljárás 
során stabil vízoldhatatlan ál
lapotba kerül a hulladék és az 
adalékanyag.
Az egyes hulladékkezelési 
technológiák (gyűjtés, szál
lítás, ártalmatlanítás, haszno
sítás) közegészségügyi vonat
kozásaival az Országos Köz
egészségügyi Intézet munka
társai foglalkoznak majd.
Az Épitésgazdasági és Szerve
zési Intézetben foglalkoznak a 
hulladékok eltávolításához 
szükséges tervezési és szerve
zési irányelvek kidolgozásával, 
melyek a korszerű számítás
technikai módszerek (model
lek alkotása, operációkutatás) 
segítségével készülnek el.

Az utóbbi időben sok gon
dot okoz a hulladékok kezelé
sében és elhelyezésében — 
különös tekintettel a veszélyes 
hulladékokra —, hogy nincse
nek megfelelő műszaki irány
elvek, szabványok, intézkedési 
javaslatok. Ezt a hiányt pó
tolja majd az OKTH Környe
zetvédelmi Intézete, mikor ki
dolgozza a veszélyes hulladé
kok gyűjtési, szállítási irány
elveit.

BONNYAI ZOLTÁN

Támogatás 
a porszennyezés 
megszüntetéséhez
A Zagyvarónai Ferroszilícium 
Gyár ártalmas porhulladéká
val nagymértékben szennyez
te a salgótarjáni körzet leve
gőjét. Ennek megszüntetésére 
megoldódott a hatásos véde
kezés beruházásának előkészí
tése. A VI. ötéves tervben 140 
millió forint költséggel négy 
kemencéhez tartozó porszűrőt 
építenek be. A nagyarányú 
ipari beruházás költségéhez 
az Országos Környezet- és 
Természetvédelmi Hivatal 70 
millió forint támogatást biz
tosított a Zagyvarónai Ferro
szilícium Gyár részére.
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Véleményünk

■ A környezetvédelmünk kérdései körül 
zajló szakmai vitákon és közművelődési 
fórumokon majd mindig szó esik társa
dalmunk. kömyezetszemléleti tudatosságá
ról, az állampolgárok környezetvédő ma
gatartásának alakulásáról. Ezzel kapcsolat
ban az előadók általában úgy vélekednek, 
hogy nálunk legalábbis szavakban már 
jóformán mindenki fontosnak tartja a kör
nyezet védelmét, a természeti értékek meg
óvását, az emberi környezet harmonikus 
fejlesztését, és szükségesnek a környezeti 
feszültségek megszüntetését szolgáló tervek 
végrehajtását. Ha csupán az egyedi meg
nyilatkozásokra figyelünk, valóban úgy tű
nik, hogy a tömegkommunikációs tájékoz
tatás, az iskolai nevelőmunka, a népfront 
és a szakszervezetek felvilágosító propa
gandája és társadalomszervező akcióprog
ramjai már megtették tudatformáló hatá
sukat. Ám, ha a mindennapok megnyilvá
nulásait esetenként figyeljük, mintha ko
rai lenne kedvező értékítéletünk. Ugyanaz 
a személy, aki megnyilatkozásaiban a kör
nyezetvédelem ügyében fontoskodik, mát 
gyakorlati cselekvéseiben odahaza, a köz
területen, munkahelyén, gazdasági és üze
mi intézkedéseiben éppen a környezet el
len hat. A pozitívan érvelő szavak és a 
hangzatos elvek érvényre juttatása közt 
tudati szakadék tátong. De szóljanak erről 
az életből ellesett példák.

A minap hajdani osztálytársam — ma 
egyik exportra termelő, patinás gyárunk 
vezető főmérnöke — nagy gesztusokkal 
igyekszik meggyőzni engem arról, hogy a 
környezet védelme terén valójában semmi 
sem történik minálunk: ha ez így megy 
tovább, a Balaton néhány éven belül pos- 
ványos pocsolyává, a Duna szennyvízcsa
tornává, peremvárosaink nyílt szeméttele
pekké válnak ... Megkérdeztem, hogy lát
ta-e már a füredi és siófoki korszerű 
szennyvíztisztító műveket; tudja-e, hogy a 
Balaton valamennyi szennyvizét körcsa
tornarendszer viszi el majd a térségből, s 
hogy annak mintegy fele a kis-balatoni 
víztároló nagy tavával együtt a VI. ötéves 
tervben már átadásra kerül; hogy épp a 
napokban avatták fel legnagyobb víztisztí
tó telepünket, az észak-pestit — és hogy 
ez évben végre elkészül a fővárosi szemét
égető mű is? Viszont mondd csak: hol tar
totok üzemi rekonstrukciótokban az elekt
rosztatikus porleválasztók beépítésében, és 
felszerelték-e szennyvíztelepeteken az 
olaj visszanyerő berendezéseket? Barátom 
itt elhárító mozdulattal nagy magyarázat
ba kezdett: jelezte, hogy fejlesztési ter
vükben nem mondtak le ezekről a szüksé
ges környezetvédelmi létesítményekről, de 
most a termelési érdekek más üzemi be
ruházások előtérbe helyezését indokolták, 
— Tudod, most a termelési eredmény a 
fontos, a környezetvédelmi fejlesztéssel 
várhatunk még egy ideig... Gyorsan el
búcsúzott, és kocsija félé sietett. Mielőtt 
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beszállt volna, félig égett cigarettáját a 
járdára hajította.
V Ha a kettős tudat szóban és tettben 
elkülönülő e megnyilatkozásának csupán az 
iménti esetben lettem volna tanúja, talán 
nem is ragadtam volna tollat. Am az utób
bi időben mintha egyre több felől kere
kedne felül az a szemellenzős technokrata 
szemlélet, mely szavakban ugyan továbbra 
is elismeri az emberek létfeltételeit s a 
nemzet természeti vagyonát óvó környe
zetvédelem szükségességét, de az e téren 
adódó feladatokat másoktól, elsősorban 
pedig a kormányzattól várja el, a saját 
működési területén viszont a többtermelés 
s az exportérdekek népgazdaságilag vitat
hatatlan elsődlegességére hivatkozva már 
megfeledkezik, vagy éppen szemet húny a 
környezet fokozódó károsításán. Sőt a ter
melésfokozás érdekében egyik-másik irá
nyító újabban hajlamos lebecsülni az öko
lógusok megállapításait, s túlzóknak, ré- 
misztgetőknek beállítani az ép környezet 
után „sápítozó” környezetvédőket. Az Élet 
és Irodalom múlt év december 6-d számá
ban például a környezetvédelmi megnyi
latkozásaiban korábban még pozitív dr. 
Nagy Bálint (aki egyébként az Országos 
Környezet- és Természetvédelmi Tanács 
tagja!) a riporter ama kérdésére, hogy a 
különböző kemikáliákkal meddig növel
hető a föld termőképessége anélkül, hogy 
végzetesen fölborítanánk a természeti 
egyensúlyt, ekként nyilatkozott:

„— Miért baj az, ha a termelőhelyen 
felborítjuk az egyensúlyt? Amióta az em
ber tudatosan termeszt növényeket, mást 

■sem tesz, mint borogatja a természeti 
egyensúlyt, hiszen több ezer éve minden 
rendelkezésre álló eszközzel kiirtja az ösz- 
szes olyan növényt, amely az általa ter
melt kultúrának a konkurrenciája. Mást 
sem tesz, mint elűzi, megöli mindazokat az 
állatokat, amelyek a növényt károsítják, 
tehát azt akarják enni, amit ő vagy az ál
latai. Bejárt út ez, tovább kell haladnunk 
rajta akkor is, ha a „natúra” után sápí
tozó, bukolikus természetképet pátyolgató 
„környezetvédők” elsiratják is a mérges 
csípésű rovarokat és gyomokat...”
A több ezer éve folyó természeti egyen
súly-borogatáshoz persze azt is hozzá kel
lene fűzni, hogy az ökológiai betekintést 
nélkülöző, a természetet kifosztó, annak 
erőforrásait kizsaroló ember eközben egész 
hegyoldalakat csupaszitott le, virágzó ter
mőföldekből kietlen sivatagokat, elszikese
dett, elingoványosodott területeket, az éh
ség óriásövezeteit hozta létre, sok ezer nö
vény- és állatfajt tüntetett el örökre a 
föld színéről, s legújabban a termésfoko
zó vegyszerekkel sokfelé még pazarlóan 
bánva tönkreteszi a talajéletet, ivóvíznye
résre alkalmatlanná teszi a talajvízkészle

tet, növényi szempontból túltáplálttá teszi 
természetes vizeinket Persze a nagyüzemi 
termelés ma már nem nélkülözheti a ter
mésfokozó műtrágyákat, a gyomirtókat és 
növényvédőszereket, ám ezek környezet
kímélő alkalmazását csakis körültekintően, 
kellő ökológiai szemlélettel, a „sápítozó 
környezetvédők” útmutatásával kell a 
gazdaságoknak végrehajtaniuk. Egyébként 
a mezőgazdaságban a kemikáliák megfele
lő adagolása és az eddig elégetett vagy el
temetett hulladékok hasznosítása az üze
mek számára nemcsak jelentős megtakarí
tást, hanem környezetkímélő gazdálkodást 
is jelentene egyben.
■ Alig húsz évvel a kétezredik esztendő 
előtt a létszámában növekvő emberiség
nek fennmaradásához egyszerre kell meg
küzdenie fokozódó élelmiszer-szükségleté
nek biztosításával és mindjobban elszeny- 
nyeződő környezete pusztulásának meg
akadályozásával. A tudományos-technikai 
forradalom eszköztárával, a szakemberek 
egyre fejlettebb módszereivel békés felté
telek közt mindkét célkitűzés megvalósít
ható, de nem az egyik vagy a másik fel
adat háttérbe szorításával. Mert milyen 
életsizínvonal-politika volna az olyan, ame
lyik jobb minőségű élelmet s más közszük
ségleti javakat állítana elő, miközben 
megfeledkezne az emberi élet minőségét 
ugyancsak befolyásoló, sőt a létünket alap
vetően biztosító tiszta levegőről, tiszta víz
ről, megművelhető termőföldről, oxigént 
adó erdőkről, pihenést nyújtó üdülőtájak
ról, tisztán tartott városokról, zajártalom
tól óvott településekről? A káros ökológiai 
folyamatók mértani haladványszerű dina
mikáját ismerő tudósok óva intenek attól, 
hogy a felismert környezeti degradációknál 
a szükséges védekező beavatkozásokkal so
káig késlekedjünk. A halogatás nagyban — 
bizonyos tűrési határon túl helyrehozha
tatlanul — növeli a kárt, a mulasztás így 
pénzben is a környezettel szembeni adós
ságunk később óriásira duzzadó összegét 
eredményezi. Az ilyen felismeréseken már 
vagy egy évtizede túljutottunk, mégis 
mintha időnként megfeledkeznénk róluk. 
Például amikor a fokozódó gazdasági kö
vetelmények a teljesítmény irányába tere
lik a termelésszervezők figyelmét. A kör
nyezetvédelemről azonban eközben sem 
feledkezhetünk meg, mert a környezettel 
szembeni mulasztásaink súlyos következ
ményeit utólag semmivel sem igazolhat
nánk. Nem vésztjósló huhogással, de mér
téktartó józansággal arra kell mindenkit 
ösztönöznünk, hogy környezetünk védel
mében csak egyazon tudati síkon: az ak- 

I tív segítőkészség szférájában gondolkozzék 
. és cselekedjék, hiszen nem kevesebbről, 

mint egészségünkről, az élet minőségét 
alapvetően meghatározó tiszta, harmonikus 
környezetről van szó, amelyet nem kizsa- 
roltan, hanem helyreállítottan, épen kell 
visszaadnunk utódainknak, akiktől a haza 
fogalmába szervesen beletartozó környe
zetet — annak minden éltető elemével, 
természeti kincsével együtt — valójában 
ésszerű használatra, sőt fejlesztésre vet
tük kölcsön. Tudatunkba érdemes ezt is 
jól bevésnünk.

DR. LÁNYI GYÖRGY



A hazai fajok közül a közép-európai 
elterjedésű őszi kikerics (Colchicum autumnale) 
még országszerte föllelhető, sok helyen 
közönséges, de az egyre nagyobb teret foglaló 
intenzív hasznositású gyepekből kiszorul. 
Elsősorban a hegyi és síkvidéki nedvesebb 
kaszálóréteken tömeges, de szálanként 
előfordul nedvesebb legelőkön, erdőirtásokon, 
nyiladékokban, sőt még a zárt erdőkben is. 
Árnyékos termőhelyen azonban 
ritkán hoz virágot.
Szeptember elején virít, magasabb hegyvidéken 
még augusztusban hozza virágait.
(Dr. Seregélyes Tibor felvétele)

Veszélybe került 
virégnemzetségek

Cikkünk szerzője Németh Ferenc, 
az OKTH botanikai főfelügyelője 

ezúttal arra keresi a választ, hogy 
a kikericsek és rokonaik 

miért kerültek a kipusztulás szélére.

/ ) kikericsek (Colchicum) és az 
egyhajúvirág (Bulbocodium) a liliom
félék (Liliaceae) családjának két na
gyon közeli rokonnemzetségét alkot
ják. Az egyhajúvirág népies elnevezé
se — tavaszi kikerics — szintén a kö
zeli rokonságra utal. A kikericsekhez 
szintén nagyon hasonló vetővirág 
(Sternbergia colhiciflora) azonban az 
egészen távoli rokonsági fokú amaril
liszfélék (Amaryllidaceae) párhuzamos 
fejlődésének eredménye. Hasonló fel
építése és hasonló életmódja okán is
mertetjük a kikericseknél.

Mindhárom nemzetség, az 50—60 fajt 
számláló kikerics, a 4-5 fajjal képvi
selt vetővirág és a monotipikus — 
egyetlen fajú — egyhajúvirág a medi
terrán, szubmediterrán flóraterülete
ken és az eurázsiai sztyeppzónában 
van igazán otthon.
Elterjedésük életmódjukkal függ ösz- 
sze. Hosszú nyugalmi időszakokhoz al
kalmazkodó (geofita) növényeknek is 
nevezik őket. A sztyeppzónában és a 
mediterránban egyaránt a több hóna
pos nyári szárazság, az őszi és tél vé
gi csapadék formálja a növényvilág 

képét. A hagymás és gumós növények 
eszményien alkalmazkodtak ehhez a 
helyzethez. Nyáron a talajba visszahú
zódva, lappangó állapotban vészelik 
át az aszályos hónapokat, majd az el
ső őszi esők nyomán rögtön kibújnak a 
földből, virágba szökkennek, s a meg- 
termékenyülés után a téli hideg elől 
ismét visszahúzódnak a talajba. Csak 
a hóolvadás és a kora tavaszi esőzé
sek csalják elő immár érőfélben levő 
termésüket és zöld leveleiket. Június 
végéig azután az egész évi tápanyag
mennyiség megtermelődik a levelek-



A homoki kikerics (Colchicum orenarium) 
virága hasonló az előbbihez, 
de jóval kisebb és karcsúbb, 
lepelcimpái szálasabbak, szine valamivel 
sötétebb. Elsősorban a Duna-Tisza-közi 
meszes homokpusztákon él, de reliktumként 
(mint az Ösmátra-elmélet egyik 
élő bizonyítéka) a Középhegység 
egyes pontjain, sziklagyepekben is előfordul. 
Szubendemikus növény, azaz 
„majdnem bennszülött": csak egy-két ponton 
terjed túl □ Kárpát-medence határain. 
Szeptember közepétől virágzik.

1*^

A kontinentális közép-európai elterjedésü 
egyhajúvirág (Bulbocodium vernum ssp. 
versicolor) ugyancsak tavasszal, 
március 5-25. között nyilik.
A faj az erdősztyeppek jellegzetes növénye. 
Nálunk a Duna-Tisza közi, nyírségi, 
homoki tölgyesekben él, azaz inkább csak élt, 
mert eredeti termőhelyein a tölgyeseket 
nagyrészt kiirtották, s helyükön most 
szántóföld, homokpusztagyep, ültetett nyáras 
vagy akácos él. A gyepekben és az 
akácosokban ugyan megmaradt 
az egyhajúvirág, de alig vagy egyáltalán 
nem szaporodik. Megfogyatkozásához az is 
hozzájárult, hogy különösen Debrecen 
környékén kerti dísznövénynek számított, és 
mivel mesterséges szaporitása nehéz, 
az utánpótlást mindig a természetes 
állományokból gyűjtötték be.
A Debrecen környéki populációk így 
napjainkra csaknem teljesen kivesztek. 
Mivel világszerte pusztulóban levő faj, 
szigorúan védett. Állomány- és 
termőhelypusztitása ugyancsak 
természetvédelmi bűncselekmény.

A kelet-mediterrán elterjedésü, kis termetű 
vetővirág (Sternbergia colchiciflora) 
szeptember-október hónapban virító növény, 
amely tavasszal újrahajt. Ha az ősz száraz, 
elő sem bújik, virágai bimbós állapotban, 
a földben termékenyülnek meg. 
Nálunk sziklagyepekben és löszpusztákon 
lordul elő, főleg a Dunántúli-Középhegységben 
és annak környékén. Az egykor kiterjedt 
Békés megyei állományok nagyobb része 
már kipusztult 

A magyar kikerics (Colchicum hungaricum) a kora tavasszal nyílók közé tartozik, 
de enyhe teleken már január elején bontja szirmait. Igazi szubmediterrán, 
pontosabban illír növény: főként az Adria-parti hegyvidékeken fordul elő. 
Nálunk a Szársomlyó meleg, déli lejtőin reliktumként fordul elő. A termőhely 
144 hektáros darabja ugyan természetvédelmi terület, de az egész hegy védelmére 
szükség lenne! A Kárpát-medencében egyedülálló szubmediterrán flóra- és faunasziget 
legértékesebb részeit még ma is a köbányászat veszélyezteti. A magyar kikerics 
szigorúan védett növényfaj, termőhely- és állománypusztitása 
természetvédelmi bűncselekmény! (A szerző felvételei)

ben, majd onnan a gumóba vándorol
va felhalmozódik.
A kikericsek sok faja, különösen az 
őszi kikerics, erősen mérgező alkaloi
dákat tartalmaz. Legismertebb a kol- 
chicin; sokféle hatása közül a sejtosz
tódást gátló tulajdonságát hasznosít
ja széles körben a tudományos kuta
tás. A kolchicin és a hasonló szerke
zetű vegyületek nélkül szinte elképzel
hetetlen lenne mindenféle kromoszó
mavizsgálat. Ugyanakkor mutagén ha
tása is jelentős, ez pedig a genetikai 
alapkutatásokban aknázható ki.

NÉMETH FERENC



A Velencei-tó ősz és tavasz között
„Amióta zajos fürdőélet éktelenül az 
agárdi és a gárdonyi partot, amióta tar
ka trikós városiak stranddá fejlesztették 
a hajdani szilajgulyák, bivalycsordák ős 
nyugalmas delelőhelyét, amióta nyaraló
házak temérdek horgásza, tojásgyűjtője 
későn-korán zaklatja a védtelen csillag- 
sásos, vízipeitrezselymes fészkelőhelyek 
paradicsomi békességét, azóta a Velen
cei-tó dicsőségének véglegesen befellegzett. 
Mert a Strand cukrászda hangszórója és 
a szürkelúd gaggantása, élesen rikácsoló 
fürdővendég és halkan kvákogó kanalas
réce nem szívelik egymást” — írta Széche
nyi Zsigmond a tó 1940-es éveiről.

VELENCE4AVI ÚJSÁG

„A főváros strandját” ugyanis a 20-as 
években kezdték fölfedezni. A 30-as évek 
elején nagymértékű parcellázás kezdődött. 
1934-ben megalakult a Velence-tavi Or
szágos Szövetség, amely megfogalmazta és 
közreadta a tóval kapcsolatos fejlesztési 
elképzeléseket. A Dunántúli Hétfői Üjság 
mellékleteként 1937-ben jelent meg a Ve
lence-tavi Üjság. A szövetség ügyvezető 
elnöke, Sigray István arról beszélt a lap 
tudósítójának, hogy a legfontosabb feladat 
a megfelelő vízmagasság szabályozása. En
nek érdekében elkészítették a tópart egy
séges rendezési és partvédő tervét, költ
ségvetéseit. „A víznívó racionális magas

ságban való tartása, a felesleges víznek a 
Dinnyés-kajtori csatornán való gyors le- 
vezethetősége, valamint a tónak nyáron 
kellő vízzel való ellátása legfőbb gondja
ink tárgyát képezik. Ezen problémák azon
ban tekintettel a régi jogokra és bizonyos 
érdekellentétekre hosszadalmas hatósági 
eljárásokkal vannak összekötve, jelentős 
tőkét igényelnek, és így csak lépésről lé
pésre oldhatók meg.”
Az 1934-es tervek között szerepelt még 
egy Népművészeti Ház megépítése Gár
donyban, amely a népművészet és háziipar 
felkarolásán -kívül fogadóház és egyben 
múzeum is lenne, ahol látható volna a 
Velencei-tó teljes élővilága. Szó esik még 
a cikkben hajózásról, mederkotrásról, szál
lodák építéséről, a dinnyési gyógyító iszap 
hasznosításáról és az úthálózat helyreál
lításáról. Az építéseket szabályozó rende
leteket olvasva arra gondolok, hogy a köz
érthetőbb, szebb fogalmazáson kívül a fél
százados tervek szinte azonosak a VIB 
mai feladatsorával.

EMBER ÉS TERMÉSZET

A hajdani tervek ellenére a Velencei-tó 
az 1960-as évek végére csaknem mocsár
állapotba került, és az akkor védetté nyil
vánított kócsag- és gémtelepek nyugalmát 
már senki sem háborgatta. Szó sem volt 
üdülőterületi fejlesztésről, sőt 1962-ben 

tervek készültek a tó teljes lecsapolására. 
A Minisztertanács által 1969-ben elfoga
dott regionális rendezési terv és az 1971- 
ben jóváhagyott fejlesztési program egy 
halódó üdülőtó megmentésére készült. Az
óta a Velencei-tó megfiatalítására 3,5 mil
liárd forintot fordított az ország. Ebből 
2,5 milliárd a víz minőségének javítására 
kellett.
— Mi az eredménye a fenti számokkal 
jellemezhető erőfeszítésnek? — kérdem dr. 
Springer Ferenctöl, a VIB főtitkárától.
— Az, hogy korábbi tapasztalatok híján 
is sikerült emberi beavatkozással egy el
öregedett tavat megfiatalítani, vizét jelen
tősen megjavítani és megalapozni azt a 
reményt, hogy az elért eredmények állan
dósulnak, szóval a Velencei-tó, amely a 
fővárostól csupán 45 kilométerre, Székes
fehérvártól pedig 15 kilométerre fekszik, 
15 év múlva véglegesen üdülőtó lesz.
— Sokak szerint nem tó, csupán üdülő- 
teknő...
— A nádirtástól rettegők rémlátása ez. Mi 
a tavon mindössze néhány négyzetkilomé
ternyi nádast akarunk kiirtani. Az 1940-es 
állapot visszaállítására törekszünk, akkor 
a vízfelületnek csupán 40 százalékát bo
rította nádas. Amikor a munkát elkezd
tük, az arány éppen fordított volt. Arról 
nem is szólva, hogy ma a nádnak a felét 
sem aratjuk le. A száraz, rontott nádas 
visszakerül a tóba, és rontja a vizet. Azon 
fáradozunk, hogy — miként a hajdani ré
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szesgazdák tették — ezt a nádast is le
arassák.
— 1958 óta a Császárvíz torkolatánál lé
vő, mintegy 4 négyzetkilométernyi terület 
szigorúan védett madárrezervátum, ame
lyet a Nemzetközi Természetvédelmi Unió 
is előkelő helyen tart számon. Az OKTH 
és a VIB között állandó párbeszéd folyik 
miatta. Kétfajta szemlélet ütközik itt: a 
madarak fontosabbak-e vagy a nyaralók? 
ön milyennek tartja a Velencei-tavi ter
mészet- és környezetvédelem lehetőségeit? 
— Módszerek tekintetében vitatkozunk. Az 
élet az elmúlt években, úgy érzem, ben
nünket igazol. Mi az egész régió környe
zetvédelmét végezzük, és ennek része a 
madárrezervátum is. A mocsarasodási fo
lyamatoknak igyekszünk gátat vetni, és 
ez az egész tóra érvényes szabály. Sajnos 
az OKTH a védettségen sokáig a válto
zatlanság fenntartását értette. Tény, hogy 
amilyen mértékben romlott a víz a re
zervátumban, olyan mértékben javult ná
lunk.
— Nem azért romlott-e a rezervátum vi
ze, mert önök ott nagygátat építettek, 
kényszerítve a Császár-patak vizét, hogy 
a védett terület nádszűrőjén áthaladva 
ott rakja le a szennyeződést?
— Mi csak visszaállítottuk az eredeti hely
zetet, ami éppen az OKTH beavatkozása 
folytán keletkezett.
— Mi volt ez a beavatkozás?
— Ott egy összefüggő nádas szűrte a Csá
szárvíz szennyezéseitől a tó többi részét. 
Ezt a nádast elvágták, megkotorták, nád
folyosót, csónakázó utat létesítettek, és 
emiatt a víz szűrés nélkül jutott a'tóba. 
Ráadásul ki akarták terjeszteni a rezer
vátumot a tópartig.
— önök szerint mi a helyes megoldás?
— Megbízásit adtunk — egyetértésben az 
OKTH-val — a tó természeti értékeinek 
feltárására, mert sok esetben nem tudjuk 
pontosan: hol, mit védünk. A kutatás nyo
mán pedig a védett területen is be kell 
avatkozni.

MADARREZERVATUM

A nyár elején az OKTH tágas kutatóhá
zában egyetlen kutatót sem találtam. Még
is minden szoba foglalt volt. A rezervá
tumban ketten kalauzoltak: Müller Pista 
bácsi, aki 30 évig kezelte ezt a területet 
és a veje, Zoliéi János, aki két éve vette 
át a csáklyafát és vele a hivatást apósá
tól.
— Ha nem is a tavon születtem, de alig
hanem itt készültem a nádban — mondja 
nevetve Pista bácsi. — Járom a vizet és 
figyelek, ötven év alatt minden zegét-zu- 
gát megismertem. 33 költő faj él itt. A 
legfontosabbak a nagykócsag, a kanalas 
gém, a szürke és vörös gém, a nyári lúd. 
Sajnos az utóbbi időben megcsappant a 
számuk.
— Ez a kénhidrogén-szag az iszapból jön 
fel — magyarázza Zoliéi János. — A Csá
szár-patak az egész sárvári, vértesi rész
ből évszázadok óta idehordja az iszapot. 
Néhány éve még kutyahullát, marhaben- 
dőt, disznót, birkát is sodort a víz, és 
néha a Nagytisztásig bevitte a tóba, öt 
éve drótháló védi a torkolatot, és mióta 
megépült a zámolyi víztároló, a rezervá
tum területén vezetik át a vizet. A le
zárás első évében még fészkelt kócsag, 
kanalas gém, nyári lúd, szürke és vörös 
gém, de két éve elköltöztek a védett te
rületről. Ha a VIB tervei megvalósulnak, 
es a rezervátum köré nem sikerül védő-

A learatott nádkéve kúpjai sorakoznak 
a gárdonyi tóparton

övezetet kialakítani, akkor a megépülő 
civilizációs burok megfojtja az itt élő rit
ka madárfajokat.

IDÉZET A VITUKI
TÖVÉDELMI JAVASLATÁBÓL

„A természetvédelmi területen és közvet
len környékén a láp fennmaradása első
rendűen fontos. Csak a legszükségesebb 
szakszerű munka engedélyezhető. A ter
mészetvédelmi területen és a lápon tar
tózkodni. közlekedni életveszélyes. A köz
lekedéshez szükséges építmények (hidak, 
pallók, töltések stb.) az egész táj jellegét 
megváltoztatják. Ilyen kicsi terület a tö
meges látogatásra amúgy sem alkalmas”.

VIB—1981

Borús, szeles, Októberi időben sietünk az 
agárdi kikötő felé.
— A hajón már sütni fog a nap — biztat 
Horváth János, a VIB főmérnöke. — 
Ugyanis a Napfény nevű hajóról nézünk 
körül a tavon — nevet dr. Fiikei Lajos, 
a tervgazdasági osztály vezetője.
A hajó az új dinnyési horgászkikötő felé 
indul. Egy ideig szótlanul nézem a viha
ros, zöldes-szürkés-sárgás vizet.
— Ez a 12 ezer éves tó 1866-ban teljesen 
kiszáradt, 1963-ban pedig 270 centiméte
res vízállásával félezer villát öntött el. 
Vészélyeztette Dinnyés község egy részét, 
és átszakítással fenyegette a vasutat — 
mondja Horváth János. — A zámolyi és a 
pátkai víztároló, valamint a Dinnyés-kaj- 
tori csatorna megépítésével elértük, hogy 
a tó vízjátéka ma már csupán 30 centimé
ter, átlagos vízmélysége pedig 162 centi
méter. A partvédelem, az iszapkotrás, a 
nádszabályozás, a hínárirtás, a települések 
csatornázása és a vízgyűjtőterületek fo
kozottabb védelmének eredményeként a 
tó vize IV. osztályúból III. osztályú lett, 
a gárdonyi Nagytisztáson pedig szinte már 
ivóvizén hajózunk. Ez a legnagyobb nyílt 
víz a tavon. Vitorlás- és széllovaspálya, 
jó fürdő- és horgászvíz. A mederkotrási 
munkák során két mesterséges sziget ke
letkezett: a Cserepes és a Kárászos. Ez 
utóbbi valószínűleg a diákok üdültetését 
fogja szolgálni, a Cserepesen pedig talán 
az első nudista strand alakul ki. Sokan 
kérik ezt tőlünk, és néhányan már ma is 
annak tekintik. Velence és Gárdony kö
zött part- és mederrendezés folyik. A mö
göttes területeket töltik. Itt épül ki a gár
donyi üdülőközpont. Jelenleg a tanácsház, 
az OTP-fiók és 108 lakás építésén dolgoz
nak a kőművesek.

— A benzinárak emelkedése a pesti autó
sok számára még vonzóbbá tette a Velen
cei-tavat — veszi át a szót dr. Fiikei La
jos. — Ezért az M—7-es közelében jövő 
nyárra elkészül egy 6 ezer személyes strand 
első üteme; a vízügyi munkák befejeződ
nek, lehet fürödni. A második ütemben 
épül föl az autós kemping, ahol a saját 
parkoló mellett házikót is bérelhet a lá
togató.
Két csónaktárolós motel mellett hajózunk 
el. Ezeket a kemping működteti. Egy lak
rész nyolc hónapra 24 ezer forintért bé
relhető. Épül a kirándulóközpont is, végső 
határideje 1984.
A parti vízberuházás, a csónakkikötő, a 
hajóállomás, a báziskonyha 1981 nyarára 
elkészül.
A tó északi részén az új kajak-kenu pá
lyán fordulunk vissza Agárd felé.
— Megkezdtük az északi part hasznosítá
sát is — mutat föl a dombvidékre Hor
váth János. — A velencei Bence-hegyen 
és a sukorói Ojhegyi-dülőben utiat épí
tettünk, és pár száz 280—300 négyszögöles 
telket alakítottunk ki a kiskertet kedve
lők örömére. Hasonló terveink vannak a 
pákozdi szőlőhegyen is.

ELŐBB ENNI KELL, 
AZUTÁN NYARALNI?

Ellenszélben hajózunk, és erről eszembe 
jut Varjas Gyulának, a székesfehérvári 
Üj Élet téesz állami díjas elnökének nyi
latkozata a Magyar Nemzet 1980. május 
6-i számában. A szövetkezet ugyanis a 
tavat tápláló Császárvíz szomszédságában 
fekvő sertéstelepének újjáépítésébe kez
dett. A VIB tiltakozott.
— Mi történt azóta? — kérdem Horváth 
János főmérnököt.
— A sertéstelep rekonstrukciója a székes
fehérvári tanács építési engedélyével ha
marosan befejeződik. Furcsa, hogy a vá
rosi tanács egy tíz éve hatályos kormány
rendelettel, a környezetvédelmi törvény
nyel és az országos építési szabályzattal 
mit sem törődve engedélyezte az építést. 
„Előbb enni kell, azután nyaralni” — ér
velnek a téesz vezetői. Mi a Velencei-tóra 
eddig elköltött 3,5 milliárd forintos beru
házás eredményét, az üdülőtóvá fejlődő 
Velencei-tavat féltettük, amikor tiltakoz
tunk — háborog dr. Fiikei Lajos.
Semmivel sem tudom biztatni magunkat 
és a VIB főmérnökét. Annak is örülök, 
hogy a Velencei-tó vize még H2O ...

BALOGH ISTVÁN
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a Búvár körülnézett

Eifert János felvételeE sorok idősebbik íróját „különleges viszony" fűzi 
Szegedhez: ifjúkora két esztendejét töltötte 
a háborúból ocsúdó városban, két világ mezsgyéjén, 
történelmünk koalíciós időknek nevezett különös 
szakaszában. Ifjabb kollégája viszont a közelmúlt 
Szegedjének volt lakója — önként kínálkozott hát 
e kétféle látásmód egybeötvözése, háttérben 
emlékekkel, előtérben a környezet védelmével.
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—■-'V—Szerencséje volt kis cso
portunknak: az idei őszön fé
nyét zsugorgató nap nem 
„harpagonkodott” novemberi 
látogatásunk két napján. A 
reggeli köd föltisztulván való
sággal ontotta sugarát a vá
rosra, egyaránt rávilágítva jó- 
ra-rosszra. Amit a Hazafias 
népfront és a városi környe
zetvédelmi bizottság képvise
lőitől szóban megtudtunk — 
az évi kétszeri környezetvédel
mi őrjáratról és lomtalanítás
ról, az úttörők munkájáról, fá
sításról, parkosításról, nyílt 
árkok tisztításáról — mindez* 
egy tiszta város látványa kész
séggel „visszaigazolta”. Mert 
nem a különféle akciók — 
van belőlük bőven — fölsoro
lása a fontos, hanem az az 
összkép, amely egészét tekint
ve biztató. Még akkor is, ha a 
város testén nem egy sebhely 
tátong, s a külterületek vala
mikor természetes kísérőzené
je, a külső körúttól békaugrás- 
nyira fölhangzó, brekegő szim
fónia egyre halkul a vizek 
fertőzöttsége következtében.

SZEMLÉLŐDVE, 
CSATANGOLVA

„Szeged hírős város" valami
kor kettős életet élt. A városi 
lét és kultúra szűk belső mag
ba tömörült, körülötte óriás 
falu terpeszkedett. Az ember 
néhány lépéssel — körutak 
keskeny gázlóján átlábolva — 
jutott egyikből a másikba. Ám 
a történelmi változások (a vá
ros szorongó, határszéli hely
zetének megjavulása, a meg
nőtt ipar és idegenforgalom, az 
egymásra torlódó új lakó
tömbök) lassacskán fölforgat
ták a mozdíthatatlannak tetsző 
alföldi rendet. Csakhogy ezzel 
együtt megjelentek mai éle
tünk hol látható, hol láthatat
lan kísértetei, melyeket a kör
nyezetvédelem varázsszavával 
igyekszünk kiűzni.
Lássunk egy példát. A roman
tikus nevű Boszorkánysziget a 
háború után sokáig ottfeledett 
aknákkal riogatta a sétálni, 
andalogni kívánókat. Az akná
kat fölszedték, a sziget még
sem lehet a fölüdülni vágyók 
zavartalan enyhhelyévé, mert 
a szalámigyár elől a FOKA 
(Folyam- és Kavicskotró) tele
pet rövidesen odahelyezik, és 
átkerül a MAHART-kikötő is. 
Lám, mit tesz a gazdasági 
kényszerűség. A településfej
lesztés ezernyi gondja egysze
riben szűkké tette a valamikor 
végtelennek rémlő alföldi sí
kot, az időközben roncsolt te
rületté vált kubikgödrök, ta
vak, a legendás 1879-i árvíz 
után létesített körtöltés egész 
vidéke ma számtalan esztéti
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kai, egészségügyi, környezetvé
delmi gond okozója. Azért jó 
néhány eredményt máris lát
tunk. Újszeged viszonylagos 
csöndje, a belváros néhány 
vonzó — készültében is ígére
tes — építménye (a DOMUS 
áruháztól az egyetem melletti 
bevásárlóközpontig), a megőr
zött építészeti stílusegyveleg 
(klasszicizmustól a szecesszió
ig) biztató színeket kever a 
képbe. De aggasztóbb kérdés, 
hogy miként áll a helyzet a 
környezet „méregkeverői”, az 
ipari üzemek háza táján?

OLAJ A FÖLDBEN, 
GÁZLÁNG A LÉGBEN

A Kőolaj- és Földgáztermelő 
Vállalat algyői termelő és fel
dolgozó üzemében Papp László 
főmérnöktől bizonyos félreér

ök küzdenek az egyhangúság ellen .., 
(Keresztes Magdolna felvétele)

tések tisztázása után nyílt föl- 
világosítást kapunk jelenlegi 
helyzetükről.
— Minthogy a levegő, a víz 
és a talaj potenciális szennye
zői vagyunk, jelentős környe
zetvédelmi szervezetet kell 
működtetnünk. A szokásos 
üzemvitel elvileg nem okozhat 
talajszennyeződést, bajt csak a 
folyók (Tisza, Maros) alatti ve
zetékszakadás okozhat. A hi
bákat számítógép-rendszerünk 
nyomban észleli, csakhogy rop
pant nehézkes a technikai be
rendezések összeszedése, to
vábbá szervezetünk mozgatása 
is meglehetősen időigényes. 
Nem tagadom azonban, hogy 
időnkénti szennyeződés csur- 
galékokból is támad —, de ez 
már dolgozóink hanyagsága, 
amiért a vétkeseket minden 
esetben kártérítésre ítéljük.
A mezőgazdasági károkozás el
kerülése érdekében teljes ta
lajcserét végzünk azon a terü
leten, ahol kifolyt az olaj. Egy
felől azért, mert lebomlási 
ideje 16—18 esztendő, másfelől 
bármennyire költséges, a talaj - 

csere még mindig olcsóbb a 
kártérítésnél. Havária (csőtö
rés) esetén a kiszedett olajos 
földet biztonságos helyen tá
roljuk, mert az olajiszap ko
rábbi nyíltszíni meggyújtását 
joggal nehezményezték. A VI. 
ötéves tervben már megoldjuk 
az olajiszap szakszerű meg
semmisítését.
A legnagyobb gondot a leve
gőszennyezés okozza. Nem ta
láltunk még kielégítő megol
dást. Jóllehet a távolról eszté
tikusnak tetsző hulladékgáz- 
égető fáklyák nyugati import 
égetőfejjel működnek, a mi 
gázaink összetételére nem 
megfelelőek. Sajnos a hazai 
kísérletek ez idáig még gyen
gébb eredménnyel jártak. Cé
lunk lehetőleg minél kevesebb, 
másra nem használható gáz el
égetése, mert a szél a füstöt 
Szegedre fújhatja. (Algyő kör

Szemét a rács mögött - 
egy iskolában.
(Müller Judit felvétele)

nyékén mindenképp túllépjük 
a levegőtisztasági normákat.) 
A vízszennyezés elkerülésére 
összekötői kapcsolatot létesí
tettünk az ATIVIZIG-gel (Al
só-Tiszai Vízügyi Igazgatóság); 
együttesen végezzük környe
zetvédelmi szervezetünk gya
koroltatását, ami rendkívül 
fontos, hiszen olaj- és gázme
zőink a Maroson túl, a Ma- 
ros-Tisza közén és a Tiszán 
innen keresztül-kasul kanya
rogva veszélyeztetik a folyók 
tisztaságát.

MEGSZŰNT
ÉS MŰSORON TARTOTT 
GONDOK

A Kenderfonó- és Szövőipari 
Vállalat (KSZV) újszegedi szö
vőgyárában az utóbbi évek 
előnyös változásait kifejezet
ten a környezetvédelem gond
jai siettették. Huszta Ferenc 
főmérnökhelyettes és Marosi 
Imréné energiagazdálkodási és 
környezetvédelmi osztályvezető 
impozáns, bár némiképp nyűg-

Artéri erdő

A gázkazán nem 
szennyez



talanító tényeket tár elénk. 
Megszűnt a kenderáztatás 
„nagybani szennyvíztermelé
se”; évi 140—150 ezer m3 tisz- 
títatlan szennyvíz ment a Ti
szába, melynek bűze kedvezőt
len széljárás esetén beterítette 
a várost. Ugyanígy kitelepítet
ték a rostfeldolgozást is, az 
előbbit Nagylakra, az utóbbit 
Gádoros-Eperjesre. (Most már 
nem reszket a portól csukott 
ablakai mögött az Odessza vá
rosrész —, de megoldás-e az 
ártalmak „áthelyezése”?) Vé
gül két éve a bútorlapüzemet 
is fölszámolták; nincs többé 
veszedelmes formaldehid-kibo
csátás, a csiszolás porszennye
zése sem lepi el már a közeli 
lakótelepet. Eltűnt továbbá a 
széntüzelésű kazán, mely rossz 
fűtéstechnikával 51 m magas 
kéményéből okádta a füstöt — 
a három 12 t/ó teljesítményű, 

A zajt hozzá kell képzelni...

szennyvizét — évi másfél mil
liót kóstál — a Tiszába enge
dik; igaz, hamarosan áttérnek 
a folyamatos technológiára. 
Terveik vannak: az egyik a 
Tiszába való bocsátás szintjé
ig tisztítaná a vizet, a másik 
változat a közcsatornába bo
csáthatóság mértékéig való 
tisztításé, csakhogy: egyikhez 
sincs elegendő pénzük, s a vá
rosi csatornarendszer fejlesz
tése hasonló okokból várat 
magára. A zárt rendszerű 
technológia jelenleg próba
üzemben működik. Részint ke
vésbé vízigényes, s ugyanezt a 
vizet vegyszer hozzáadásával 
újra felhasználhatóvá teszik, 
kevesebb lesz tehát a szenny
víz-kibocsátás. Nagylakon az 
új ötéves tervben megterem
tik a teljes áztatóvíz tisztítá
sát. Még további példák is elő
kerülnek, a lényeg azonban 

rült), elandalodik a szemünk a 
szépen parkosított, zöldellő 
környezet láttán, de a gépso
rok közt dúló 75—85 decibeles 
zajért, a régi üzemrészek csüg- 
gesztő vegyszerszagáért ko
rántsem irigyeljük az ott dol
gozókat. (A szövődéi munka- 
versenytáblán — vigasztalá
sul? — egy kép alatt ezt ol
vastuk : „a MTA Akusztikai 
Kutató Laboratóriumának sü
ketszobájában a híradástech
nikai ipar hangszóróit vizsgál
ják.” Egyszer talán a szövö- 
dékre is sor kerülhet?)
A terepen raktárrá vedlett, 
döglött üzemépületeket, éles 
színekben tobzódó műanyag
hulladékot veszünk szemügy
re, de nem itt a helye a hasz
nosításáról való töprengésnek. 
Amit láttunk, csakúgy mint 
sok nagyüzemünkben, jó és 
rossz „kevercse”, ám a súlyos 
gazdasági gondok ellenére 
napirenden tartják a környe
zet védelmét, és nem keveset 
tesznek a javulásért.

KIS VÍZI KALAUZ

A szegedi vizek fürkészését a 
város „főutcáján”, a Tisza- 
parton kezdtük Zsíros István
ná, az ATIVIZIG vízminőség
védelmi osztálya vezetőhelyet
tesének kalauzolásával. A bal 
parton új védmű óvja a vá
rost. Az építők nagy érdeme, 
hogy a munkálatokat a parti 
sétány fái-bokrai teljes épség
ben vészelték át. Bár így tör
ténne mindenütt! Mert a folyó 
túlsó partján ott maradt az 
olajosok kutatófúrása után le- 

hídnál járunk, ahol még fo
lyik a partrendezés. A szép 
partfal lábát azonban egyre 
szennyesebb víz mossa. A haty- 
tyastelepi mechanikai tisztító 
még csak a jövő zenéje, addig 
is napi százezer köbméter 
piszkos lé festi meg a „szőke 
Tiszát”, holott szegény folyó 
a Maroson keresztül is eleget 
kap. Van, aki úgy tartja: amíg 
győzi a Tisza öntisztulással, 
gazdasági hiba lenne a szenny
víztisztítás. (Hm ...) Minden
esetre, aki fürdeni akar a fo
lyóban, ne feledje: fertőzött- 
ségét tekintve a víz már ne
gyedosztályú. Ivóvizet mélyfú
rásokból kap a város, itt csak 
a mennyiséggel lehet baj: a 
felszín alatti vizek apadóban 
vannak. Ügy hallottuk, a kö
vetkező öt évben ez még nem 
okoz problémát. A jövőben a 
Maros mellé terveznek parti 
szűrésű kutakat.
Szegeden, mint a múltban, ma 
is gondosan ápolják a parko
kat. A Városgazdálkodási Vál
lalat munkájának köszönhető 
például, hogy a 30 hektáros 
újszegedi park évről évre él
ve ússza meg a majálist. Már 
kevesebb törődés (pénz?) jut 
újabb zöldterületek kialakítá
sára, az északi városrész lakó
telepe gyorsan öregedő szom
szédjához, a Tarjánhoz képest 
meglehetősen sivár. A külterü
leteken sok rendezetlen szeme
tes tó, hajdani kubikgödrök 
maradványai — megannyi ki 
nem használt lehetőség gyor
san elérhető pihenőparkok lé
tesítésére.
A távolabbi kirándulóhelyek 
(mint Zsombó, Asotthalom)

Hasznosításra várva

ipari építményként is impo
záns gázkazán működése óta a 
környék lakossága léleknyuga- 
lommal szellőztethet. (Ma már 
csak évi 5000 forint légszeny- 
nyezési bírságot fizetnek.) 
Kevésbé biztató a vízhelyzet. 
A kikészítő üzem, a festés

A város egyik büszkesége: 
a tovább épülő árvízvédelmi 
partfal

A pálya szélén ... 
(Eifert János 
felvételei)

így hangzik: az egész válla
lat, a KSZV gondjait tekintve 
koncentrálni kellene a beruhá
zásokat, mert még így is ha
talmas összegeket emésztené
nek föl.
Az üzemet végigpásztázva 
örömmel tapasztaljuk a szövő
déi rekonstrukció látható jele
it: a modern porelszívást és 
klimatizációt (10 millióba ke- 

zárt, meddő kút, s körülötte 
kipusztultak a növények. Üj 
sebeket — irtásokat — is vág
tak a hullámtéri erdőn át, 
megdöbbenésére azoknak, akik 
20 évvel ezelőtt elültették eze
ket a fákat. A „hasadék” meg
tartását egyébként azzal indo
kolják: csak így jut el az 
Odessza városrész látképe a 
túlpartra. Közben már az új 

csinosítására viszont gondol
nak az illetékesek. Esőházakat, 
padokat telepítettek.

A KÖZELJÖVŐ LATKÉPE

Az informálásunkra össze
gyűlt, már-már zavarba ejtő 
számú városi vezetőtől és 
szakembertől megtudtuk, hogy
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A köztisztaság őre

Vízi csendélet . ..(Habik Csaba felvétele) Illetlen illemhely
□ Kossuth Lajos sugárúton. (Keresztes Magdolna felvételei)

a zajcsökkentés érdekében a 
tranzitforgalmat a belvárosból 
az új hidakra irányították, a 
villamosközlekedést — a fő
városhoz hasonlóan — nagy
panelos pályákra helyezték ru
galmas sínrögzítéssel. Eredmé
nyesen küzdenek meg a te
lepüléstisztasági problémákkal, 
pedig a mai adatoknak az 
1954-esekkel való összehasonlí
tásából kiderült, hogy a tisztí
tott útfelület azóta megkétsze
reződött, a locsolt terület, 111. 
az elszállított háziszemét mint
egy 4—4,5-szeresére nőtt. Ez 
utóbbi egyúttal a korszakvál
tás tükörképe: a gázfűtés ter
jedésével a „házi krematóriu
mok” sorra megszűnnek, a 
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helyzet mégsem nyugtalanító. 
Elkészült ugyanis az új hulla
déktelep részletes terve, s még 
az idén meg is valósul. 3,5— 
5 millió m3 lesz a befogadó
képessége, a jelenlegi évi hul
ladéktermelés viszont 112 000 
m3. A vízügyi szakemberek 
már jóval borúsabb képet fes
tettek a közeljövőről. Szeged 
a Tisza szűk keresztmetszete 
mind árvízi, mind vízminőségi 
szempontból. Arra kellene tö
rekedni, hogy a hozzájuk tar
tozó (a szolnoki igazgatóságtól 
„örökölt”) 80 km-es szakaszon 
ne legyen vízminőségromlás. 
Ennek érdekében a nekik 
„dolgozó” vízrontókat kellene 
megfékezniök — ezzel szem

ben az utóbbi öt évben mint
egy 50 százalékkal nőtt a befo
lyó szennyvíz mennyisége ... 
Igaz, 1978-ban megszigorítot
ták . a bírságparamétereket 
(némely' esetben tízszeresére), 
hogy, hogy nem, az ún. fajla
gos bírságtétel mégis csökkent. 
Véleményük szerint túlzottan 
liberálisan kezelik a besorolás
nál a Tiszának ezt a szakaszát 
— az OVH szigorítsa meg a 
normákat, ezáltal tegye védet
tebbé Szeged városát is.
A szegedi gondok eszerint 
nem csekély mértékben Tisza- 
gondok. E sorok írója hajda
nán még gondtalanul úszkált 
a fa-uszodában vagy a Maros 
torkolatánál — ma a tízhek

táros szegedi hullámtéri 
strand néha csak képletesen 
létezik: gyakran víz alá ke
rül, tavaly csupán augusztus 
elseje után lehetett használni. 
A folyó hovatovább csak szem
lélődésre lesz alkalmas. Ha 
Szeged önerejéből nem képes 
a folyamat föltartóztatására, 
országos figyelmet kell fordí
tani a Tisza védelmére. Hi
szen ugynolyan nemzeti kin
csünk, akár a Balaton, a Du
na — ne várjuk meg végső 
agóniáját.
LEHOTAY-HORVATH GYORGY- 

VARGHA JÁNOS



A „mélység katonái” közt
Élvezzük a távfűtést, a gázt a konyhá
ban, a hideg-meleg vizet, televíziót né
zünk, telefonálunk. Nem sokkal alattunk 
a közművek csőhálózatának, vezetékének 
világában van a munkahelyük azoknak, 
akiknek mindeme jóért köszönettel tar
tozunk. ök a „mélység katonái”.
— Mit mond a munkájukról dr. Stentzl 
Ferenc, a Mélyépítési Kutatási Fejlesztési 
Iroda vezetője?
— Irodánk tevékenysége a tervezéstől á 
kutatáson, a technológiák kidolgozásán, a 
kísérletezésen át egészen a „kulcsátadásig” 
terjed. Feladataink közé tartozik a váro
sok, városrészek közművesítése, a műsza
ki fejlesztés és a már meglévő vezetékek 
rekonstrukciója.
— Mit tesz a Mélyépítési Kutatási Fej
lesztési Iroda munkája közben környeze
tünk védelméért?
— Sokirányú tevékenységünkből három, 
hazánkban új eljárást emelek ki. Az egyik 
a közműalagút, a másik a nyomás alatti 
szennyvízelvezetés, a harmadik a poliész
teres gyantával átitatott szövetanyag.
— Kezdjük az elsővel, a közműalagúttal. 
— Ez nem más, mint egy járható, föld
alatti vagy a lakóházak alsó szintjén el
helyezkedő vasbeton-építmény, benne a 
közművezetékek. Üzemeltetésük, sőt bő
vítésük sem zavarja meg a felszín életét. 
Az alagút élettartama 60—80 év. Szemünk 
előtt játszódik le benne a csőhálózat el
használódása Az alagútban a kábelek és 
a vezetékek kétszer annyi időt érnek meg 
— kb. 30 évet —, mint a földben. A szel
lőző, a hőérzékelő, az elárasztás-, a nyo
más-, a gázszivárgás- és a füstjelzőrend
szerek — a biztonsági berendezések — za
var esetén automatikusan reteszelnek ala- 
gútrészeket, és kapcsolódnak a központi 
irányító helyiséghez.
— Jobbnak jobb, mint a földbe helyezett 
közmű, de biztos sokkal drágább is.
— Mindössze 10 százalékkal. A fenntar
tási és üzemeltetési költség viszont csak 
fele a hagyományosnak. Építése könnyen 
gépesíthető, nem kellenek hozzá speciális 
gépek, az élőmunka megtakarítása számot
tevő, és nem utolsósorban meggyorsítja 
a lakótelepek használatba vételét.
— És a környezetvédelem?
— Környezetvédelmi előnyei? Hiszen a ve
zetékek javítása, bővítése során elkerül
hető a zaj, a közterületek bontása, a köz
lekedés megzavarása, a növényzet pusz
títása. A dolgozók munkahelyi klímája pe
dig az alagútban télen-nyáron ideális.
— Tudna példákra hivatkozni?
— Hogyne. A pesterzsébeti, a Debrecen- 

I újkerti és a dunaújvárosi lakótelepre, a 
Pécsett részben már felépült siklósi város- 

: részre is.
— A közműalagutakat is meg kell szokni, 
mint annak idején a metrót — veszi át 
a szót Bocz Károly, az iroda fejlesztési 
főmérnöke. — Ugyancsak a jövő igazolja 

I majd a most még kísérleti állapotban lé
vő, nyomás alatti szennyvíz-elvezetés ha- 

> zai létjogosultságát.
— Kérem, mutassa be olvasóinknak az új 
eljárást.
— Szívesen. Ahol kedvezőtlenek a dom
borzati és talajviszonyok — szétszórt falu
si településeken, városok peremkerületein, 

; vagy üdülőtelkeken —, ahol hiányzik a 

szenny- és csapadékvizek elvezetésére a 
gravitációs csatornarendszer, ott van leg
inkább jelentősége. A hagyományos csa
tornázási költségek 50—70 százaléka meg
takarítható vele. Négy-öt ház közös ak
nában összegyűlt szennyvizét automata 
szivattyú a szennyvíznyomó hálózatba to
vábbítja. A rendszer körvezetékekből áll, 
amelyekben a szennyvíz nyomás alatt, a 
legrövidebb úton jut el a befogadóba. Kör
nyezetvédelmi szempontból óriási jelentő
ségű, hiszen a műanyagcsövekből a szenny
víz nem áramlik a talajba, és az épülete
ket sem mossa alá.
— Hol tartanak most?
— Kísérletünk színhelye Tiszakécske. 
Rendszerünk üzemelési tapasztalatait mér
jük.
— Az új megoldások nem mentesítenek 
például a főváros nagyobbrészt 100 éves,

A pesterzsébet kísérleti közműalagút 2,7 kilo
méter hosszú, és háromezer új lakótelepi la
kást lát el. Tágas, jól megvilágított labirintu
sában csővezetékek, kábelek kígyóznak, lép- 
tén-nyomon ellenőrző műszerekre bukkanunk. 
Aki itt járt - mintha már a jövőben járt vol
na,

mintegy háromezer kilométer hosszú csa
tornahálózatának napi rekonstrukciója 
alól. Évenként vagy 60—80 kilométer csa
tornaszakaszt kell helyrehozni, mivel az 
összetöredezett csövekből állandóan szivá
rog a szennyvíz a talajba. A már említett 
poliészteres gyantával átitatott szövetanya
got itt alkalmazzák?
— Valóban, csak az új módszerrel végez
hetjük ezt a roppant nagy feladatot. Az 
elhasználódó kötéseket bizonyos csatorna
szakaszokon egy csőkapcsolatokat javító 
nyugatnémet berendezéssel gondoltuk ja
vítani, de nem érdemes. Ugyanis a hálózat 
elhasználódott. Szinte szivacsszerűvé vált 
a csőpalást. Ezen egy szellemes angol meg
oldás segít. Mi ezt alkalmazzuk. A tisztí
tóaknákon keresztül juttatjuk el azt a 
bizonyos poliészteres gyantával átitatott 
szövetanyagot az elhasználódott csőháló-

Négyóránként ismétlődő kép: műszaki szemle 
a tágas közműalagútban. (Keresztes Magdol
na felvételei)

zatba. Az anyagot víznyomással kifordít
ják, akár egy kabátujjat. Így annak külső 
fele bélésként simul a régi csatorna belső 
falához. Ezután a vizet 60—80 fokra me
legítik, a gyanta megkeményedik: össze
függő csövet alkot.
Az imponáló tényékhez aligha szükséges 
bármit is hozzáfűzni...

HOLLÓS LÁSZLÓ
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Potóle/en

A nádas szélén 
legyöngült szárcsára 
bukkantunk

Lépteink nyoma 
kirajzolódik a szűz 

hóban

»t ■

A Dinnyési Fertő jégtükrén 
gyerekek szánkóztak

Madárlábnyom gyöngysora 
a jégre hullott 

hóban

Jéggé dermedt vi^ek
A

tó felé vezető utat fedő vastag hó hal
kan ropog a léptek súlya alatt. A jéggé der
medt pocsolyákon meg-megcsúszva érjük el a 
tópartot. A fagy által vastagra hizlalt jégen 
gyerekek szánkóznak.
Vajon milyen most a vízivilág, a tavasztól 
őszig ezer titkot rejtegető nádas, ahol már 
annyi élményben volt részünk? A nádas, mely 
nyáron a legkisebb arra járó szellőtől is bó
káivá susogott, most csendes, megfakult, meg
törött. „Bokáját” vastag jégkamáslik fogják, 
^moccanni sem tud. A nyáron madárzsivajtól 
hangos tisztáson most csak néhány madárláb- ' 
nyom gyöngysora húzódik a jégre hullott hó-

hátán
bán. A nádas szélén legyöngült szárcsára 
akadunk. Hirtelen törhetett rá a hideg, már 
nem volt ereje elrepülni a többivel. De lehet, 
hogy a néhány napos csalóka meleg bírta 
maradásra. A jégen portyázó vaddisznókat ve
rünk fel. Őket is hajtja az éhség: szárcsa
múmiáktól a madárürülékig mindent elfogyasz
tanak.
Az egykor vidáman hullámzó víztükör mozdu
latlanná merevedett. A napról napra tért hó
dító fagy lassan elűzi a vizen éjszakázó vad- 
libacsapatokat. A legelszántabbak mégis a 
jégen várják be a hajnalt. A többség azon
ban nagy köröket leírva dél felé veszi útját.



a.

A vízben kontyosréce evez komótosan

A vaddisznók is 
élelem után kutatnak

A legelszántabb vadlibák 
□ iig hátán pihennek

A vörös vércse 
türelmesen vár 
az előmerészkedő 
egérre

A szürkevarjú hangosan „siratja1 
a szép meleg időket

/

Egy száraz ágon ülő szürkevarjú hangosan ká
rogva „siratja" a szép meleg időket. Türel
mesen várja, hogy távozásunk után újra lak- 
mározhasson a szárcsadögökből. A Dinnyési 
Fertő közepén helyenként megroppan a jég 
lábunk alatt, mélyül a tómeder. Tőlünk nem 
messze kis területen nem fagyott be □ tó. 
Valószínűleg felszálló vízáramlás akadályozta 
meg a jégpáncél-képződést.- A szabad vízfe
lület szélén tőkésrécék gömbölyűdnek, a víz
ben pedig kontyosréce evez komótosan. Lát
hatóan kitűnően érzi magát, aló-alá bukik a 
jéghideg vízben: szárnyaival vidáman verdes. 
A récéket a hideg feltűnően szelídekké teszi,

de túlzott barátkozásra még mos* sem haj
landóak. Óvatos közeledésünkre kereket olda
nak.
Csend üli meg a tájat. Az egyik pézsmapocok- 
vár tetejéről körülnézve a tó szélén levert ka
rón vörösvércsét veszünk észre. Abban bízik, 
hogy néhány egér könnyű zsákmányként ki
fut a hóra.
Lassan sötétedik, a mocsárvilágot fehér lepel
ként borítja be a köd. Lakói fázósan várják, 
hogy a melegen sütő tavaszi nap újra életet 
leheljen a szürke tájba!

Szöveg és fotók: BÉCSY LÁSZLÓ



fi nagyvilágból

Egy világváros 
fele

Sűrített történelem:
□ Ku’Damm (Kurfürstendamm) elején 
mementóként álló maradvány-emléktemplomot 
ultramodern, csupaüveg harangtorony 
és új templom „támogatja" ...

1111111111011

□ Mennyit lehet egy kettéosztott világ
város feléből — Nyugat-BerlinMl — 

két nap alatt megtapasztalni? Úgyszól
ván semmit Csak villognak előttünk a 

szemkápráztató pillanatképek, akár egy 
szürrealista film kockái. S ha a turista rá
adásul decemberben, esővel-sárral csap
kodó időben szemlélődik, képzeletével 
kényszerül kiegészíteni kurta városnézé
sét.
Mert hatalmas ez a fél metropolis. Leg
nagyobb kiterjedésében 35 illetve 45 kilo
méter átmérőjű. Különös módon viseli 
magán a porosz, majd a náci múlt nyo
mait a fogyasztói társadalom külsőségei
vel jelenné keveredve. Ami a városnéző 
autóbusz ablakából mindenekelőtt föltű
nik: a vizek és a zöldfelületek hatalmas 
kiterjedése. Dunányi folyójuk ugyan nin
csen, de a szeszélyesen kanyargó s mind
két Berlinen átkígyózó Spree, majd a he
lyenként tóvá szélesedő és tavakba szaka
dó Havel partja mentén haladva láthatjuk 
a rengeteg csónakot és egyéb vízi jármű
vet, melyek téli álmukat alusszák. A sé
tahajók 324 kilométeres vízi utat járhat
nak végig, a Wannsee mentén 1,3 kilo
méternyi homokstrand várja a nyári für- 
dőzőket. Budapestet büszkén nevezték für
dővárosnak, ám erre a névre a maga mód
ján Berlin is rászolgál.
Vizeket nemcsak a periférián, hanem a 
város belsejében is látunk. Mikor a föld
alattiból a Rathaus Schöneberg állomá
son kiszálltam, a városi park s egy apró 
tavacska látványa fogadott. Körülsétáltam, 
és jéghártyás vizében gyönyörködve szo
katlan mutatvány részese lehettem, Vad

kacsák szálldostak fölötte, majd — minia
tűr hidroplánokként — siklórepüléssel 
ereszkedtek a vékony jégre, s némi csúsz
kálás után egyensúlyukat visszanyerve to
tyogni kezdtek. Eközben jótét lelkek csák- 
lyákkal, botokkal tördelték a jeget, hogy 
a tétova állatok visszajuthassanak elemük
be. Színes tollú csapatuk egész télen át itt 
tartózkodik — mint egy gyermekét sétál
tató anyától hallottam. Nemkülönben a 
park zöld füvén fehérlő sirályoké, melyek
nek izgatott csapata mintha konferenciára 
gyűlt volna össze. A természet megejtő 
csöndje a közúti hídon át dübörgő s a 
mélyben zúgó forgalom tőszomszédságá
ban valóban emlékezetes élmény.
Csak töredékét látva is impozáns a szám
talan liget és erdő, mely a várost átszövi, 
átkulcsolja. A történelem groteszk utójá
tékaként a természet itt újabb állásokat 
hódított meg magának. Némely területen 
ugyanis a világháború iszonyú rom- és tör
melékhalmazából dombokat emeltek, s 
ezeket jobbára füvesítették, betelepítették 
fákkal. Ha Buda hegyeivel nem is vete
kedhetnek, a hatalmas földterületek még
is eldorádói a fölüdülni vágyó kirándulók
nak.

Az olajjal mérgezett Atlanti-óceán
A világtenger nehezen viseli el a beleörn- 
lő sok millió tonna olajat, öntisztító ké
pessége már elérte a végső határt. Hozzá
vetőleges számítások szerint az óceánok 
vizében több mint 6 millió tonna olaj 
úszik, amellyel már nem tudnak megbir
kózni. Itt jegyezzük meg, hogy egy tonna 
olaj a tenger 1200 hektárnyi vízfelületét 
borítja be hártyájával.
A Szovjetunió hidrometeorológiai szolgá
lata megvizsgálta az Atlanti-óceán vizét. 
A kapott adatok bizonyítják: az olajmeny- 
nyiség Európa partjainál például megha
ladja a Szovjetunió belvizeire megállapí
tott, maximálisan megengedhető koncent

Több mint 6 millió tonna olaj úszik az óceánok vizén ...

| A belterület, az ultramodern vállalati köz- 
’ pontok és üzletházak világa — fényei el- 

lenére — sem a ^end, a tisztaság minta
képe, bár a mi csikkhalmainkkal sehol 

' sem találkoztam. (Annál láthatóbb nyo
maival viszont az ottani kutyakultusz-

। nak ...) Nagy előny a sok helyütt zöld sáv
val elválasztott, széles utcák sora, melyek 
így könnyebben képesek a gépkocsiforga
lom átbocsátására. A Kurfürstendamm, a 
három és fél kilométeres bevásárló- és szó
rakozó központ a karácsony lázában égett: 
a kopár fákra villanyfüzéreket akasztot
tak, melyek itt-ott karácsonyfát formáz
nak. A villanegyedekben viszont valódi fe
nyők légiójával találkozhatni; nagy itt a

I hagyományuk, s legtöbbjük ki van vilá- 
< gítva.
| Idő híján nem barangolhattam a világhí

rű állatkert és akvárium 1825 állatfaja 
között, s a helyi környezetvédelem mód
szereiről sem tudtam eszmét cserélni. De 

: füstöt, rossz levegőt nem észleltem; vél
hető tehát, hogy súlyos veszély nem fenye- 

1 geti ezt az iparosodott, igazán otthonos- 
; nak nem mondható, természeti értékei ré- 
í vén mégis vonzó „fél várost”.

L. H. GY.

rációt. Különösen erős az Északi-Jeges-ten- 
ger, az Ir-tenger, a Tirrén-tenger és a Viz- 
cayai-öböl olajszennyeződése. A maximá
lisan megengedett koncentrációt lényege
sen meghaladó olaj mennyiséget találtak az 
óceán nyílt vízfelületén. Megállapították, 
hogy ezekbe az övezetekbe Észak-Ame- 
rika partjairól és az európai partokról jut 
el az olaj. Különösen erősen szennyezi az 
Atlanti-óceánt a Mexikói-öböl. Jelentős 
mennyiségű olajat fedeztek föl a Csendes
óceán és az Atlanti-óceán olyan terüle
tein, amelyek messze esnek a kereskedelmi 
flották hajóinak útvonalaitól.

ALEKSZANDR GYEGYUL (APN)
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Jóléti erdőgazdálkodás - 
ökológiai alapokon
Az Erdészeti Tudományos Intézet nem 
csak a hazai ökoszisztéma-kutatások koor
dinátora. Hasonló szerepet vállalt a KGST 
III. kutatási témájában is, amely az öko- 
szisztémákkal és a táj védelmével foglal
kozik. Az intézet főigazgatójával, Keresz
tesi Béla akadémikussal beszélgetve kör
vonalazódtak a korszerű erdőgazdálkodás 
követelményei, amelyek nem választhatók 
el a környezetkímélő mezőgazdaságtól, a 
szép, kulturált környezettől. Ma, amikor 
az autók szinte már a járdán közleked
nek, gyárak és erőművek okádják kelle
metlen füstjüket, nem érdektelen megem
líteni egy számadatót: 
— A honfoglaláskori Magyarországon leg
alább kétszer annyi erdő volt, mint ma — 
kezdi a beszélgetést Keresztesi akadémi
kus. Ma 1,7 millió hektár erdőt tartanak 
számon, de egyes feltételezések szerint 
ezer évvel ezelőtt a Kárpát-medencébe ér
kező őseink 5 millió hektárnyi erdőt is ta
lálhattak. A mezőgazdaság térhódításával 
erdőállományunk jelentősen csökkent, de 
az államosítás után a nagyüzemi fejlődés 
az erdőkre is kedvezően hatott. Sajnos a 
napjainkra kialakult óriás táblák már 
megteremtették a mezőgazdaság és a kör
nyezetvédelem közötti feszültséget. E fe
szültség feloldásán fáradoznak az ökoszisz- 
téma-kutatásokban részt vevő szakembe
rek, akiknek eredményei segíthetik a kör
nyezetkímélő mezőgazdasági módszerek ki
alakítását. A hazai ökoszisztéma-kutatáso
kat Jakucs Pál, Járó Zoltán, Kovács Mar
git, Majer Antal és Simon Tibor irányít
ja. Eredményeik eljutnak — a többi száz, 
szocialista országbeli kutatóintézet ered
ményeivel együtt — az ökoszisztéma-kuta
tásokat koordináló központba.
— 1961-ben megfogalmazott erdőtörvé
nyünk az ökoszisztéma-kutatások eredmé
nyeinek tükrében már elavult — folytatja 
Keresztesi Béla. — A készülő új törvény az 
erdőt már ökoszisztémának fogja tekinte
ni, s így könnyebb lesz a korszerű erdő
gazdálkodást is megvalósítani. Az ipán 
forradalom nem kerülte el az erdőket sem. 
Régi, belterjes eljárásokat — amelyek 
egészséges, szép erdőket eredményeztek —, 
ma már nem tudunk megvalósítani, nincs 
hozzá elég munkaerő és pénz. A botaniku
sok sajnálják, hogy a bükkösök, tölgyesek 
természetes felújítása visszaszorult. Egyet
értünk vele, és mindent megteszünk a ter
mészetes felújítás érdekében, de sajnos 
lehetőségeink és adottságaink korlátozot
tak.
— ön, aki részt vesz a nemzetközi kuta
tási témák koordinálásában, bizonyára jól 
meg tudja ítélni erdőgazdálkodásunk he

lyét és színvonalát a nemzetközi mezőny
ben.
— Jó helyet foglalunk el a világban. Az 
erdőgazdálkodás fokmérője az ember ál
tal ültetett erdők, mesterséges faállomá
nyok mennyisége. A mesterséges erdősí
tésnek nincs még nagy múltja. Az erdő
ket ugyan régóta irtják, nemcsak mező
gazdasági földek nyerésére, de sok kellett 
a nagy építkezésekhez is. Az erdőkből le
hetett legkönnyebben tőkét nyerni a szük
séges fejlesztésekhez. Amikor azután meg
fogyatkoztak az erdők, és maguktól nem 
újultak fel, kezdték magról és csemetével 
telepíteni, felújítani őket. A világon eddig 
82 millió hektár mesterséges erdőt hoztak 
létre. Mi ebből 1 millió hektárt tudhatunk 
magunkénak. Ha a mesterséges erdők te
rületét összevetjük egy adott országban 
az összes erdő területével, olyan százalék
arányt kapunk, amelynek alapján meg le
het ítélni az ország erdőgazdaságának fej
lesztését. Az ilyen adatok szerint Nagy- 
Britanniával együtt világelsők vagyunk. E 
két országban a mesterséges erdők aránya 
72% körül van. Csak utánunk következ
nek. olyan nagy erdősítő országok, mint 
Kína, Japán, Bulgária, Olaszország, Spa
nyolország. A második világháború után 
1,1 millió ha erdőnk volt, ma 1,7 millió ha. 
Az állam eddig komolyan támogatta az er
dőgazdálkodást, a mai szorult gazdasági 
helyzetben azonban erre nem sok lehető
ség lesz. Pedig a mai erdő gyámolításra 
szorul, ésszerűen, okosan kell vele gazdál
kodni.
— Melyek a korszerű erdőgazdálkodás 
alapelvei? Léteznek-e olyan fajok, ame
lyek a nagyvárosi szennyezést is kibírják? 
— Szovjet és francia példák szerint igyek
szünk az optimális, jóléti erdőgazdálkodást 
megvalósítani, ökológiai alapon választjuk 
ki a tájhoz legjobban illő erdőt, úgy hogy 
az embernek kellemes és hasznos környe

(Székely Tamás 
felvétele)

Nem □ facsemete 
a drága - 

mondja Keresztesi 
akadémikus.

zetet, a vadállománynak élőhelyet biztosít
son. Mivel a természet egyik legfontosabb 
eleme az erdő, kellemes emberi környezet 
el sem képzelhető útmenti fasorok, a tájba 
szépen illő erdő nélkül. Tehát életkörül
ményeinket javíthatják az erdők, s ez je
lenti a jóléti erdőgazdálkodást. A városok 
szennyezett levegője a növényekben is 
érezteti hatását. A levélanalízis alapján 
szennyezettségi térképet lehet készíteni. 
Sikerült azonban a városi környezetnek 
is ellenálló fafajokat találni. Ilyen az akác, 
a japán akác, az ostorfa. Ezért nincs aka
dálya, hogy nagyobb gondot fordítsunk fő
városunk zöldterületeinek gondozására, 
újak létesítésére. Pedig büszkék lehetünk 
Budapestre, amely a fővárosok nem hiva
talos szépségversenyén 1975-ben a harma
dik helyezést kapta, Rio de Janeiro és 
Isztambul után. Sajnos azóta megfogytak 
a Budai-hegyek zöldterületei, nem biztos, 
hogy ha így megy tovább, újra nekünk 
adják a megtisztelő címet. Ügy tűnik, Bu
dapest nem gondozza kellően „zöld ruhá
ját”, egyre fogynak a fővárosi fák.
— Milyen lehetőséget lát a fával való táj
rendezésre?
— Nagy lehetőségeket tartogat a faültetés. 
Már Vannak jó példák is: Szombathely 
például a legszebben fásított városunk. 
Még a nagyon csúnya balatoni tájon is se
gíthetnének a tóparthoz illő fák, csak va
lakinek kézbe kellene venni az ügyet, és 
megszervezni a megoldást. Nem a facse
mete drága, hanem az elültetése. S itt nagy 
jelentőségű lenne a társadalmi munka. 
Meg kellene oldani, hogy aki fát akar lát
ni otthona, nyaralója körül, az kapjon in
gyen — jól és gyorsan növő — facsemeté
ket. Ezt sem kellene föltalálnunk, hiszen 
a Szovjetunióban és Bulgáriában is már 
nagyon szép fásítási eredményeket értek 
el társadalmi munkával.

VARKONYI ANNA
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ENSZ Településfejlesztési
Információs Iroda Budapesten

Dr. Arcot Ramachandrant méltatja a magyarországi iroda 
megnyitásának jelentőségét. (Balogh Béla felvétele)

1980. november 20-án dr. Arcot Rama
chandrant, az ENSZ Településfejlesztési 
Központ (HABITAT) főigazgatójának és 
Szabó János államtitkárnak aláírásával hi
vatalosan is megkezdte működését Buda
pesten a Radnóti Miklós utca 5—7. számú 
házban a HABIT AT-Vision információs 
irodája — jelentette röviden az MTI hír
szolgálata. Vajon milyen előzmények után 
került sor erre a településfejlesztés és kör
nyezetvédelem szempontjából egyaránt 
nagyjelentőségű eseményre?
Az ENSZ szakembereinek előrejelzése sze
rint 2000-re több ember fog városokban él
ni, mint vidéken. Hatalmas megiapoliszok- 
ban ember-millióknak kell szembenézni az 
aránytalan fejlődés következményeivel: a 
túlzsúfoltsággal, szennyezéssel, energiapa
zarlással, a falvak elnéptelenedésével. Me
xikóvárosnak 31, Sanghainak 22, New 
Yorknak 22, Londonnak 12 millió lakosa 
lesz. A terjeszkedő városok elviselhető- 
sége, esztétikus, környezetbe illő kialakí
tása jelentős feladatokat ró a szakembe
rekre. Ennek felismerése ösztönözte az em
beri települések fejlesztésével foglalkozó 
vancouveri HABITAT-konferencia össze
hívását 1976-ban.
Az 56 tagú előkészítő bizottságnak akkor 
Szabó János államtitkár vezetésével ha
zánk is tagja volt. A konferencia telepü- 
léspolitikával, településtervezésseL, külön
böző szervezetek és irányítószervek létre
hozásával, lakások, infrastruktúra, szolgál
tatások kialakításával, földhasználattal, 
társadalmi támogatással kapcsolatban fo
gadott el ajánlásokat. Az ENSZ-közgyű- 
lés 32. ülésszakán, 1977-ben e feladatok 
nemzetközi összehangolása érdekében — 
Nairobi központtal — létrehozták a világ
szervezet HABITAT Bizottságát. Magyar
ország 1980-tól e bizottság teljes jogú tag
ja. A számunkra megtisztelő döntéssel lé
nyegében a vancouveri elvekkel összhang

ban levő magyar településfejlesztési poli
tikát ismerték el nemzetközi szinten.
A gondosan kidolgozott ailapelvek azonban 
mit sem érnek, ha az érdekelt országok 
nem ismerik azokat. Az 1980. évi mexikó
városi konferencián ezért fogadták el azt 
a HABITAT-Vision programot, amelynek 
feladata, hogy olyan oktató és szakmai fil
meket forgalmazzon világszerte, de első
sorban a fejlődő országokban, melyek elő
segítik a vancouveri elvek népszerűsítését, 
elfogadását és a nemzetközi tapasztalatok 
terjesztését. Az európai regionális iroda 
Géniben van.
A HABITAT Bizottság 2. ülésén elhatároz
ták, hogy a szocialista országok közötti 
információcsere-hálózatot is megszervezik. 
Ennek központjául Magyarországot sze
melték ki. A javaslattal a többi szocialista 
ország is egyetértett.
Az Építésügyi Tájékoztatási Központ ál
tal példamutató gyorsasággal és kellő ala
possággal megszervezett HABITAT-Vision 
iroda feladatáról dr. Arcot Ramachandrant 
a sajtó tájékoztatón elmondotta, hogy eb
ben az alközpontban kezelik, rendezik, for
dítják orosz vagy magyar nyelvre, vala
mint továbbítják a többi szocialista or
szágba a genfi központból kölcsönzött fil
meket, itt szerkesztik, adják ki, terjesztik 
az információs és propaganda anyagokat, 
gyűjtik össze és továbbítják a HABITAT- 
központba a szocialista országokból be
érkezett anyagokat. Ez az iroda foglalko
zik majd az oktató, tájékoztató filmek ké
szítésével és a szakemberek továbbképzé
sével is.
A budapesti alközpont megnyitása a ha
zai településfejlesztési és településkörnye
zeti munka nemzetközi elismerését jelen
ti, és egyben lehetővé teszi, hogy Magyar
ország egy hasznos nemzetközi informá
ciós rendszer fontos láncszemévé váljék.

CS. R.

Európa egyik legnagyobb csigaszivattyúja 
az észak-pesti szennyviztisztitó-telepen

Átadták 
az ország 
legnagyobb 
szennyvíztisztító- 
telepét
A Fővárosi Tanács még 1974-ben 10 mil
liárd forintos szennyvíztisztítási akcióprog
ramot fogadott el, amely a fővárosban na
ponta termelődő mintegy egymillió köb
méter szennyezett víz megtisztítását szol
gálja. Ennek keretében fogtak hozzá az el
múlt évek során az új szennyvíztisztító 
telepek építéséhez, a régiek bővítéséhez.

A múlt év novemberében került sor az 
észak-pesti szennyvíztisztító-telep átadásá
ra, amely méreteit tekintve az ország leg
nagyobb ilyen létesítménye. A 284 millió 
forintos beruházás napi 140 ezer köbméter 
ipari és kommunális szennyvíz tisztítására 
alkalmas. A munka méreteire jellemző, 
hogy az építés során több mint egymillió 
köbméter földet mozgattak meg, s több 
mint 3,5 km hosszúságban folyamszabályo
zásra és terepfel töltésre is sor került. A 
szovjet tervek alapján, magyar vállalatok 
együttműködésével elkészült létesítmény a 
budai oldalon az Aranyhegyi-pataktól Bé
kásmegyerig, a pesti oldalon pedig a Hun
gária krt—Kerepesi út és a rákosszent- 
mihályi dombok vonalától északra, fekvő 
vízgyűjtő terület szennyvizeinek megtisztí
tására alkalmas. Mint a létesítmény üze
meltetéséért felelős Fővárosi Csatornázási 
Művek létesítményi főmérnöke, Kovács
völgyi József elmondotta, itt olyan műsza
ki berendezéseket is alkalmaznak, amelyek 
az országban másutt még nem találhatók. 
Ilyen például a 22 méter hosszúságú, 2,5 
méter átmérőjű csigaszivattyú, amely má
sodpercenként 1,4 köbméter vizet emel át. 
Újdonságnak tekinthető a légbefúvásos 
homokfogó alkalmazása is, amelyben a be- 
fúvatott levegő által keltett örvényáram 
segíti a lebegő szennyezések ülepedését. A 
tervek szerint 1983-ra készül el a biológiai 
szennyvíztisztító, s ezzel a jelenleg tisztí
tott mennyiségnek több mint ötszörösére 
növekszik a kapacitás. A beruházási prog
ram második ütemének befejezésével pe
dig (az ezredfordulóra) az észak-pesti 
szenny víztisztító-telep naponta 560 ezer 
köbméter szennyvizet tisztít majd.

G. M.
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Kedvező jelek 

a hulladékok 

hasznosítása terén
A Minisztertanács még 1979-ben hozott ha
tározatot a hulladékok újrahasznosításáról. 
(Ennek kapcsán indítottuk el lapunk FÖ- 
RUM-rovatában a hulladékok gazdasági 
hasznosításáról szakemberek hozzászólásá
val folyó vitasorozatunkat — A szerk.) A 
nálunk 1980-ban felhasznált nyersanya
goknak már 4—5 százaléka hulladék volt. 
Ez az arány azonban lényegesen növelhe
tő, hiszen a keletkezett és még hasznosít
ható hulladéknak még csak a felét hasz
náljuk fel újra. Jelenleg a legnagyobb ará
nyú a vas (90 százalékos) és a színesfémek 
(86 százalékos) újrahasznosítása, de növek
szik a textilhulladékok, a papír, s a fá
radtolaj felhasználása is.
A MÉH mintegy 10—11 ezer tonna üveg- 
hulladékot gyűjt össze évente. A nagy 
üvegfelhasználó bor-, sör- és konzervipar
tól és a fogyasztók visszaváltott üvegei
ből származó üvegcserépnek ma még csu
pán a felét hasznosítja újra az üvegipar. 
A Székesfehérvári Könnyűfémműben (lásd 
előző számunk székesfehérvári riportját — 
A szerk.) ma már teljes egészében hasz
nosítják a gyártás során képződő évi 40 
ezer tonna forgácsot, lemezszélt, tuskóvé- 
get és sajtolási hulladékot. Legújabb ered
ményük, hogy a múlt évben üzembe he
lyezett salakkezelő gépsorral évente 500 
tonna fémalumíniumot nyerhetnek vissza. 
A műanyag-hulladékok újrahasznosításá
ban is előrehaladást tapasztalhatunk. A 
Ganz Műszer Művek gödöllői gyárában ta
valy 3 millió forint megtakarítást értek 
el a korábban kidobott hulladék termelés
be való visszavezetésével. A fröccsöntő 
üzemekben készülő, több mint 300 féle al
katrész öntésekor, formázásakor, préselé
sekor mintegy 50 tonna műanyaghulladék 
keletkezik. Ennek megmentésére a gyár 
újítói különleges technológiai berendezés
sort dolgoztak ki.
Az évente 26—27 ezer tonna textilhulladé
kot forgalmazó és feldolgozó Temaforg 
vállalat a kísérleti gyártás után a múlt 
évben Kisújszálláson megkezdte a Temi- 
sol szigetelőanyag üzemszerű gyártását. 
Ipari műanyagfólia-hulladékból szabadal
maztatott eljárásukkal és gépeiken 4000 
négyzetméter ilyen szigetelőanyagot állí
tottak elő. A hő- és hangszigetelési célra 
gyártott Temisol felhasználásának kiter
jesztésére most a mezőgazdasági talajvé
delem terén folytatnak biztató kísérleteket. 
A győri Graboplast műbőrhulladékaiból a 
PVC-padlóhoz hasonló anyaggal foglalko
zik a gyár újító kollektívája, egyelőre kí
sérleti formában. A példákat még folytat
hatnánk, de a közölt példák is — a biz
tató sziárnok és üzemi újítások — már ked
vező jelei annak, hogy a minisztertanácsi 
határozaton túl az üzemek jól felfogott

A HÓNAP KARIKATÚRÁJA A zöldövezet bezárt... 
(Dallos Jenő rajza)

gazdasági és környezetvédelmi közös ér
dekei hazánkban is új utakra terelték a 
hulladékok újrahasznosítását.

L. GY.

A porszennyezés ellen
A környezetvédelem egyik alapfeladata a 
légkör porszennyezettségének csökkenté
se — legtöbbször porleválasztó felhaszná
lásával. Egy adott technológiához legked
vezőbben illeszkedő porleválasztó tervezé
séhez azonban több jellemző adatot kell 
ismerni. Az adatok biztonságos mérésére 
a SZOT Munkavédelmi Tudományps Ku
tató Intézet kollektívája négyéves kutató
munkával és az OKTH, valamint az OMFB 
támogatásával hordozható vizsgáló-porle
választó berendezést kísérletezett ki. Sircz 
János tudományos osztályvezető és dr. 
Pátkay Ferenc témavezető mérnök mutat
ta be a berendezést lapunk munkatársai
nak. , *

Az összeszerelt hordozható 
vizsgáló-porleválasztó berendezés. 
(Székely Tamás felvétele)

— Berendezésünk alkalmazásával már a 
tervezési időszakban kiválasztható az adott 
technológiának legmegfelelőbb, viszonylag 
kis beruházási igényű, energiatakarékos 
üzemű és a környezetvédelem igényeit ki
elégítő hazai gyártmányú porleválasztó tí
pus. A helyszíni vizsgálat során az elszí
vott poros gáz egy részét átvezetjük a por- 
leválasztón, s közben megmérjük a levá
lasztó előtti és utáni porkoncentrációt. A 
porleválasztás mértékéből megtudhatjuk, 
hogy a vizsgált porleválasztó-típus meg
felel-e a helyi viszonyoknak. A berende
zéshez ''mikroprocesszoros szabályozó- és 
adatgyűjtő-rendszert is csatlakoztattunk. A 
mágnesszalagra rögzített adatok számító
géppel értékelhetők.
— Milyen előnyei vannak még a beren
dezésnek?
— Újdonság, hogy mérőberendezésünk 
nem helyhez kötött. Konténerekbe csoma
golva gyorsan és egyszerűen szállítható. A 
vizsgálat helyén könnyen le lehet rakni, 
gördíteni és biztonságosan lehet tárolni. 
Bármely technológiánál alkalmazható, és 
fel használásával a hulladékszegény, illet
ve hulladékmentes technológia kialakítása 
is megoldható.
— Mikorra várható a berendezés gyakor
lati alkalmazása?
— Akár azonnal megkezdhetnénk a mé
réseket. Jelenleg a kísérlet utolsó fázisá
nál, a mérési hatékonyság növelésénél tor- 
tünk, de sokat mértünk már a különböző 
helyszíneken. Bemutatónkon a szakembe
rek elismerően nyilatkoztak. Elsősorban a 
tervező intézetek és olyan üzemek érdek
lődését várjuk, ahol van levegőszennyező 
technológia. A vizsgálati költség (60—100 
ezer Ft) gyorsan megtérül, hiszen minden
hová a legmegfelelőbb porleválasztó kerül. 
Munkánkat nem tekintjük befejezettnek. 
A gyakorlati tapasztalatok és a szakem
berek ötletei és javaslatai alapján szeret
nénk berendezésünket még tökéleteseb
bé, még könnyebben kezelhetővé tenni.

H. L
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Légi felvételek 
a levegőszennyezésről
Több ezer — a levegőszennyezést, annak 
terjedését és hatását regisztráló — légifel
vétel számítógépes feldolgozásált kezdte 
meg a Nehézvegyipari Kutató Intézet az 
Országos Tervhivatal és a Számítástech
nikai Kutató Intézet közreműködésével. A 
színes felvételeket az MHSZ repülőgépeiről 
és helikoptereiről készítették a kutatóinté
zet munkatársai, hogy pontosabb képet 
kapjanak az ipari üzemek levegőszennye
zéséről. Elsőként az Ajka—Pétfürdő—Ino- 
ta térségében készült felvételeket dolgoz
zák tel, majd a Tatabánya és a borsodi 
iparvidék környékéről valókat. A hazai 
környezetvédelmi kutatásokban újnak szá
mító módszer haszna máris nyilvánvaló. 
A felvételek már a számítógépes elemzést 
megelőzően is sokat mondanak a szakem
bereknek: elemzésük alapján konkrét ja
vaslatokat tudnak adni az üzemeiknek a 
technológiák módosítására, a szennyezést 
csökkentő berendezések kiegészítésére és a 
kémények méretének megváltoztatására. A 
helyes megítélést segítik, hogy az intézet 
szakemberei a légifelvételekkel egyidőben 
mérőkocsikkal is kivonulnak a helyszín
re, és ott a földközelben is mintákat vesz
nek.

Vízminőség-javító 
iszapkotrások 

a Keszthelyi-öbölben

A Keszthelyi-öbölben nemcsak a Zala-fo- 
lyóból bezúduló hordalék, hanem a Bala
ton más részeiből ide áramló, szerves és 
szervetlen szennyezéseket tartalmazó lebe
gő anyag nagy része is itt rakódik le. A 
Balaton vízminőségének javítására a Kö
zép-dunántúli Vízügyi Igazgatóság az 
1978—80. években a Balatongyörök—Vo
nyarcvashegy közötti tótérségben iszapkot
rásokat hajtott végre.
A kísérleti jelleggel folyó györöki iszap
kotrásokat mélykotrási technológiával, 
Master úszókotróval végezték. Egy-egy kot
rás alkalmával 120 méter széles, egymás
nak szembefordított, U-alakú kotrási me
zőből álló, három iszapcsapdát állítottak 
fel. A kotrás után a csapdákban 4 méteres 
vízmélység keletkezett, a környező egymé
teres mélységgel szemben Az iszapcsap- 
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dák 400 ezer köbméternyi iszaptömegét a j 
Szent Mihály-hegy két oldalán kijelölt két 
zagytérben terítették el. Az előrehaladás 
évi 20 millió forint ráfordítással 220 ezer 
köbméter kikotort iszapot eredménye
zett.
A kísérleti kotrásokat ellenőrző mérésso
rozatokkal és technológiai értékelésekkel, j 
a kotrást követő talajmechanikai, vízké
miai és vízélettani hatások vizsgálataival 
együtt hajtják végre. Az ezek eredményei- । 
bői nyert tanulságok alapján fogja a Kö- ; 
zép-dunántúli Vízügyi Igazgatóság a Bala
ton vízminőségének javítását szolgáló to
vábbi iszapkotrásait a Keszthelyi-öbölben 
kiterjesztve egyre hatékonyabban megszer- l 
vezni.

L. GY.

A légifelvételen szembetűnő a Keszthelyi-öböl 
feliszapolódása a sok hordalékot szállító 
Zala betorkollásánál.
(Vízy Zsigmond - VIZDOK felvétele)

Csökkenthető 
a fluorszennyezés
Veszprémben aláírták a Vegyipari Egye
tem és a Peremartoni Vegyipari Vállalat 
második ötéves együttműködési megálla
podását Az egyetem hatékonyan részt vesz 
a Vegyipari Vállalat műszaki fejlesztésé
ben. Eddig segítséget adott a termékszer
kezet bővítéséhez: így kezdhették meg a 
növényvédőszerek, valamint a gumiipari 
segédanyagok gyártását. Ugyancsak a ku
tatók munkájának köszönhető, hogy a szu- | 
perfoszfát-üzem technológiájának kiegészí
téséhez olyan berendezést konstruáltak, 
amelynek alkalmazásával minimálisra 
csökkenthetik a fluor-szennyezést. Az új 
berendezést rövidesen üzembe helyezik. Az 
egyetem segítségével kezdték meg a hár
mas műtrágyagyár szárító kapacitásának 
bővítését is. A Vegyipari Vállalat szak
emberei részt vállaltak az egyetem elő- ' 
adásaiban, és magas színvonalú oktatást 
biztosítottak a gyakorlatukat náluk töltő 
diákoknak is. A következő öt esztendő ; 
együttműködési programjában a termelé
kenység további növeléséhez vár módsze
reket az egyetemtől a gyár, melynek szak
emberei továbbra is vállalkoztak a rend
szeres egyetemi oktató munkára.

A környezetvédelem 
a hatodik 
ötéves tervben
Az országgyűlés 1980. december 18-án emel
te törvényerőre a magyar népgazdaság VI. öt
éves tervét. Az 1981-tő’l 1985-ig terjedő nép- 
gazdasági tervidőszak IX. fejezete foglalko
zik a területfejlesztés és környezetvédelem fel
adataival (49-52. paragrafusok). Ebből a fe
jezetből idézzük most a környezetvédelemre 
vonatkozó részt:

Környezetvédelem

51. §
(1) A környezetvédelem kiemelt feladata a víz, 
a levegő és a föld védelme, a hulladék csök
kentése, illetve ártalommentes elhelyezése. 
Gondoskodni kell a természetes állapotot őr
ző védett területek fenntartásáról, kulturált ke
zeléséről, meg kell akadályozni, hogy szennye
ződjenek, vagy hogy céljuktól eltérő módon 
hasznosítsák őket.
(2) A vízkészletek minőségének romlását kü
lönféle intézkedésekkel és a rendelkezésre 
álló eszközök hatékony felhasználásával csök
kenteni kell. A vizminőségvédelem kiemelt te
rületein elő kell segíteni, hogy szennyvíztisz- 
titók épüljenek. Gondoskodni kell arról, hogy 
a szennyvizet és a szennyvíziszapot szaksze
rűen kezeljék és hasznosítsák, illetőleg hogy 
ártalommentesen helyezzék el.
(3) A földvédelem szempontjait fokozottabban 
kell érvényesíteni a terület felhasználásában. 
A mezőgazdasági területek újra való haszno
sítását is segíteni kell.
(4) A levegő védelméről olyképpen kell gon
doskodni, hogy az erősen szennyezett terüle
teken csökkentsék a szennyezőanyagok kibo
csátását, az új létesítményekben pedig első
sorban az aktív védekezési módokat alkalmaz
zák.
(5) Fontos feladat a hulladék csökkentése és 
hasznosítása, valamint az embert és az élővi
lágot károsító veszélyes hulladékok elhelyezé
se és ártalmatlanítása. A kommunális hulla
dék környezetszennyező hatását a hulladék
gyűjtés és -ártalmatlanítás korszerűsítésével 
csökkenteni kell, és segíteni kell a hulladék
hasznosítást.

52. §

(1) A Balaton térségében minden környezet
védelmi szakterületen, de különösen a víz mi
nőségének védelmében javulást kell elérni.
(2) A budapesti agglomerációban az a fő fel
adat, hogy javítsák a levegő tisztaságát, kör
nyezetkímélő módon kezeljék és helyezzék el 
a kommunális és veszélyes hulladékokat, s fej
lesszék a szennyvíztisztítást.
(3) Az ország nagyobb ipari körzeteiben: 
Észak- és Közép-Dunántúlon, a Sajó völgyé
ben és Pécs körzetében az elsődleges cél a 
levegőszennyezés csökkentése és a vízminőség 
fokozott védelme.
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VÁLASZ A NIMRÓD „TÜSKE-ÉRVEIRE"

Vadtelepítés 
és ökológiai szemlélet
■ A NIMRÓD 1980 novemberi számá
ban a Tüske-rovat kifogásolta a BÜVÁR 
szeptemberi számában megjelent írásomat, 
amelyben a tájidegen fajok telepítésével 
foglalkoztam. Helyreigazít, és felületesség 
vádjával illet, ment a dámszarvast a Móri
árokba, a muflont pedig a Vértesbe tele
pítették, s ezt nem választottam külön. 
Egyébként még pontosabban is megjelöli 
a helyet, ami aztán végképp nem olvasha
tó ki az eredeti hírből. Úgy véli, néhány 
évtizedet késtem, mert most, 1980-ban ho
zom szóba a témát, holott már 1964-ben is 
történt muflon-telepítés a Vértesbe. A 
biológiai egyensúly védelmére pedig kér
dőjelet tesz azzal, hogy az ember már úgy
is felborította azt. Sajnálatos, hogy a kér
dés általános volta nem érződött ki any- 
nyira írásomból, s hogy ez értetlenséget 
váltott ki.
A tájidegen fajok telepítése mindig ve
szélyt jelent a biológiai egyensúly szem
pontjából. Főképp akkor, ha a területen 
más rendeltetésű hasznosítás is történik — 
esetleg többféle is. Esetünkben a fater
mesztés, a tájvédelem, természetvédelem, 
a génkészletek megőrzése, azaz a termé
szetes variabilitás biztosítása is kitűzött 
cél. A vad létszáma döntő tényező a kér
désben, s ez — amint a NIMRÓD hasáb
jairól is értesülhettünk több alkalommal 
— a becslési hibákból adódóan a kívána
tosnál sok helyen nagyobb! A Korzikáról 
származó juhféle — a muflon — sajnos 
azokat a termőhelyeket részesíti előnyben, 
amelyeken a fajgazdagság az elmúlt idők 
vegetációtörténeti változásiad folytán a leg
nagyobb. Ezek az egyébként faitermesztés
re alkalmatlan területek az erdőművelés
ben többnyire talajvédelmi rendeltetésűek. 
Épp ezt az igen értékes talajt pusztítja az 
idegen vadfaj — az élővilágról nem is szól
va. Természetesen az őshonos vad is okoz
hat károsodást a termőhelyben, ha lét
száma a terület vadeltartóképességét felül
múlja. Ez nem ritka eset. Épp ezért kell 
a meggondolatlan emberi tevékenységek
től a természetvédelmi jogszabályok által 
elvben védett, valójában mégis védtelen 
területeket fokozott figyelemmel kísérni és 
óvni a pusztulástól. A muflon agresszivi
tásának kérdése, úgy vélem, nem vitás. 
Válogatás nélkül szinte mindent lelegel, 
még azt is, amit az őshonos vad mellőz. 
Hiszen őshazájától távol kénytelen alkal
mazkodóképessége minden lehetőségét be
vetni fennmaradása érdekében. Az ország 
több pontján a muflon-állomány nagy
arányú növekedése veszélyezteti a termé
szetvédelmi területeket, a degradáció, faj
szegényedés serkentésével. Márpedig a ter
mészetes génkészletek megóvása az egész 
emberiség közös érdeke. Kipusztult fajo
kat újra előállítani nem tudunk; de bizo

nyos, hogy bármely eddig ismeretlen tu
lajdonságokkal rendelkező vagy akár ká
rosnak vélt élőlény is hasznunkra válhat. 
Erre a tudomány történet sok példát nyújt 
(pl. anyarozs, penész stb.). Természeti kin
cseink felbecsülhetetlen, forintban kifejez- 
hetetlen értékek. Ezért nehéz a vadgazdál
kodás dollárban kifejezett „hozama” mellé 
a másik oldalt hasonló értékek feltünte
tésével tenni: Ehhez inkább a természet
védelmi szemlélet fejlődésére van szükség. 
Társadalmi érdek, hogy ez is kultúránk 
szerves részévé váljék. Amíg ez nem való
sul meg, természetes hogy a témában el
várható maximális egyeztetések — ame
lyek, jól tudjuk, előírás szerint áltálában 
megtörténnek — olykor mégsem elég ha
tékonyak. Ezt bizonyítják azok a prob
lémák, amelyek szemmel látható, kézzel 
fogható tényként jelentkeznek azok előtt, 
akik a terepen járva szerzik információi
kat, s nem az aktákból olvassák ki a nem 
mindig valószerű adatokat Ügy vélem, 
mindenki számára érthető, hogy a kérdés 
általános felvetése fölöslegessé teszi, és a 
terjedelemmel való gazdálkodás egyenest 
lehetetlenné, hogy a BÚVÁR-ban másutt 
bőven kimerített témát, a területek jel
lemző és ritka fajainak felsorolását itt is 
megtegyük.
Azt kell megérteni, hogy ritka fajokat ter
mőhelyük körülményeinek fenntartása nél
kül nem védhetünk meg. A fokozódó tech
nikai nyomás, ami az egész élővilágot — 
az embert is — éri, világszerte csökkenti 
a változatosságot. Ezt megakadályozni a 
természetvédelmi területek különféle ad
minisztratív kategóriái lennének hivatot
tak. Ezért indult az UNESCO támogatásá
val az Ember és bioszféra kutatási prog
ram is. Kultúránk egyik fokmérője az is, 
hogy ebből mennyire vesszük ki részün
ket! Tudomásul kell vennünk, hogy nem 
egyes fajokat, hanem a törzsfejlődésben 
hosszú idők során kialakult ökoszisztémá
kat — „ritka” és „közönséges” fajokat, a 
létüket és térbeli elhelyezkedésüket biz
tosító környezettel együtt át kell mente
nünk az utókornak, hogy adott alkalom
mal a magunk hasznára fordíthassuk a 
bennük rejlő, most még korántsem ismert 
lehetőségeket, nem csak a tudomány, de a 
többtermelés szolgálatára', az emberiség ja
vára

DR. HORANSZKY ANDRAS 
egyetemi docens, 

az 'MTA Természetvédelmi Bizottságának titkára

Vadtelepítés- 
vadkárokkal
■ Dr. Horánszky András a BÚVÁR 
szeptemberi számában szólt hozzá a vér
tesi muflon- és dámvadtelepítés dolgához. 
Szerinte a vadtelepítés erdőterületeink 
ökológiai egyensúlyát veszélyezteti. Véle
ményével egyetértek ugyan, de ha a vad
létszám és az ökológiai egyensúly kapcso
latát szemléljük, a betelepített exotikus 
vadállomány alárendelt szerepet játszik Rá 
kell mutatni arra, hogy a természetes öko
szisztéma szerves részének tekintett vad
állomány manapság helyenként már in
kább természeti csapássá lépett elő. A bér
vadásztatás fellendülésével az ötvenes évek 
óta döbbenetes nagyvadlétszám-növekedés- 
sel kell szembenéznünk. Nem lehet meg
állapítani pontosan, hogy mekkora ez a

Képemen hántáskárt láthat az olvasó 
ezen a simafenyőn (Pinus strobus). 
Az őz és a szarvas előszeretettel 
„látogatja” a fenyőket.
(A szerző felvétele)

létszám. Egy évtized óta vannak gondosan 
részletezett vadgazdálkodási üzemterveink. 
Az üzemtervek téves adataira azonban 
Rácz Antal „Az Erdő”-ben megjelent cik
ke is (1979. 3. sz.) rámutatott. Kimutatta, 
hogy ha igazak lennének a hivatalosan 
megállapított vadlétszámbecslések, akkor 
a tényleges kilövések számai alapján négy 
év alatt ki kellett volna fogynia a szarvas- 
állománynak. így pl. az 1973. évi vadlét
számból kiindulva az alábbi számsor ve
zethető le:

Év kiinduló 
állomány

számított 
szaporulat

tényleges 
kilövés

záró 
állomány

1973 39 127 11 280 17 040 33 367
1974 3.3 367 9 037 16 433 25 971
1975 25 971 6 363 17 945 14 389
1976 14 389 2 592 19 284 —2 313

Mit tudhatunk meg ebből? Legalábbis any- 
nyit, hogy vadlétszámunk erdőterületeink 
természetes vadeltartóképességét többszö
rösen meghaladja Az eredmény: a vadász
társaságok bevételeivel szemben ennek 
többszörösére rúg a kártétel az erdőállo
mányokban. Újabban a felügyeleti ható
ságok dicséretes módon próbálják rendez
ni ezt a helyzetet. A túltartott vadállomány 
által okozott gazdasági károk áthárítása a 
vadgazdálkodóra azonban csak a kérdés 
egyik oldala. Kevés adattal rendelkezünk 
az ökoszisztémák vadállomány általi káro
sodásáról, ami a természetes erdőúj ulat 
tönkretételétől a lágyszárú flóra elszegé- 
nyítéséig terjed. Szívesen látnék a BÜVÁR 
hasábjain e témát tárgyilagosan feltáró 
cikket.

DR. MÁTYÁS CSABA
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Egy 
rádióriport 
margójára
A múlt év áprilisi BÜVÁR-ban a baglyok 
védelmében írtam, elítéltem az uhuzás
nak nevezett, idejét múlta vadászatot, mi
vel a baglyokra csapó nappali ragadozó
madarakat éppúgy veszélyezteti, mint ma
gát az uhut. A Rádió viszont 1980. április 
20-án úgy mutatta be az uhuzást, mintha 
ma is időszerű lenne. Igaz, egy rövid utalás 
elhangzott, hogy „mindez 25 évvel ezelőtt 
történt”. Nem esett szó viszont arról, hogy 
az uhuzást természetvédelmi törvényeink 
tiltják. A rádióriportban elhangzott héja- 
lelövés esetében sem említették meg, hogy 
ez a faj szigorúan védett. Végül a műsort 
ezzel fejezték be: „Laci fövadász szive még 
ma is dobog, ha a baglyára támadó orv
madarakra emeli fegyverét". Függetlenül 
attól, hogy az „orvmadár” kifejezés csak
nem egy évszázaddal ezelőtti, kiderült: La
ci fővadásznak uhu van a birtokában — 
holott ez felelősségrevonással jár ...
Nem tartom szerencsés dolognak a jövő
ben ilyen vagy hasonló tárgyú adások köz
lését, melyek a tájékozatlan hallgatót nem
hogy természetvédelemre sarkallnák, ha
nem az e téren igen elmaradt kötztudat 
káros irányban való befolyásolását jelen
tik.

DR. JANOSSY DÉNES, 
a Magya-r Madártani Egyesület eJnöfce

MÉHÉSZETI VITÁNKHOZ

A méhészek 
kártalanításáról
Senkinek sem lehet ma ésszerű indoka 
arra, hogy a hasznos méheket elpusztítsa. 
Mezőgazdasági nagyüzemeinkben tudják, 
hogy mi a jelentősége a méhek beporzá
sának, és az hogyan hat a termésre. Ezért 
együttműködnek a méhészekkel, hogy a 
méheket a vegyszeres növénykezeléssel ne 
érje károsodás.
A magyar szocialista nagyüzemi mezőgaz
daság eredményei világszerte elismerést 
váltottak ki. Az eredményeket — a többi 
között — a vegyszereknek is köszönhetjük. 
A vegyszerek használata viszont sajnála
tos módon károkat is okoz; szerintem ak
kor is, ha szabályosan alkalmazzák.
A tavaly decemberi cikk írója szerint 
megoldható lenne a kár elhárítása, ha tel
jesen mellőznék a méhekre veszélyes 
vegyszereket. A növényvédelmi kódex sza
bályozza a mezőgazdasági nagyüzemek te
vékenységét, a növényvédő vegyszerek al
kalmazását; szabályozza — az együttmű
ködés szellemében — a méhészek köteles
ségét is, ha a nagyüzemi gazdaság a kár
tevők elszaporodása miatt kénytelen időn
ként méhekre veszélyes vegyszerekkel is 
védekezni. Ilyenkor a méhészek vagy le
zárják méheiket, vagy a szükséges 5 km-es 
körzeten kívülre szállítják őket.
Tévedés a cikkírónak az a megállapítása, 
hogy a tömeges méhpusztítások azért is
métlődhetnek meg, mert nem a károkozót 
terheli kártérítés, hanem a biztosítót. Ha 

nem lenne biztosítás, akkor is szükséges 
lenne a vegyszeres permetezés.
A gazdálkodó üzemek gondos vezetői azért 
kötnek biztosítási szerződést, hogy előre 
nem látható káros esemény ne zavarja 
gazdálkodásuk rendjét és anyagi egyensú
lyát.
A jelenlegi helyzetben a károkozó a 20%- 
át viseli az okozott kárnak. Ez nem kis te
her, mert például egy 2 millió Ft-os kár
nál magát a károkozót is 400 000 Ft ter
heli. Ez az úgynevezett önrészesedés kö
rültekintőbb, felelősségteljesebb gazdálko
dásra késztet.
Téved a cikk írója abban is, hogy a kár
okozó üzem a károsultakat arra kénysze- 
ríthetné, hogy mondjanak le káruk 20%- 
áról. Ha megállapítható az üzem felelős
sége, akkor a károkozó a 20% térítése alól 
semmiképpen sem mentesülhet. Ha önként 
meg nem fizeti, bírósági úton kényszerít
hető rá. Az országos tapasztalaitok mégis 
azt mutatják, 99%-ban peres eljárás nélkül 
rendezte a kárt az Állami Biztosító a ká
rosultak megelégedésére. A jogszabályok 
alapján az Állami Biztosító a károsultak
nak nyújt anyagi biztonságot.
A méhészeknek azt ajánlom, hogy letele
pedésük esetén a legsürgősebben vegyék 
föl a kapcsolatot a körzetükben található 
mezőgazdasági nagyüzemekkel. Szükség 
esetén gyors értesítésre tudjanak cseleked
ni a kárelhárítás érdekében. A mezőgaz
dasági nagyüzemeknél pedig szakítani 
kell azzal a gyakorlattal, hogy mindenféle 
permetezésnél be akarják záratni a méhe
ket, hanem csak akkor kell intézkedni, 
amikor kivételesen olyan vegyszert hasz
nálnak, amely a méhekre is veszélyt je
lenít.
Tehát nem úgy áll a kérdés, hogy vagy 
méhészet vagy növényvédelem. A méhész
kedés több millió dolláros hasznot hoz a 
népgazdaságnak. A beporzás pedig ugyan
csak jelentős haszonhoz segíti a mezőgaz
daságot. Vegyszeres növényvédelem nél
kül viszont mezőgazdaságunk nem boldo
gulhat.
Ezért csak a gyakorlatias együttműködés 
útját szabad járni méhészeknek és gazda
ságoknak.

DR. SZORÍTÓ SÁNDOR
az Állami Biztosító vezető jogtanácsosa

A házíméh □ virágmezőről hazatérve (fehér nyíllal jelzett példány) tánccal 
és közben hangjelzésekkel tájékoztatja társait a táplálékgyűjtő terület nagyságáról, 
távolságáról és megközelítési irányáról. (Dr. Móczár László felvétele)





Birgit Sloth, 
az IYF 
titkára

/ 9'. x IYF, a környezetvédel
mi ifjúsági szervezetek nemzetkö
zi szövetsége Indiában tartotta 
tavalyi közgyűlését. Birgith Sloth, 
a szövetség egyik, dán nemzeti
ségű titkára Budapesten töltött 
néhány napot, s így módunk volt 
meghallgatni indiai tapasztala
tait.
- Részt vettem az előző, luxem
burgi közgyűléseteken. Ott hatá
roztátok el, hogy 1980 nyarán In
diában tartjátok □ következőt. 
Bevallom, nemigen értettem, hogy 
miért épp ebbe a nagyon távoli 
országba mentek közgyűlést tar
tani.
- Ennek több oka van. így sok 
olyan indiai, ázsiai, közel-keleti 
szervezet képviselője ott volt a 

közgyűlésen, aki Európába nem 
tudott volna eljönni. A IYF tag
jai eddig főként európai szerve
zetek voltak, a közgyűlés után 
azonban jelentősen növekedett a 
távoli országokban működő szer
vezetek száma. Egyik legjelentő
sebb tevékenységünk a tapaszta
latcsere, az indiai közgyűlés erre 
is jó lehetőséget adott. Szövet
ségünk ebben az évben lesz 25 
éves. Nagy gyakorlatunk van a 
gyerekek képzésében, s ezt minél 
többeknek szeretnénk átadni. Re
mélem, Indiában is sikerült né
hány jó környezetvédelmi neve
lési módszert elhinteni. A szoro
sabb kapcsolat lehetővé teszi, 
hogy még jobban megismerjük a 
helyi gondokat. A személyes ta
pasztalatok birtokában többet 
tudunk segíteni. Sajnos a nagy 
szervezetek nagy programjai nem 
mindig érik el a kellő hatást. 
Sokszor a kis helyi, ifjúsági szer
vezetek jobb hatásfokkal dolgoz
nak, mint a nemzetköziek. Mint
hogy ők ritkán tudnak eljönni 
hozzánk, hát helyükbe mentünk. 
- Mit tapasztaltatok Indiában?
- A környezetvédelem egészen 
mást jelent Indiában, mint Euró
pában. Szegénység, iskolázatlan
ság, maradiság. Ilyen problémák
kal kell szembenéznie annak, aki 
ott környezetvédelmi szervezethez 
csatlakozik, s tenni akar az 
ügyért. Mindebből következik, 
hogy egészen más munkamód
szerekre van szükség, mint ná
lunk, Európában. A legrégebben 
megalakult csoport Udaipurban 
működik. Ök meglátogatják pél
dául a kis falvakat, s megpróbál
ják elérni, hogy a tüzelésre ki
vágott fa helyett újat ültessenek. 
Faültetési terveket készítenek, fel-

Kathakali táncosnő

Indiában az üres üvegeknek, 
konzervdobozoknak 
még értékük van...

világosítanak, ingyen segítséget 
adnak. De sokszor olyan elemi 
gondokkal találkoznak, hogy az 
ivóvizet 40-50 km távolságról ci
pelik. Ilyenkor az ifjú környezet
védők meghívják a kormány kép
viselőjét, s kérik a segítségét az 
ivóvízellátás megszervezésében. A 
Himalája közelében működő cso
portunk egészen más jellegű 
gondokkal találkozik. Az ottani 
embereket a teraszos földműve
lésre, a komposzttrágya készíté
sére kell megtanítani. Általános 
indiai feladat az alternatív ener
giaforrások népszerűsítése. Kevés 
már a tűzifa, de vannak olcsó 
kísérleti naptükrök, amelyek In
gyen energiával főznek. Sajnos 
□ szegénység konzervativizmussal 
is párosul, s így nehezen terjed-

nek az új módszerek. Sokszor □ 
biogáz felhasználásáért is nagy 
ellenállást kell leküzdeni. Delhi
ben egyik csoportunk két éves 
munkával meg tudta akadályoz
ni, hogy beépítsék a város egyik 
parkját. Több tüntetést szerveztek, 
s ennek eredményeként a park 
megmaradt a kis tóval és egyéb 
természeti értékeivel együtt. 
Szinte pótolhatatlan missziót vál
lalnak a környezet jövőjéért küz
dő indiai fiatalok - mondta be
fejezésül Birgith Sloth. - Talán 
még mi is tanulhatunk tőlük.

V. A.



Ifjú környezetvédőkE
zt az országos akcióprogra
mot a Népfront Környezetvé
delmi Bizottságának tudomá
nyos és oktatási albizottsága 
a KISZ KB és a Művelődési Mi

nisztérium támogatásával 1978-ban 
hirdette meg. Az akcióprogram 
részletes célkitűzéseit és tematikus 
hosszú távú programját a Buda
pesti Műszaki Egyetem és a Sem
melweis Orvostudományi Egyetem 
dolgozta ki.
Az volt a célunk, hogy a terület
politikai, a környezetfejlesztési 
(felmérés, elemzés, tervezés és ki
vitelezés), diplomatervezési, szak
dolgozati, tudományos diákköri és 
szakköri tevékenységek terén se
gítsük a helyes Környezeti szem
lélet kialakítását és a céltudatos 
társadalmi-szakmai részvételt az 
országos környezeti problémák 
megoldásában. A meghirdetés után 
rögtön csatlakozott a mozgalomhoz 
a Gödöllői Agrártudományi Egye
tem, az ELTE, a Közgazdaságtudo
mányi Egyetem és a Kertészeti 
Egyetem.
A Művelődési Minisztérium körle
vele és a HNF kezdeményezései 
eredményeként 1979-ben csatlako
zásukat jelentette be és munka
programját is előterjesztette: az 
Ybl Miklós Építőipari Műszaki Fő
iskola, a Kecskeméti Óvónőképző 
Intézet, a Pécsi Tanárképző Főis
kola, a Külkereskedelmi Főiskola, 
a Győri Tanítóképző Főiskola, a 
Miskolci Nehézipari Műszaki Egye
tem, a Debreceni Agrártudományi 
Egyetem, a DATE Szarvasi Főis
kolai Kara, a Keszthelyi Agrártu
dományi Egyetem, a Veszprémi 
Vegyipari Egyetem és a Debreceni 
Kossuth Lajos Tudományegyetem. 
Az országos akcióprogramban te
hát 17 egyetem és főiskola vesz 
részt, a felsőfokú tanintézetek 
mintegy fele.
Az akcióprogram első évének 
eredményeit 1979. május 17-én a 
HNF és a Budapesti Műszaki 
Egyetem (amely az országos koor
dinációs teendőket is ellátja) az 
országos értekezleten értékelték, s 
kijelölték a további feladatokat. 
A mozgalom második évének 
eredményeit 1980. november 27-én 
a HNF által szervezett tanácsko
záson értékelték, amely röviden a 
következőkben foglalható össze.

BUDAPESTI MŰSZAKI EGYETEM
A BME mint országos koordinátor 
az akcióprogrammal kapcsolatos 
egyetemi teendőket az egyes ka
rok tanácsainak ülésein határozta 
meg.
A gépészmérnöki karon az elmúlt 
tanévben 38 diplomaterv (17%), 
tudományos diákköri dolgozat 
(12%) közvetlen környezetvédelmi 
témával foglalkozott. A vegyész- 
mérnöki karon 4 diákköri dolgozat 
és 11 diplomamunka készült kör
nyezeti témákból. A karon belül 
egyébként kétféle környezeti szak
mérnökképzést is tartanak. A köz
lekedésmérnöki karon az elmúlt 
tanévben 5 diplomaterv, 7 diákkö
ri dolgozat és 5 új jegyzet készült, 
amelyek környezeti témákkal fog
lalkoznak.
Az építőmérnöki karon 39 diplo
materv (18%), 5 tudományos diák
köri dolgozat (13%) környezetvé
delmi témákat dolgozott fel. A 
környezetvédelmet a vízépítő sza
kon külön tárgy keretében oktat
ják.
A BME társadalom tudományi tan
székei a politikai tantárgyak tan
anyagába építették be a környe
zeti szempontokat, s egyes témá
kat kiscsoportos foglalkozásokon 
dolgoztak fel. A BME koordinációs 
teendőit dr, Kerkipoly Endre 
egyetemi tanár (vasútépítési tan
szék) látja el, aki kérés esetén to
vábbi információkat szolgáltat.

GÖDÖLLŐI
agrartudomanyi egyetem
Az egyetemi karokon és a kollé
giumban — a városi KISZ, HNF 
és a Tanács szerveivel együttmű
ködve — sokrétű feladatok meg
oldását kezdeményezték. A tudó- 

mányos diákkörökben több kör
nyezetvédelmi témájú dolgozat ké
szült (kemizálás, növényvédelem, 
hígtrágya, vadgazdálkodás). Há
rom közülük az OKTH különdíját 
Is elnyerte.
A környezetvédelem oktatása fa
kultatív, s elkezdték a szakmér
nökképzést is.
A kollégiumban környezetvédelmi 
klub működik. A GATE koordiná
ciós teendőit dr. Szabóné dr. Wil- 
lin Erzsébet egyetemi adjunktus, 
klubvezető nevelő tanár látja el.

VESZPRÉMI VEGYIPARI EGYETEM
Az Egyetem szaktanszékeinek ve
zetésével az elmúlt évben 7 kör
nyezeti vonatkozású szak- és dip
lomadolgozat készült, de javasol
ták környezeti fejezetek beiktatá
sát az egyéb munkákba is. A tan
székek több környezeti témájú 
tudományos diákköri feladatot 
hirdettek meg.
Az egyetem hallgatói a város öt 
pontján részt vetek önkéntes par
kosítási, fásítási munkában. Moz
galom indult a dohányzás ellen, s 
első lépésként a kollégiumban ún. 
„dohányzásmentes szintet” alakí
tottak ki.

KERTÉSZETI EGYETEM
Az egyetem szaktanszékei az ok
tatás-kutatás mellett kiterjedt kör
nyezet- és természetvédelmi ter
vezési tevékenységet folytatnak, 
amelyben a hallgatók is részt 
vesznek. A tudományos diákköri 
dolgozatok 20%-a kifejezetten kör
nyezeti vonatkozású. *
Az egyetem KISZ-szervezete szé
les körű környezetvédelmi tevé
kenységet folytat, amelynek főbb 
eredményei: környezetvédelmi
előadások középiskolások részére, 
a vári lakónegyed környezetálla
potának felmérése, tervkészítés az 
Cbányai Úttörőtábor kialakításá
hoz, környezetvédelmi építőtábor 
szervezése (Szarvas), társadalmi 
munkák a Soroksári Botanikus
kertben és a Budai Arborétumban, 
a XI. kerületi takarítási és fásítási 
akcióban való részvétel, kommu
nista szombatok szervezése kör
nyezetrendezési célokból, kertgon
dozási munkák vállalása gyermek
intézményekben, tervdokumentá
ció készítése a HNF-iskolaudvar 
részére. A koordinációs teendőket 
a KISZ-bizottság titkára látja el. i

TANÍTÓKÉPZŐ FŐISKOLA, GYŐR
Eredményes környezetvédelmi te
vékenység folyik a szaktanszéke
ken és a KISZ-szervezet keretében. 
Az elmúlt tanévben 7 környezeti 
vonatkozású szakdolgozat és TDK- 
munka készült el, főleg a dunán
túli körzet problémáinak témakö
rében. Jó munkakapcsolat alakult 
ki a Vízügyi Igazgatóság és a 
KÖJÁL helyi szerveivel. 
A KISZ-szervezet többször kezde
ményezett társadalmi munkát a 
városi parkokban, a főiskolán, a 
győrújbaráti nyári napközis tá
borban és a tanítói úttörővezetési ! 
gyakorlatokon. A koordinációs : 
teendőket Lednicki István fölgaz- j 
gató-helyettes látja el.

FELSŐFOKÚ ÓVÓNŐKÉPZŐ 
INTÉZET, KECSKEMÉT
Az Intézet hallgatói 5 szakdolgo
zatot készítettek környezeti té
mákból, amelyek főként óvodai és 
települési vonatkozásúak voltak; 
társadalmi munkaakciókban vet
tek részt (fásítás, lombeltakarítási 
munkák, vízi sporttelep felépíté
se). A koordinációs feladatokat 
Kölgyesi Judit KISZ-titkár végzi.

DATE MEZŐGAZDASAGI 
FŐISKOLAI KAR, SZARVAS
A karon fakultatív tárgy a kör
nyezetvédelem. A biológiai szak
körben és a TDK-ban több kör
nyezeti témát dolgoztak fel. A kar 
a HNF városi bizottságával együtt
működve megszervezte a környe
zetvédelmi felügyelő szolgálatot,

EREDMÉNYEK ÉS TOVÁBBI FELADATOK

Egyetemisták és főiskolások 
a környezetvédelemért
hogy megfigyeljék a Körösvölgy 
szennyeződését. Koordinátor; dr. 
Hetényi Ernő tanszékvezető tanár.

TANÁRKÉPZŐ FŐISKOLA, PÉCS
A főiskola 1978 óta speciálkollégiu
mot szervez a hallgatók részére. 
Az állattani és növénytani tanszé
kek hatékony szakmai és szervező 
munkájának eredményeként 1978- 
ban 9, 1979-ben 22 és 1980-ban 
környezeti vonatkozású szakdolgo
zat és pályamunka készült el.
A KISZ-szervezet rendszeres tár
sadalmi munkákat szervez a fő
iskola parkjának és környezeté
nek szépítésére. A biológia szakos 
hallgatók egyéni feladatvállalás
ként részt vesznek az általános 
iskolai környezetvédelmi szakkö
rök munkájában. A koordinációs 
teendőket dr. Fischer Ernő főigaz
gató-helyettes látja el.

YBL MIKLÓS ÉPÍTŐIPARI 
MŰSZAKI FŐISKOLA
A főiskolán a környezetvédelem 
fakultatív tárgy, de a témakör 
fokozatosan beépül a megfelelő 
szaktárgyakba. Az 1979/80-as tan
évben 13 záródolgozat és 10 TDK- 
dolgozat készült el e témakörből. 
A főiskola termelési gyakorlatként 
környezetállapot-felmérést végzett 
s kiállítást szervezett a Környe
zetvédelmi Héten. A koordinációs 
feladatokat dr. Illés Istvánná ad
junktus végzi.

KOSSUTH LAJOS 
TUDOMÁNYEGYETEM, 
DEBRECEN
Az egyetemen belül főként a bio
lógiai tanszékcsoport vesz részt az 
országos akcióprogramban, amely 
részletes csatlakozási programját 
a megyei HNF-szerveknek is 
megküldte.
A biológus tudományos diákkörök
ben környezet- és természetvédel
mi témaköröket dolgoznak fel, s 
már számos TDK-dolgozat készült 
el. A biológus TDK kapcsolatot 
tart fenn más egyetemek és főis
kolák hasonló munkát végző diák
köreivel. A TDK 1980 szeptembe
rében Jósvafön vitatábort rende
zett az ELTE biológus TDK-képvi- 
selőlnek részvételével. Az elmúlt 
tanévben környezet- és természet
védelmi filmnapokat rendeztek, 
megrendezték a Biológus Hét ak
ciót, környezet- és természetvé
delmi akadályversenyt rendeztek 
a Hortobágyi Nemzeti Park terü
letén, kiállítást szerveztek a Kis
kunsági Nemzeti Park természeti 
értékelnek bemutatására, hallga
tók részvételével vizsgálatsorozato
kat végeztek a Bükki Nemzeti 
Park területén, bemutató napokat 
szerveztek hallgatók és középisko
lások részére, környezet- és ter
mészetvédelmi vándorkiállítást 
szerveztek a Debrecen környéki 
községeknek.
A biológus hallgatók önként részt 
vettek az egyetem környezetének 
védelmében, szépítésében. Folya
matban van más szakcsoportok 
bevonása Is az akcióprogramba. A 
koordinációs teendőket Buday Gá
bor biológus szakcsoport vezető 
látja el.

KOZGAZDASAGTUDOMANYI 
EGYETEM
A népgazdaság tervezése, vala
mint a technológiai és áruismereti 
tanszékek foglalkoznak környezeti 
témákkal. A tanár szakon több 
szakdolgozat és TDK-dolgozat ké
szült környezeti témakörben.

SEMMELWEIS 
ORVOSTUDOMÁNYI EGYETEM
Az egyetem Intézeteiben és tan
székein az elmúlt Időszakban 15— 
20 diákköri szakdolgozat készült 
el, a „doktori pályamunka” rend
szer témái közé felvették a kör
nyezeti problémákat, és fakultatív 
jelleggel gyakran szerveznek kör
nyezetvédelmi speciálkollégiumo
kat.

KÜLKERESKEDELMI FŐISKOLA
A főiskola a gazdaságpolitika, a 
külkereskedelem és a környezet
védelem összefüggéseinek vizsgála
tára vállalkozott, s felajánlotta 
más oktatási intézményekkel való 
együttműködését.

EÖTVÖS LORÁND 
TUDOMÁNYEGYETEM
Az ELTE biológus szakcsoportja 
és a biológus TDK csatlakozott az 
országos akcióprogramhoz. A TDK 
és a szakköri tevékenység igen 
intenzív (évi 10—15 szakdolgozat), 
s amellett vitadélutánok, speciál
kollégiumok, terepgyakorlatok, 
védnökségl tevékenység stb. sze
repelnek a környezet- és termé
szetvédelmi programban. A koor
dinációs munkát Mohay Jolán, a 
biológus TDK vezetője végzi.

TOVÁBBI FELADATOK
Az akcióprogramban részt vevő 
felsőoktatási intézmények környe
zetvédelmi tevékenysége az elmúlt 
évben újabb formákkal bővült, 
sokrétűbbé vált. A munka elsősor
ban azokon a helyeken volt ered
ményes, ahol kialakult egy veze
tő szakmai csoport, 111. ahol a 
KISZ-szervezet központi mozgalmi 
kérdésnek tekinti a környezetvé
delmet.
A helyi HNF-, tanács-, vízügyi és 
KÖJAL-szervek továbbfejlesztet
ték kapcsolataikat az oktatási In
tézményekkel. Előreléptek a terü
letpolitikai munkában is.
Követendő kezdeményezés, hogy a 
felsőfokú intézmények segítik az 
alsó- és középfokú iskolában a 
környezetvédelmi nevelő munkát. 
Ifjúsági klubokat, szakköröket, 
előadásokat, táborokat stb. szer
veznek.
Célszerű tovább erősíteni a felső
fokú intézmények közös, inter
diszciplináris tevékenységét a 
BME. a GATE, a Kertészeti Egye
tem, a Debreceni Tudományegye
tem és az ELTE példája nyomán. 
A HNF és a Művelődési Miniszté
rium kezdeményezze további fel
sőfokú Intézmények bevonását az 
országos akcióprogramba.

DR. V. NAGY IMRE
o HNF Környezetvédelmi Bizottság 

tudományos és oktatási 
albizottság ónok elnöke
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ORlAs ZAJVÉDŐ FAL. A képen látható 
15 méter magas, zajvisszaverő hangfalakat 
a majna-frankfurti repülőtér elé kanyaro
dó közlekedési út szélén állították fel. Csúf 
építmények, de nagyon hatásosan óvják a 
gépkocsivezíetők és az utasok nyugalmát a 
gépkocsivezetést kellemetlenül zavaró, erős 
zajtól.

VÉDELEM A „VAD PLAKÁTRAGASZ- 
TÖK” ELLEN. Az NSZK-ban olyan pla
kátleválasztó felületbevonatot fejlesztettek : 
ki, mely a hatósági épületek és magánhá- ] 
zak „vad-plakátragasztásra” alkalmas fe
lületét ragasztó-taszítóvá teszi. A vele ke- ; 
zelt falakat hiába ragasztják tele a pia-' 
kátragasztók, mert a folyékony enyvvel | 
bekent hátlapú plakátok vagy meg sem ta
padnak rajtuk, vagy száradás után a felü- : 
létről maguktól lehullanak.

MEGMENTIK A ROVE-KECSKÉT.
A hosszan csavart szarvú, rőtbarna szőrű 
rove-kecske Törökországból és Szíriából 
származik. Onnan telepítették át a görö
gök háziállat gyanánt hazájukba, idő
számításunk előtt 7 évszázaddal. A görög 
hajósok azután elvitték a tejéért, húsáért 
és bőréért tenyésztett állatot Dél-Francia- 
országbai, ahol Le Rove faluban kezdék el 
tenyészteni. Francia nevét — Chévres du 
Rove — innen nyerte. Századunk közepe 
óta azonban mindinkább felhagytak ház
táji tenyésztésével, és a jelenleg mindössze 
400 példányra zsugorodott franciaországi 
rove-kecskeállomány a déli Provence né
hány védett területén, így Crau vidékén és 
Camargue-ban félvad körülmények közt él. 
Most 26 állattenyésztő megalakította a Ro
ve-kecske Megmentő Társaságot (Associa- 
tion de Défense des Caprins du Rove), 
hogy ezt az ősi háziállatfajtát tervszerűen 
továbbtenyésztve, szövetkezeti génbankot 
létesítsenek az évről-évre rohamosan fo
gyatkozó rove-kecskeállomány fenntartá
sára.

EURÖPA-SZERTE TERJED A BIOGÁZ 
ALKALMAZÁSA. Az energiatakarékos
ság már nemcsak a fejlődő országokban, 
hanem az iparilag fejlett európai orszá
gokban is előrelendítette a mezőgazdasági 
üzemekben a biogáz-termelés alkalmazá

sát. Nálunk egyelőre csak szerény próbál
kozások tapasztalhatók e téren. A képün
kön látható biogáz-termelő berendezés a 
Sváb Alpokban levő Tannhausen melletti 
Bergheim állattartó telepén működik. Az 
50 nagy számosállatra tervezett üzem bio- 
gázosító telepének álló gázrtartálya (balol
dalt) 100 köbméter befogadás terű.

ÚJ SUGARDÖZISMÉRÖ. Töltőtollhoz ha
sonló formájú, könnyű, kisméretű, a gam
ma- és röntgensugarak mérésére alkalmas 
műszert fejlesztettek ki Ausztriában. A dó
zismérőt a test közelében kell elhelyezni. 
A műszer skálájáról közvetlenül leolvas
ható, hogy a doziméter tulajdonosát a mű
szer felvétele óta mekkora sugárzás érte.

SZENNYVÍZTISZTÍTÓ egymillió la
kosnak. Linz közelében 1 millió lakos 
szennyvizének tisztítására alkalmas regio
nális szennyvíztisztító kezdte meg műkö
dését 1980-ban. Jelenleg 600 ezer lakos és 
két üzem szennyvizének tisztítását végzi a 
berendezés. A mechanikai és biológiai tisz
títás után a víz 0,75 méter mélységig átte
kinthető, és a közeli Abwinden-Asten-i 
erőmű számára akadálytalanul felhasznál
ható.

NAPFALU ALGÉRIÁBAN. Algírtól délre, 
Bou Saada közelében különleges település 
építését kezdték el A tervek szerint 1982- 
ig e falu mintegy 1500 lakosának teljes 
energiaszükségletét a Napból, mint kime
ríthetetlen energiaforrásból kívánják fe
dezni. A falu tervezését és építését az al
gériai tudományos kutatási szervezet, az 
ONRS ellenőrzi.

kétévi fegyhAz vízszennyezé
sért. Indiana államban (USA) bűnvádi 
eljárást indítottak egy vállalat igazgatója I 
ellen, mert az irányítása alatt levő egyik 
gyár több tonna mérgező vegyszert jutta
tott Louisville város közcsatornájába. A 
vállalat különben ipari hulladékok elszál
lításával és megsemmisítésével fogalkozik, 
vezetőjének tehát tudnia kellett volna, 
mennyire veszélyes mérgező folyadékokat 
juttatni a városi csatornarendszerbe. A bí
rósági eljárást befejezték, s az igazgatót 
kétévi fegyházra, valamint 50 ezer dollár 
pénzbírságra ítélték.
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Sterbetz István:
ÉLŐ MÚZEUMOK

Sterbetz István

ÉLŐ

Nem fog csalódni az, 
aki kézbe veszi és el
olvassa a szerző leg
újabb könyvéi. Aki 
csupán egy kicsit is 
ért a természetvéde
lemhez, sejtheti, hogy 
védett terütótékről 
fog majd olvasni. A 
könyv lapjain ugyan
is néhány nemzeti 
parkunk, tájvédelmi 

______________ körzetünk és termé
szetvédelmi területünk rejtett értékeibe 
kapunk betekintést. Ügy ismerhetjük meg 
azokat, ahogy a beavatott látja. A szerző 
rokonszenvesen szerény. Sejteti ugyan, 
hogy a természetvédelem területén elért 
eredményekben neki is szerepe van. Az vi
szont nem derül ki egyértelműen, hogy 
sok esetben éppen ő volt a kezdeménye
ző, a végrehajtó, és aki ezt a munkát ál
landóan figyelemmel kísérte. A sorokból 
kitűnik a szerző komoly tárgyi ismerete, 
természetszeretete és rajongása ezért a 
munkáért. Erénye a könyvnek az a szem
léletmód, amellyel például a vadászat he
lyett a fényképezést kívánja a jövő termé
szetszerető emberének szenvedélyévé ten
ni.
Szépen mutatja be a pusztát és az eltűnő
ben levő tanyavilágot. Ezek a sorok az ol
vasóban is nosztalgiát is kelthetnek. Meg
ismerhetjük továbbá a Szeged melletti Fe
hértó, valamint a Kardoskúti rezervátum 
madárvilágát, a nálunk már kipusztult 
kékcsőrű réce tragikus „pályafutását”, a 
túzok életét és a megmentéséért tett erő
feszítéseket Kisebb kirándulás keretében 
elkalauzol a Dunántúlra, ahol bemutatja a 
kisbalatoni madárrezervátumot, majd is
mét a Tiszántúlra vezet bennünket. A Na- 
tura gondozásában megjelent, 170 oldal 
terjedelmű, sok rajzzal és fotóval illuszt
rált munka Néma tavasz című fejezetének 
olvasásakor azonban hiányérzetünk tá
madhat. A Jövő útja című fejezetben lát
ható sorok pedig — legalábbis hazánkban 
— már a jelent fogalmazzák meg.
A könyv címéből ítélve az olvasó joggal 
elvárhatná, hogy valamennyi természetvé
delmi területünkről, védett értékünkről tá
jékoztatást kapjon. Mivel azonban az író 
alföldi, főként ez a táj, és mivel ornitoló
gus, elsősorban a madarak érdeklik. Ez 
természetesen nem egyértelműen hibája a 
könyvnek. Nemzetközileg ugyanis legérté
kesebb területeink éppen az Alföldön van
nak, és természetvédelmünk legnagyobb 
eredményeit szintén itt és a madárvéde
lem területén értük el. Annak, aki a bar
langokat, a földtani értékeket, az erdőket 

vagy éppen az emlős állatokat szereti, bi-1 
zonyos hiányérzete támadhat. Ez érvényes 
a tájvédelemre is. Csupán egyetlen emlí-l 
tésre méltó tárgyi tévedés van: a Délke-! 
let-Alföld nem a Nagykunsághoz tartozik. I 
Figyelemre méltó a szerzőnek az a megái-' 
lapítása, hogy az ornitológusóknak nem a| 
vonulási idényben véletlenül hozzánk ve
tődő, földrajzi adottságainkat figyelembe 
véve merőben idegen madarak látványa a 
vonzó, hanem az, hogy a nálunk költő vagy 
rendszeresen átvonuló fajok igényeit 
mennyire tudjuk kielégíteni. Szakembe
reink a honi élővilág minél jellemzőbb, 
gazdagabb összetételű együttesének megőr
zésére törekednek, s ha időnként ritkasá
gok is előfordulnak, úgy az nem szenzá
ció, hanem véletlen vagy éppenséggel saj
nálatos dolog. A nemzetközi természetvé
delemnek ugyanis az az egyik feladata, 
hogy lehetőleg ne legyenek ritkaságok.! Ne 
jusson oda egy faj, hogy egyedeinek meg
pillantása eseményszámba menjen, hanem; 
inkább minél gyakrabban gyönyörködhes- : 
sünk bennük. (Rakonczay Zoltán)

Halak jelzik
a vízszennyeződést

Pénzes Bethen—Tőig István:
A HALAK ÖSZTÖNEI ÉS SZOKÁSAI

Pwuos Botben - Tóig István 

a halak ösztönei 
és szokásai

Az alig ötvenéves 
múltra visszatekin
tő etológia (viselke- 
déstan) csak nagy 
sokára tört utat ná
lunk a közérdeklő
désben. Azonban az 
öröklött ösztönmeg
nyilvánulások és a 
tanult szokások eg
zakt vizsgálata révén 
merőben új oldaláról 
feltárt állatéletről az 

utóbbi öt év során részben külföldi, rész
ben hazai szerzőktől megjelent könyvek 
és ismeretterjesztő cikkek hazánkban is 
rendkívüli érdeklődésre találtak. A lapunk 
szerzőiként is jól ismert neves halkutatók: 
Pénzes Bethen és Tőig István most arra 
vállalkoztak, hogy az állatvilág legkülön
félébb képviselőire vonatkozó, általános 
érvényű etológiái művekkel szemben ők 
kizárólag az ember számára legrejtettebb 
életű gerincesek, a halak ösztöneiről és 
szokásairól foglalják össze külön kötetben 
mindazt, amit erről a kutatók — köztük ők 
maguk is — megfigyeltek, megállapítottak. 

A Natura kiadásában a múlt év végén 
megjelentetett, közel 10 íves munka olvas
mányos megfogalmazásával s jól áttekint
hető rajzábráival igen hasznos dolgokra 
hívja fel a horgászok, tógazdák, halászok 
és akvaristák figyelmét, mert a halak ér
zékeléséről, tájékozódásáról, rejtőzködő 
önálcázásáról, társas életéről, táplálkozási, 
kóborlási, vándorlási és nászszokásairól, 
idomíthatóságukról és a beteg halak visel
kedéséről szóló fejezetekben a szerzők fő
leg a gyakorlati megfigyelésekre és ta
pasztalatokra szorítkoztak.
Mindez a környezetvédelem kérdései iránt 
érdeklődő olvasó számára sem közömbös 
téma, hiszen egy-egy tömeges halpusztu
lási katasztrófa után gyakran a szakem
berek is tanácstalanul állnak, vagy csak 
hosszas vizsgálat után derítik ki az elő
idéző okokat. Ez azt mutatja, hogy húsz 
évvel a kétezredik esztendő előtt még nem 
ismerjük kellőképp a természetet. A szer
zőpáros könyve a megismeréshez visz kö
zelebb, nemcsak a halak és környezetük 
kapcsolatának beható feltárásával, de a 
legközvetlenebb környezetvédelmi vonat
kozások ismertetésével is. A 16. oldalon 
például megemlítik, hogy „. ..a felszíni 
vizekbe jutó különféle szintetikus mosó
szerek (detergensek) rendkívül károsan 
hatnak a halakra. Már 1—2 mg/liternyi 
mennyiségben annyira megzavarhatják a 
halak szaglását, hogy képtelenek megtalál
ni táplálékukat. Ha ez a káros anyag rend
szeresen fertőzi a vizeket, akkor a vízi 
élővilág képviselői nem táplálkoznak töb
bé, végzetesen lesoványodva éhen pusztul
nak.” A 103. oldalon pedig ezt olvashat
juk: „... Napjainkban mind többször hal
lunk, olvasunk vízszennyezésekről. Ezek 
kapcsán megfigyelték, hogy a patakokban, 
folyókban élő halak mihelyt azt észlelik, 
hogy a felső szakaszról szenny közeledik, 
úgy egyik pillanatról a másikra felhagy
nak alapvető magatartásukkal és többé 
nem úsznak az árral szemben — ahonnan 
a mérgező anyag érkezik —, hanem meg
fordulnak, és az alsó szakasz felé igyekez
nek, ahol még tiszta víz vár rájuk ..
Környezetvédelmi szempontból ugyancsak 
nagy figyelmet érdemlő dolgot olvasha
tunk a beteg halak viselkedéséről szóló 
fejezetben az eutrofizáció és a mérgező 
anyagokkal való vízszennyezések hadakra 
gyakorolt hatásáról, valamint a halak 
„vízminőségi ellenőrökként” való felhasz
nálásáról (ez utóbbi témát Pénzes Bethen 
elsőként a BÚVÁR 1976. évi 6. számában 
ismertette). Már a kiragadott példák is jel
zik, hogy Pénzes—Tőig új könyve nemcsak 
az akvaristák és a horgászok, hanem a 
környezetvédők számára is gyakorlati 
hasznú olvasmányul szolgál. (Dr. Lányi 
György)
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Salgó-vár

és 
környéke 

í

Tiszta időben 
a Magas-Tótra 

hófödte vonulatai 
is láthatók

A Zagyva gyönyörű erdőkkel bo
rított forrásvölgyének nyugati ré
szén és hazánk legnagyobb ki
terjedésű bazaltplatójának, a 
Medves-fennsiknak peremén 
emelkedik 626 méter tengerszint 
feletti magasságban a Salgó-vár- 
hegy cukorsüveghez hasonló ba
zaltkúpja. Sötétszürke, szívós ba- 
zaltközeten hatalmas zsákokhoz 
hasonló oszlopokban válik el. Tö
mött szövetében centi méteres 
nagyságú földpát zárványok tűn
nek föl. (Salgótarjánból közvet
len autóbuszjárat indul a Salgó- 
várhegy lábához.)
A régi Dornyai turistaháztól gon
dosan rendbehozott gyalogút ve
zet fel a várba. Az út elején álló 
tölgyfán a helyi természetjárók 
zománctáblát helyeztek el, me
lyen kérik az arra járókat, hogy 
egy-egy kő felvitelével segítsék a 
vár helyreállítási munkáit. Hogy 
magát a várat ki emelte, nem 
tudni. Valószínű, hogy a tatárjá
rás után IV. Béla királyunk ren
delkezésére építették. Salgó-vár 
legrégibb ismert tulajdonosa, a 
Kacsics nemzetségből származó 
Tar jani Péter mindenesetre 1246- 
ban már itt lakott. A török a 
szomszédos Fülek várának elfog
lalása után 1544 szeptemberében 
csellel Salgó várát is elfoglalta. 
Kara Hamza szécsényi bég ágyú

formára kialakított és keréktal
pakra szerelt fatörzseket vonta
tott föl a vár körüli dombokra, 
azt a látszatot keltve, hogy erős 
tüzérséggel fogja a várat ostro
molni. Ettől megrémülve Zagyva 
Miklós kapitány csekély őrségé
vel megfutamodott. A vár így 
kardcsapás nélkül került török 
kézre. Azt nem tudni pontosan, 
hogy meddig volt megszállva, egy 
azonban bizonyos: 1593. decem
ber 5-én PálHy Miklós hadai So
moskő várának visszafoglalása 
után Salgó várát is visszavették. 
Később a vár a Balassa, a Vay, 
majd a Szí u ka család birtokába 
került.
Utunkat folytatva a bazaltsziklák 
lábához érünk. Valamikor itt le
hetett a vórkapu. Fölötte, a jobb 
oldali bazalt sziklafalban 1923- 
ban mórványtáblát helyeztek el, 
amely hírül adja a természetjá
róknak, hogy 1845. június 11-én 
itt járt Petőfi Sándor. Ez a rom 
ihlette őt Salgó című költemé
nyének megírására. Az emlék
tábla alatt érünk be az egykori 
szűk várudvarba, mely sarló alak
ban, balról jobbra kanyarodva 
húzódik a fellegvár bazaltkúpja 
és a nyugati, valamint északi 
bástyafalak között. Itt voltak haj
dan a gazdasági épületek, is
tállók és raktárak.

Följebb, a sziklák tövében még 
ma is ép víztározó medence van. 
A ciszternától déli irányba ka
paszkodva lehet feljutni a bazalt 
sziklatömbökön emelkedő felleg
várba, ahol a lakószoba alapjai 
még ma is állnak. A vastagfalú 

öreg toronyból szép kilátás nyí
lik a keletre húzódó Bükk-hegy- 
ség vonulataira, a Medves-fenn- 
síkra, a Szilváskő kettős csúcsó
ra, a bárnai Hegyesdre és a 
Zagyva erdős forráskatlanára. 
Délre a Galyatető, az Agasvár, 
a Nyikom, a Muzsla-tető, a Som
lyó, a Pécskő és a Cserhát vo
nulata rajzolódik ki a horizontra. 
Jó időben a börzsönyi Csóvá
nyos és a 729 méter magas Ka- 
rancs is látszik. Ködmentes, tisz
ta időben az Alacsony-Tótra ke
leti része és a Magas-Tótra gi
gantikus vonulata bukkan föl a 
távolból.
A Hazafias Népfront mellett mű
ködő természetvédelmi bizottság 
szorgalmazására az Országos 
Természetvédelmi Hivatal Salgó- 
várat s közvetlen környékét 1964- 
ben védetté nyilvánította. Azóta 
állandóan szépül, fejlődik a kör
nyék. A Nógrád megyei Termé
szetvédelmi Bizottság ezért rövi
desen szükségesnek tartotta a 
terület kibővítését, melynek ered
ményeképpen az OKTH elrendel
te a természetvédelmi terület ki
egészítését. Ez a 919,2 hektáros 
védett terület óvja most a Salgó
tarján környéki bazalt kúpokat, 
Salgó-vár természeti értékeit, és 
biztosítja a Tanácsköztársaság 
emlékhelyeinek méltó környeze
tét.
Salgó-vár újjáépítésével koráb
ban és jelenleg is sokan foglal
koztak. A megyei műemlékvédel
mi albizottság Vadas Andor épí
tészmérnököt kérte föl a helyre
állítási tervek elkészítésére. Re
méljük, hogy e tervekből valóság 
lesz, annál is inkább, mert a 
nemrég fölépült Salgó-hotel re
mélhetőleg egyre több turistát 
vonz hazánk e vadregényes tá
jára.

DR. RUZSIK MIHÁLY





IDikrokörnyezet

Házikertészet

Most időszerű!

A tél végi lemosó permetezéssel
ilyen szépen virágzó almafát „varázsolhatunk".

A tél utolsó heteiben már sokféle tenni
valója akad a kertbarátoknak és a szoba- 
növény-kedvelőknek. A végéhez közeledik 
a csapadékos tél, és ott, ahol a belvíz ösz- 
szegyűlt, mielőbb vízlevezető csatornákat 
kell ásnunk. Hozzáfoghatunk a gyümölcs
fák támberendezéseinek kiigazításához, a 
meglazult huzalok erősítéséhez. Vizsgáljuk 
át a kertészeti eszközöket — az ágvágót, 
a metszőollót, a permetezőgépet, a fűré
szeket stb. Már mosit hozzákezdhetünk a 
gyümölcsfák koronaalakításához, s elvé
gezhetjük az ilyenkor szükséges faápolást. 
Ahol a fertőzött lombot még nem égettük 
el, most pótlólag megtehetjük, hiszen szá
mos rovar és gombakártevő bújhatott meg 
a száraz levelek alatt. Hozzáfoghatunk a 
hosszú fejlődési idejű fajok előnevelésé
hez. Ha még nem szereztük be a magva- 
kát, pótlólag megtehetjük. A kiválasztás
nál arra ügyeljünk, hogy olyan növények 
magvait szerezzük be, amelyek ökológiai 
igényeit kertünkben, lakásunkban mesz- 
szemenően kielégíthetjük. Ekkor végezhet
jük el a díszcserjék, élősövények ritkítá
sát. Ezt óvatosan kell tennünk, mivel a fa
kadó rügyeket könnyen leverhetjük, vagy 
ruhánkkal ledörzsölhetjük. Enyhe időben 
a szükséges talajmunkák elvégzésére is sor 
kerülhet. Csak alapos előkészületek után 
fogjunk hozzá a szőlőmetszéshez. Ezt a 
munkát akkor célszerű megkezdeni, ha a 
fakadó rügyek száma a rügyállomány 50 
százalékát meghaladja. Ne feledkezzünk 
meg szobanövényeink tavasszal esedékes 
átültetéséről sem; ezekben a hetekben sze
rezhetjük be a méreteikhez leginkább illő 
cserepeket és a szükséges talajkeveréket.

G. M.
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A vérlevél orchidea korszerű fűtésű 
lakásokban már tartható

Lakásban 
könnyen gondozható 
orchidea
Az orchideák vagy kosborfélék nevének 
említése során legtöbbször a trópusokról 
származó, feltűnő színű és bizarr alakú 
növénycsodákra gondolunk, pedig e csa
ládban olyan fajok is előfordulnak, ame
lyek nem feltűnő, apró virágokat hoznak. 
Ezek a növények legtöbbször díszes levél- 
rajzolatúak, így levelükkel díszítenek. Kö
zéjük tartozik a vérlevél (Haemaria dis- 
color) is.
E növény nevét a levél alapszínéről kap
ta. A nemzetségnek csupán egy faja és né
hány változata van, amelyek elterjedési te
rülete Indonéziától Dél-Kínán keresztül a 
Maláj-szigetekig nyúlik. Húsos, vöröses, el
ágazó gyöktörzsén ülnek a tojásdad, kihe
gy,ezett csúcsú nyeles levelek, amelyek tő- 
levélrózsát alkotnak. Színük sötét bársony
zöld, fonákjuk világos bíbor, felszínük 
gyengén molyhos. A tűlevélrózsából a téli 
hónapokban kb. arasznyi hosszúságú vi- 
rágzaiti tengely fejlődik, amelynek csúcsán 
négyesével-tízesével nyílnak a fehér virá
gok Páratlanul finom, diszkrét illatuk van, 
amely főleg a délutáni, esti órákban von
ja magára a figyelmet. A vérlevél nagy 
előnye — amit több éves megfigyeléseink 
is igazolnak —, hogy a korszerű fűtésű, te
hát száraz levegőjű lakásokban is nevel
hető. Helyes gondozás esetén pedig évente 
gazdagon virágzik. Szakszerű ápolásával 
akár díszes „bokorrá” is fejlődik. Ehhez 

azonban célszerű a húsos rizómákat töb
besével, levegős, de a vizet jól tároló kö
zegben (például mohavagdailék, tőzeg és 
cserépdara bikák keverékében) elültetni, és' 
egyenletesen öntözni. A pihenés időszaká
ban azonban, tehát a téli virágzás után 
ajánlatos a locsolást mérsékelni. Vigyáz
zunk arra, hogy a bársonyos levelekre víz 
ne kerüljön, mivel felszáradva csúnya fol
tot hagy maga után.
A növény fényigénye eléggé változó; ked
veli a világos helyeket, a tűző naptól vi
szont óvnunk kell. Ha túl sötét helyen 
tartjuk, a virágzás elmarad, és a levél szí
ne is zöldebb lesz. Általában a mérsékel
ten meleg (16—20 °C) helyiséget kedveli, 
de az ennél magasabb hőmérsékletű laká
sokban is jól növekedik. Ha viszont 10 °C- 
nál alacsonyabb hőmérsékletű szobában 
neveljük, fejlődése vontatott lesz, sőt el is 
pusztulhat. Helyes gondozás esetén a ro- 
zetták idővel túlnövik a cserép szélét, és 
bár így a növény tetszetősebb megjelené
sű lesz, a hajtások töredezése miatt mégis 
károsodik. Az idősebb leveleket főleg az 
elvirágzott rozettákról folyamatosan szed
jük le, és időnként ifjítsuk a töveket. Eze
ket a munkálatokat legjobb a tavaszi át
ültetéssel egybekapcsolni, ekkor érdemes a 
tőosztással történő szaporításáról is gon
doskodni. De a letört hajtások nem men
nek veszendőbe, ha vízbe téve meggyöke- 
resítjük azokat.

DR. KLINCSEK PÁL - DR. MELKÓ ERIKA

Tavasz a télben

Szépen virító őszibarack-hajtás. 
(Gál Lajos felvételei)

Még tart ugyan a tél, de nincs szebb lát
vány, mint a szobában virító gyümölcsfa- | 
és díszcserjevesszők, nyíló tulipánok, já- i 
cintok, hóvirágok. Szépek, üdék és a ta- i 
vaszt hozzák lakásunkba, kellemesebbé, i 
hangulatosabbá téve környezetünket. A té
li hajtatáskor olyan időben kényszerítjük 
virágzásra növényeinket, amikor azok 
egyébként még nyugalmi állapotban lenné
nek. Csak akkor számíthatunk sikerre, ha i 
szakszerű előkészületeket teszünk korai vi- | 
rágoztatásukra.
Sikerrel hajtatható a gyöngyvirág, ha már 
virágzás után felszedjük egészséges, ceru- | 
zavastagságú töveit, a rizómákat, s ezeket | 
hűtőszekrényben tároljuk. Néhány hóna- j



Méreteik tág határok között ingadoznak 
Többségük 10—12 cm-es testhosszúságú; 
legkisebb a Lamprologus kungweensis 3,7 
cm-es méretével, viszont a Boulengero- 
chromis microlepis a legnagyobb méretű, 
amely eléri a 75 cm-t. Mivel aiz említett ta
vakban a díszsügérek alkotják a halfauna 
nagyobb részét, ezért meglehetősen nagy 
táplálékkonkurrencia alakul ki közöttük. 

így nem csodálkozhatunk azon, hogy min
den ehetőt — beleértve a vízi növényeket 
is — elfogyasztanak. Leginkább azonban 
a Tubifexet, a Chironomust, az élő nagy-, 
testű Daphniát (D. magna), továbbá a for
rázott saláta- és sáskaleveleket, algalépe-: 
dékeket kedvelik.
Érdekes, hogy az afrikai díszsügérek több
ségénél a testszín koronként és nemenként

pos pihentetés után, a 0—1 °C-os hűtő
szekrényből kivéve két-három. hét alatt ki- 
virágzanak. Gyorsíthatjuk a virágzást ak
kor, ha a haj látási időben 10—12 órán ke
resztül 30—35 °C-os vízben áztatjuk a tö
veket, majd cserépbe ültetjük őket. Igen 
alkalmas a hajtiatásra a hóvirág, a tőzike, 
a tulipán, a nárcisz és a jácint is. Az őszi 
virágzás után cserépbe ültetve növényein
ket hűvös helyen tároljuk, és öntözzük is 
őket. Az így előnevelt, begyökeresedett 
növényeket vigyük a hajtatás előtt — tehát 
már e napokban is — napfényes helyi
ségbe.
De szépen virít a lakásban az aranysárga 
virágú aranyvessző, a rózsaszínű bazsaró
zsa, a japánbirs és a som is. Hajtatásra 
olyan venyigéket válasszunk, amelyek vi- 
rágrügyeiben már kezdetleges bimbó van. 
A jól fejlett, sok virágrügyes vesszőket 
hajtassuk. Erre a célra a lombkoronában 
sűrűn elhelyezkedő vesszők közül válasz- 
szunk, figyelve arra, hogy ne csúfítsuk el 
szép növényeinket. A levágott vesszők har 
marabb hoznak virágot, ha 10—12 óráig 
30 °C-os vízben áztatjuk, majd friss met
széslapot vágva langyos vízzel telt vázába, 
napos helyre álltíjuk őket.

G. M.

Akvarisztika

Díszsügérek Afrikából
Több olvasónk levélben kérte szerkesztő
ségünket, hogy adjunk tájékoztatást az 
utóbbi években importált afrikai díszsü
gérekről. Az Afrikában őshonos, kis tes
tű díszsügérek többsége főleg a Tanganyi- 
ka- és a Nyassza (Malawi)-tóban él. Míg 
az előbbi biotópban 150, addig az utóbbi
ban hozzávetőlegesen 250 fajuk és 125 al
faj jelenlétét sikerült kimutatni. Évről év
re azonban újabb és újabb képviselőjüket 
találják meg, így még ma sem tudjuk pon
tosan, hogy hány sügérféle él ezekben az 
óriás tavakban. Annyi viszont már bizo
nyos, hogy ezekben a tavakban a sügér
félékhez tartozó fajok vannak túlsúlyban. 
Többségük a víz tükre alatt mintegy 10— 
15 méteres mélységben él, de akadnak 
olyan példányok is, amelyek még a 200 
méter mély vízrétegekben is előfordulnak. 
Befogásuk nem éppen könnyű, mert rend
kívül gyors, óvatos, gyanakvó állatok, s ha 
közelítünk feléjük, gyorsan elbújnak a víz 
alatti sziklarepedésekben.

A nyúlánk testű türkiz aranysügért (Pseudotropheus auratus) ügyes diszhaltenyésztőink 
néhány éve már sikerrel szaporítják.
(Ruda Zukal felvétele)

A delfinhomlokú tarkasügér 
(Haplochromis moorii) a Nyassza-(Malawi) 
tóból került az európai akvaristák 
medencéibe.
(A TETRA kalendáriumból)

A Nyassza-tó másik ragyogó színű 
sügérfaja, a magashátú szájköltőhal 
(Labeotropheus fuelleborni) 
már ugyancsak eljutott hozzánk.
(A TETRA kalendáriumból)

változik. A hazai akvaristák által ismert 
Labeotropheus trewavase hímje például 
világoskék (néhány sötétkék elmosódott, 
függőleges csíkkal), ezzel szemben a nős
tény viszont vörösesbarna, több tucatnyi 
apró, barna foltokkal tarkított pikkelyru- 
hát visel. A díszhalkereskedésekben elég 
gyakran látható türkiz aranysügér (Pseu
dotropheus auratus) példányonként 100— 
150 forintért szerezhető be. öt-hat példány 
megvásárlása esetén legalább 150—200 li
ter űrtartalmú medencét kell biztosíta
nunk, ahol gondoskodni kell a folyamatos 
filtrálásról, a porlasztott levegő befúvásá- 
ról. A harcias, verekedő természetű álla
tok akkor érzik jól magukat, ha valameny- 
nyi részére biztosítunk egy-egy búvóhe
lyet, víz alatti barlangot. E célból külö
nösen megfelelnek a lapos, természetes pa
ladarabkákból összecementezett üregek 
vagy a lyukacsos tufadarabok, forrás
mészkövek. (Egy-egy akváriumba csak egy 
kőzetféleség kerüljön, ha keverjük a 
„nyersanyagot”, giccsessé válik a berende
zés.) A víz „lekeményedésétől” ne féljünk, 
mert éppen arra van szükség, hiszen leg
inkább a 15—20 nk°-ú és a 8—8,5 pH ér
tékű, lúgos kémhatású vízben érzik jól ma
gukat Hőmérséklet tekintetében 25—26 °C 
az igényük. A párt választott halak 25—35 
ikrát raknak, melyeknek védelme, kelte
tése főleg a nőstényre hárul. Mivel ún. 
szájköltő-halak — ezért az ívás után a 
nőstény a már megtermékenyített ikrát a 
szájába veszi. Mintegy három hét szüksé
ges az ikra kikeléséhez.

DR. PÉNZES BETHEN
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IDikokörnyezet

Díszmadártenyésztés

A díszes 
gouldamandina
Az észak-ausztráliai szavannákon honos 
gouldamandina (Erythrura gouldiae) szin
te ékszerként ragyog díszmadaraink köré
ben. Díszes tollazatán kívül karcsú terme
te, hosszú farktollai miaitt vált kedveltté a 
díszmadárkedvelők körében, őshazájában 
három színváltozata: a vörös, a fekéte és 
a sárga fejű él. Közülük az utóbbi kettő 
az értékesebb. Mivel lelőhelye a déli fél
gömb egyik legmelegebb pontja, ezért fog
ságban is csak akikor érzi jól magát, ha 
sok napfényt és magasabb hőmérsékletet 
biztosítunk számára.
Ez a szép madár nagyobb kalitkában, röp- 
dékben a kis termetű díszpintyekkel tart
ható együtt. A tojóval azonos alapszínű, 
de ragyogó tollazatú hím gyakorta hallat
ja halk énekét, miközben hajlongva, sa
játos táncával udvarol a párjának. Fészkét 
az ismert díszpintyekhez hasonlóan félig 
nyitott ládikában helyezi el, ahol azokat 
fűszálaikkal, mohával, toliakkal béleli. Fé
szekaljuk négy-öt hófehér tojásból áll, me
lyek költésében a hím nappal ugyan még 
részt vesz, ám. az éjszakát a fészken kívül, 
annak közelében tölti. A 15—16 nap után 
kikelő fiókákat viszont közösen nevelik. 
Ilyenkor a muharból, fénymagból és kö
lesből összeállított magkeveréken kívül fo
kozottabban igénylik a csumiznak nevezett 
fürtös kölest, csíráztatott magvakat, reszelt 
főtt tojást, almát, salátát. Egyes párok elő
szeretettel fogyasztják az apróra vágott 
lisztkukacokat.
A gouldamandina a fészekalj kiköltésében 
gyakorta megbízhatatlan, a tojásokat nem 
üli, sőt a kotlást megszakítva a fészkét is 
elhagyja. Ilyen esetben a tenyésztők a ja- 
páni sirálykapinttyel keltetik ki a tojá
sokat, vagy neveltetik fel a fiókákat. Egyes 
vélemények szerint azonban az így felne
velt madarak fészkelési ösztöne gyengébb, 
s közülük kerülnek ki a tenyésztés szem
pontjából megbízhatatlan egyedek.

KOVÁCS ANTAL

A gouldamandina 
nálunk is mind népszerűbbé válik. 

(Eifert János felvétele)

Kisállattenyésztés

Nutriák nevelése- 
száraz tartással
Nagyüzemeinkben és kistenyésztőink kö
rében az utóbbi időkben növekvő érdek
lődés mutatkozik a nutriiatartás iránt. A 
fokozottabb figyelmet egyebek között az 
is magyarázza, hogy e. kisemlős prémes 
bundájáért mind magasabb felvásárlási 
árat fizetnék. A nutriatenyésztés szélesebb 
körű hazai elterjedésének egyik legfőbb 
akadálya eddig az volt, hogy az állatok 
részére vízmedencével ellátott, túlfoly.ós 
vagy állandó víztükrű kifutóikat kellett 
építeni. Ez nem csupán az indulási költ
ségeket emelte, de gondot okozott a 
szennyvíz eltávolítása és ártalmatlanítá
sa is.
Éppen ezért több országban már régen DR. HOLDAS SÁNDOR

foglalkoznak a nutriák száraz tartásának 
megvalósításával. Az egyik megoldás sze
rint az emlőst nyulakhoz hasonló kifutós 
és búvóládával ellátott helyen teljesen 
szárazán, ketrecekben tartják. A másik 
megoldás szerint a tenyészállatokat hagyo
mányosan vizes környezetben tartják, a 
fiókákat pedig választáskor 15—20 egye- 
des csoportokba falkásítják, s így nevelik 
a prémezésig. Végül pedig olyan megol
dás is született, hogy mind a tenyészálla
tokat, mind pedig a növendékeket „zuha
nyozós rendszerben” tartják. Ebben az 
esetben száraz búvóládát és kifutót építe
nek, ahol azonban a zuhanyozásra is le
hetőség nyílik. Ilyen tartási körülmények 
között a zuhanyt naponta kétszer, 15—15 
percig működtetjük. Az imént említett tar
tási módok tekintetében a nutriatartók vé
leménye erősen megoszlik. A hagyományos 
tartási mód hívei szerint a vízi életmód
hoz alkalmazkodott nutria a száraz tartási 
körülmények között nem érzi jól magát, 
s ez a szaporaság, de főleg a prémminő
ség rovására megy. Véleményük szerint az 
új tartási mód megvalósítása esetén a pré
mesállatok nem adnak dús pehelyszőrze- 
tet, s a merev koronaszőrök végei letö
redeznek, így a prém értéktelen lesz. Az 
új módszer követői viszont azzal érvelnek, 
hogy főként az USA, az NSZK és Lengyel
ország tenyésztői körében népszerű tar
tási mód máris igen kedvező eredményeket 
hozott. A lengyel nutriaprém-termelés 70 
százalékát már a száraz tartási körülmé
nyek között nevelt állatoktól nyerik. A vi
ta a két tábor hívei között még ma is fo
lyik. Az objektív prémminősítési módsze
rek kidolgozása feltehetően meggyorsítja 
a vita eldöntését — a korszerű módszer 
híveinek javára.
A száraztartás lehetősége nálunk főként 
a megépítendő nagyüzemek számára jelen
tős. Itt ugyanis nagymértékben csökkent
hető a beruházási költség a csatornák, a 
gyűjtőmedencék, a szippantok megépítésé
vel járó kiadások elmaradása miaitt. Kis
állattenyésztőink közül főleg azokat ér
dekli a új tartási mód, akik városokban 
élnek, szennyvizüket csatornába vezetik 
vagy előzetesen ülepítik. Érdemes lenne 
e környezetvédelmi szempontból is figye
lemreméltó új módszer alkalmazását szé
lesebb körben bevezetni.
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A BÚVÁR
Közönségszolgálatának címe: 
Budapest Vili., 
Népszínház utca 24. 
lrányítószám:1081.
Telefon 130-022

KÖZPONTI BÚVÁR KLUB

A Hazafias Népfront Országos Központjá
nak klubjában működő Központi BÚVÁR 
Klub február 15-én (vasárnap) tanulmányi 
kirándulást szervez a Pilisbe. Találkozás 
reggel 7,30-kor a Batthyány téri HÉV-ál- 
lomás pénztáránál.

búvár-tudósítók, figyelem i
A BÚVÁR tudósítói igazolványukat meg
hosszabbítás végett kérjük beküldeni a 

I BÚVÁR Közönségszolgálatához (Budapest, 
'VIII. Népszínház u. 24., 1081). Az igazol
ványok érvényessége 1982. december 31-ig 
tart. Az igazolványok meghosszabbításának 
adminisztrációját a Közönségszolgálat 1981. 
február 15-ig szeretné lezárni, ezért is kér
jük ismételten az érvényét vesztett igazol
vány postára adását.

Két lakószövetkezet 
összefogása
Buda belső részén sok bérház belső udva
rát eredetileg gyermekjátszótérnek alakí
tották ki. Ez nagyon kényelmes és prakti
kus megoldás. A szülők nyugodtan enged
hetik le gyermekeiket játszani. Persze ezek 
a kis játszóterek sem örökéletűek. A pa
dokat, hintákat, mászókákat karban kelle
ne tartani. A legtöbb helyen elburjánzott 
a gyom, a hinták rozsdásan, leszakítva áll
nak, a homokozók tele szeméttel és az ott 
elégetett karácsonyfák csonkjaival. Talál
koztam olyan udvarral is, ahol a házfel
ügyelő a játszótér helyére veteményesker- 
tet, sőt — lévén napos udvar — szőlőit te
lepített. Persze vannak kivételek is. Az 
egyik Kosztolányi Dezső téri ház udvarán 
szép, gondozott, tiszta parkocska áll, fris
sen festett hintával, tiszta homokozóval, 
kényelmes, gondozott padokkal és kis tár
salgóasztallal.

A megoldást nem várhatjuk az IKV-tól, 
magunk is cselekedhetünk. A lakók kevés 
áldozattal és némi lelkesedéssel rendbe
hozhatják a kis udvarokat. Két Bukarest 
utcai lakószövetkezet már összefogott, 
hogy megmentse közös játszóterét. A két 
ház lakói — felnőttek és gyerekek — 
együtt dolgoznak, hogy szép kertté vará
zsolják az évek óta elhanyagolt udvart.

HORVÁTH ÁRPÁD
(Budapest)

Jelentés 
a Gombás-patakról
A Gombás-patak már régen nem az a vad
regényes víz, amely kanyarogva vájja ma
gát egyre mélyebbre a Vác környéki dom
bok között. Medrét rendezték, s azóta ré
zsútos partjai szinte csatornaként futnak 
végig a földeken. A gazt, a füvet rendsze
resen kaszálják, így nem lepi be a gyomok 
áthatolhatatlan tömege. Végigmenvén egy 
rövid szakaszán, láthatjuk, hogy ez a nem 
túl nagy vízhozamú patak — bár csak né
hány faj található meg itt — elég sok hal 
számára biztosít életteret. A fenékjáró 
küllők, nyúldomolykák mellett a kövi csí
kok (védett faj) igen szép számmal talál
hatók. S ha nem is annyi, de van (szintén 
védett) vágó csík is. Egy alkalommal tar
ka gébet is sikerült fognom, nyilván a Du
nából jött fel.

Az idilli kép akkor tárul szemünk elé, 
ha a patakot még Vác előtt figyeljük meg. 
Mert amint a patak beér a városba, rögtön 
megváltozik minden. A határban, a ter
melőszövetkezet melletti területen egy élel
mes „tulaj” gáttal duzzasztotta fel, lassí
totta le a vizet, hogy kacsái, libái vígan 
csemegézhessenek. A városban még rosz- 
szabb a helyzet. Az év nagy részében a pa
tak vize annyira szennyezzen, hogy sok
szor fekete a gyárak, üzemek mocskától. 
Ez a szakasz elszigeteli egymástól a Duna 
és a patak élővilágát. De néha a felső sza
kaszon is végigfut kisebb szennyeződés, 
szinte lesöpörve a halakat. A védett álla
toknál legalább olyan fontos az élőhely, 
mint az egyed védelme. Ezért kellene 
gyakrabban ellenőrizni kisebb vizeink víz
minőségét.

HALASZ IMRE
(Vác)

Csatlakozzatok a KISZ Tiszta, kultúrált környezetünkért ak
ciójához cikkekkel, fotókkal, grafikákkal!
A pályázat témája a környezet és természetvédelem gond
jai, eredményei, a KISZ-akció eseményei.

A pályázat feltételei:
Pályázni lehet eddig még meg nem jelent írásokkal, leg
feljebb 4 gépelt oldal terjedelemben (oldalanként 28 sor, so
ronként kb. 60 leütés); fotókkal, fotósorozatokkal (18X24-es, 
lapban közölhető, tükörfényes felületű, fekete-fehér, illetve 
színes képpel, vagy legalább 6X6-os színes, illetve fekete
fehér diákkal), grafikákkal. Szerzőnként legfeljebb 5 pálya
mű nevezhető (sorozat egynek számít).
Beküldési határidő: 1981. május 1.
Cím: BÚVÁR szerkesztősége, 1095 Budapest, Mester u. 34. 
A borítékra írjátok rá: KISZ-pályázat.

A bírálóbizottság tagjait a Lapkiadó Vállalat KlSZ-bizott- 
sága kéri fel közreműködésre.
Kategóriánként három díjat adunk ki (800—600—400 Ft).
A BÚVÁR szerkesztősége fenntartja a jogot a pályaművek 
közlésére a szokásos szerzői honorárium ellenében.

A BÚVÁR szerkesztőségének 
. KISZ-csoportja

A pályázati felhíváshoz csatlakozott a VII. kerületi KISZ- 
bizottság és azt a Lapkiadó Vállalat KISZ-bizottságával 
egyetemben kerületi szintre terjesztette ki.
Sikeres részvételt kíván
a VII. kerületi a Lapkiadó Vállalat
KISZ-bizottság KISZ-bizottsága

a BÚVÁR szerkesztőségének 
KISZ-csoportja
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A Búuár tudó/ítói jelentik

Napirenden 
a környezetvédelem

Nyírbátor egyik legnagyobb üzeme a Nö
vényolajgyár, amelynek termelő tevékeny
sége a felhasznált nyersanyagok, a termelt 
készáru és a keletkezett melléktermékek, 
hulladékok miatt számottevő hatással van 
a városi környezetre. Ezért tűzlte napirend
re a megtett és tervezett intézkedéseket a 
városi tanács végrehajtó bizottsága, amely 
a közelmúltban tárgyalt a gyár környezet
védelmi helyzetéről.
A 60 ezer tonna napraforgó feldolgozása 
során jelentős porártalom keletkezik. Ven
tillátorokkal és ciklonokkal tisztítják; ezért 
a levegőt A vb kiemelten foglalkozott a 
mosószer előállítása során vegyianyagok 
révén keletkező környezeti károsodások
kal. Ez a technológia gépesített és zárt, a 
tágabb környezet szennyeződése minimá
lis, de a közvetlenül ezen anyagokkal dol
gozók rövidebb munkaidőben dolgoznak, 
védőitalt kapnak, fokozott az orvosi ellen
őrzésük.
Régebben sok gondot okozott a vízszeny- 
nyezés. Az olajjal történő szennyeződést a 
gyár laboratóriumában naponta vizsgálják, 
ez az előírt határok között van. A szenny
víztisztítást javították. Ezt jelzi, hogy a há
rom évvel ezelőtti, 330 ezer forintnyi bír
ság 1979-re megszűnt.
A környezetvédelmi törvény helyi megva
lósítása érdekében tett intézkedéseket a vb 
jónak értéltelte, de felhívta a figyelmet: a 
környezet tisztaságára, a gyári szemétte
lep rendben tartására fordítsanak nagyobb 
gondot. A vegyianyagok felhasználása so
rán az egészségre alkalmas határt csak úgy 
tudják megtartani, ha a technológiai fe
gyelmet és a munkavédelmi előírásokat 
megtartják, s ezt rendszeresen ellenőrzik.

SUBA ERNŐ
(Nyíregyháza)

Garé népe fél!
Baranya megye déli részén fekszik az öt
száz lakosú Garé község. Keleti, déli és 
nyugati oldalról völgyek, hajdani rétek 
szegélyezik a kis falut, mélyen fekvő kút- 
jait források, patakok táplálják, melyek 
vízszintje a völgyek mélységével azonos.
A hetvenes évek végén a lakosság és a 
községi tanács jóváhagyása nélkül a falu
tól másfél kilométerre zagytárolórendszert 
építettek valakik a Baranya megyei Kö- 
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IJÁL jóváhagyásával. (A terület a Pécsi Ál
lami Gazdaságé volt). E többmillió köb
méteres főtároló cserzőanyagokat s azok 
szennyét tartalmazza, belekerülnek véres 
vágóhídi folyadékok és húscafatok (amit a 
kutyák széttiordanak), és a már sérülten 
odaszállított vegyszeres hordók mérgező 

í anyagai; innen a talajba szivárognak.
Amikor az egész rendszer épült, a gát alap
jainak döngölése közben elapadt a völgy
ben a kutakat éltető Marika-forrás. A gát 
16 méter széles, közepén több csőkúttal; 
esetleges szivárgását ellenőrzi a KÖJÁL 
— de a lakosság mégis fél.
Mivel a forrás útját elzárták a gáttal, az 
törvényszerűen felbuggyant a tároló fene
kén. Hogy vize ne töltse meg a tárolót, a 
forrás feltörésének helyét berobbantot
ták... Innen kezdődik a falu népének fé
lelme.
Lehetséges-e, hogy a forrás vize érintkez
ve a zagytároló szivárgó anyagával meg
kerüli a gátat és a csökutakat, s leviszi 
a völgybe a mérget, s elpusztítja a község 
lakosságát? Hiszen ez a folyamat „nem ké
ri a KÖJÁL engedélyét”.

IA néphit úgy tartja, hogy forrását nem le
het megszüntetni, csak eltéríteni. Minden
esetre hozzáértő vízügyi szakemberrel kel
lene megvizsgáltatni: jogos-e Garé népé
nek félelme!

NAGY PÁL 
(Garé)

„Előregyártott" 
gólyafészek
A felvétel Debrecen keleti városrészében, 
az Erdei Ferenc és a Keresztesi utca sar
kán készült. A ház lakója,, Lelesz János 

I példamutató igyekezettel járt el, hogy az 
udvara melletti villanyoszlopon fészkelt ke
reső gólyapár biztosabb szállásra találjon 
a TITÁSZ által emelt gólyafán. A gólya
pár meghálálta a gondoskodást, mert öt 
fióka nevelkedett föl a fészekben. Amint a 
fiókák növekedtek, lassan-lassan kiszorul
tak a fészekből és a környék házain, kerí
tésein kerestek pihenésre alkalmas helyet 
a szülők. A fészek közel esik a táplálék
ban gazdag „Francaikat falak” tórendsze
réhez Az öt fióka jövőre bizonyára vissza
tér majd eredeti fészkére. A kétszemélyes 
gólyafészekben nem jut majd hely mind
nyájuknak. Jó volna, ha mellette vagy kö
zel hozzá alkalmas fészkelési lehetőséget 
találnának, egy másik, emberek által 
emelt gólyafán. Dicséret és köszönet illeti

(a gólyák nevében is) a debreceni TITÁSZ 
igazgatóját, aki három nappal a bejelentés 
után már meglátogatta a fészkelni készü
lő gólyapárt, és elrendelte a gólyafa sür
gős felállítását.

MEDVECZKY GÉZA
'(Debrecen)

Szarvasok hurokban
Talán még a vadászat berkeiben kevésbé 
járatos emberek előtt is ismeretes, hogy 
milyen értékes a hazai gímszarvasállo
mány. Hazánkban jó minőségű populációk 
élnek. Bizonyítja ezt, hogy a világranglis
ta első húsz kapitális trófeája közül tíz 
magyar gímszarvasagancs. Elsősorban a 
kedvező környezeti tényezőknek köszön
hetjük ezt: a jó táplálkozási lehetőségek
nek és az évtizedek során kialakult, szak
szerű állománykezelés folytán megőrzött 
kiváló genetikai képességeknek.
Sajnálatos, hogy még mindig igen sokan 
nem tudják mindezt kellően értékelni. 
Akadnak olyan személyek, akik a fentiek 
ismeretében is megpróbálják 'kijátszani a 
szabályzatokat.
Barangolásaim során Pesthidegkút környé
kén több alkalommal találtam hurokban 
elpusztult szarvast. Pedig köztudomású, 
hogy a vad az állam tulajdona, nemzeti 
kincsünk. Aki azt jogosulatlanul elejti, 
büntetett követ el. Az orvvadászok évről 
évre felbecsülhetetlenül nagy károkat 
okoznak népgazdaságunknak. Szigorúbban 
fel kell lépni garázdálkodásuk ellen.

KOVÁCS KAROLY
(Pesthidegkút)



Követésre méltó
Minden Becsben járó turista megcsodálja 
a Belvedere palota-utcasor hosszú, nyíl
egyenesre nyírt, sövényeit. De csak az őszi 
lombhulláskor lehet észrevenni a sok-sok 
madárodút, amit a levelek nyáron eltakar
nak. És nemcsak az odúkat, amelyek egy- 
egy madárpárnak szolgálnak fészkelőhe- 
lyül (ilyeneket elszórtan a mi Margitszi
getünkön vagy a Népligetben is láthatunk), 
hanem a több bejáratú, tágasabb tartóz
kodókat is, ahol a madarak az eső, szél és 
egyéb viszontagságok ellen csoportosan is 
menedéket találnak.

Szerintem nagyon hasznos lenne, ha isko
lásaink, madárbarát szakköreink lelkes fia
taljai nemcsak odúkat, de ilyen tömeges 
madárvédelmet szolgáló „házikókat” is el
helyeznének kisebb-nagyobb parkjaink, te
reink erre alkalmas növénycsoportjaiban.

GYOKOSI BOTOND
(Budapest)

Sokadszor 
a Rákospatakról
Néhány évvel ezelőtt a Dunába torkolló 
Rákospatakot és közvetlen környékét a 
pesti szakaszon is gazdag élővilág jelle
mezte. A városfejlesztési program azon
ban szükségessé tette a patak új mederbe 

terelését, betonfalak közé szorítását. Ennek 
következtében a patak hosszú ideig holt 
víznek látszott.

Másfél—két évvel ezelőtt regenerálódás! 
folyamat indult meg, algák és békaszőlő- 
félék telepedtek meg az aljzaton és az ol
dalfalak repedésében. A növényzettel 
együtt megjelentek a férgek, alsóbbrendű 
rákok és vízirovarok. A patak megújulását 
nehezíti, hogy néhány vállalat és magán
személy központi szennyvízlevezető csator
nának tekinti a patakot. Ez nemcsak a víz
ben élő növényekre és állatokra veszélyes, 
hanem ránk, emberekre is. Nyáron gyak
ran fürdenek gyerekek a patak vizében, 
és bizony gyakran okoznak sérülést a me
der alján levő törött üvegek és rozsdás 
fémtárgyak.

A veszélyt fokozza, hogy a patak vegyi
leg és bakteriológiailag szennyezett. Tár
sadalmi összefogás és ezen belül egyéni te
vékenység szükséges ahhoz, hogy a Rákos
patak élővíz legyen, és felüdülést jelent
sen felnőttnek és gyermeknek, egyaránt.

PETRÖCZY TIBOR
(Budapest)

Kalocsai példa
Kalocsán — de más városokban is — gya
kori jelenség, hogy kisebb-nagyobb sze
métlerakatok jelentkeznek városszéli ré
szeken. A városon kívül eső árkokba, na
gyobb gödrökbe hordják ki a környékről 
a házi szemetet. Gyakran fordul elő ez ott, 
ahol a város szeméttelepe nagyon távol 
van, vagy nagyon nehezen megközelíthető. 
De ez Kalocsára nem vonatkozik. A sze
méttelep talán túlságosan is közel fekszik 
a lakótt részekhez. Ennek ellenére mégis 
sok helyütt találni a városban a lakók ál- 
tal önkényesen kiválasztott szemétlerakó
helyet. Ezt próbálja most felszámolni az 
az intézkedés, amely megtilt minden kör
nyezetet szennyező és városképet rontó il
legális szemétlerakást. Tiltó táblákat he
lyeztek el a veszélyeztetett környékre, me
lyeken fölhívják a figyelmet, hogy a tila
lom megszegéséért kiszabható bírság 3000 
Pt-ig terjed. A már kialakult, nagyszámú 
szemétlerakatot megszüntetik, s földgya
lukkal állítják vissza a városrészek régi, 
szemétmentes arculatát.

HORVÁTH GYULA JÁNOS

A ROVATVEZETŐ 
VÁLASZOL
Bárdos Deák Péter (Budapest) meglepődve 
olvasta folyóiratunk múlt évi szeptemberi 
számában az „Ok is a fővárosba’ költöz
tek?” című írást. Meglepődése csak foko
zódott, mikor a cikk alatt megpillantotta a 
nevét. A cikkben elírások, valótlanságok 
fordulnak elő, amelyek a szerkesztőségi 
munka során (rövidítés, átírás) kerülhettek 
bele. Idézünk tudósítónk leveléből „így a 
csókák nem a sarlósfecskék „társaságában” 
költenek, a dolmányosvarjú nem „gyakori 
vendég” a Múzeum-kertben, hanem, mint 

ahogy írtam, kis szerencsével megpillant
ható. A Váci utcában még csak véletlenül 
sem lehet látni barátkaposzátát, sem bú
bospacsirtát. Molnárfecskével találkozha
tunk itt, de füstihez nekem még nem volt 
szerencsém. Pár sorral később a cikk azzal 
fejeződik be, hogy „Ezek élettere addig 
lesz zavartalan, amíg a megrongálódott há
zakat, jelenlegi fészkelőhelyeiket nem ta
tarozzák.” A felsorolt madarak közül a dol
mányos varjú, a búbospacsirta, a barát
kaposzáta a házfalakon költenének? Meg
lepő lenne, ilyet eddig még nem tapasztal
tam, s cikkemben nem is írtam.” — Ked
ves Bárdos Deák Péter! Sajnos, esete nem 
áll egyedül. Elnézését kérjük a sok becsú
szott hibáért, annál is inkább, mivel ön a 
Magyar Madártani Egyesületben fajismere
ti tanfolyamét végzett. Ne veszítse el a ked
vét, küldjön tudósítást máskor is, majd 
igyekszünk eltekinteni cikkének „tatarozá
sától”.
Csapó Lajos (Orosháza) leveléből idé
zünk: „Véleményem szerint az utak mel
letti árkok, füves szegélyek Dikonirttal va
ló permetezése káros és teljesen céltalan. 
Hogy miért? Először: az útárkok, töltések 
bolygatatlan területén nem szántóföldi, ha
nem füves pusztai kétszikű növényfajok 
élnek, amelyek szántóföldön nem is for
dulnak elő. A szántóföldeket tehát nem 
kell ezektől félteni. Ilyenek a mécsvirág, 
a réti imola, a sárga gyujtoványfű, az 
üröm, az ökörfarkkóró, a niapvirág stb. 
Másodszor: az árkok füvében fészkelő ma- 
darakat is károsítja az ide zúduló permet- ' 
lé. Az itt élő csigák, rovarok, hangyák 
pusztulása felborítja a biológiai egyen
súlyt, hiszen ezeket a békáit, a cickányok, 
a madarak fogyasztják, tehát ezek is el
pusztulnak, Harmadszor: az ilyen vegysze- 
rezett füvet már kaszálni sem lehet ta
karmányozás céljaira, de legeltetni sem! 
Negyedszer: az útárkok, töltések, szegé
lyek lágyszárú és fás növényzete megköti 
a gépkocsik kipufogógázainak egy részét, 
s ezzel jelentős tisztító hatást fejt ki.” Ol
vasónk kívánsága az volt, hogy e témá
ban írjunk levelet az Országos Környezet
és Természet  védelmi Hivatalnak. Mi in
kább a nyilvánosságot választottuk, hiszen 
így még inkább eljut a címzetthez, s a 
szakemberek elgondolkodnak rajta.
E. Gy. olvasónk Székesfehérvárról írott le
velében november végén arra kért ben
nünket, hogy őrjáratunk során mérjük le 

| a Steger F. utca, valamint a Domus áruház 
környékén uralkodó pokoli zajt, amelyet 
az autóbuszok keltenek. Sajnos levele kis
sé elkésett, zajszintmérőt sem vittünk ma
gunkkal Székesfehérvárra, de levelét el
küldtük a Városi Tanács műszaki osztá
lyára kivizsgálás végett. Csodákra mi sem 

' számítunk, de bízunk abban, hogy a város 
közlekedési átrendezésével történik némi 
javulás.

BÍRÓ ANDRAS
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Búvárkodó/

4-6. feladvány: VÁROSIASODÁS
1 2 3 4 5 6 7 8 9

10 11 12 13 14 15 16 17

18 19 20 21 22 23 24 25 >26

27 28 29 30 31 32 33 1 35

36 37 38 39 40 ■'

43 44 45 46 1 48 49 50

52 53 54 55 56 57 58 59

4. feladvány; VAROSOK FEJLŐDÉSE

Ebben a keresztrejtvényben számokból be
tűk által alkotott sorokat kell készíte
nünk. Egy szám többször is előfordulhat, 
de mindig azonos betűt jelent A megha
tározások alapján helyettesítsük be a szá
mokat betűkkel, és írjuk azokat az ábra 
azonos számú mezőjébe. (A fekete négyze
tek a szóközöket jelölik.) Helyes válaszok 
esetén a sorokat folyamatosan, vízszinte
sen összeolvasva megtudhatjuk, hogy né
hány évtized múlva az emberiség mekko
ra része él majd városokban.

MEGHATÁROZÁSOK: a Bihar-hegység- 
ben eredő folyó, rövid szakaszia már ha
zánk területén folyik: 8, 6, 54, 25, 41, 32, 
33, 19, 15, 35, 58; spórákkal szaporodó nö- 
vény (Equisetum); 2, 26, 12, 5, 13, 55; e mű
faj nagy mestere volt Arany János: 37, 16, 
20, 56, 42, 11, 53; vasúti térbiztosító jelző
kar: 51, 59, 57, 38, 17, 43, 50, 10; neves Af- 
rika-kutató és állaitgyűjtő (Kálmán, 1881— 
1958): 33, 39, 34, 41, 3, 22, 36, 44, 49, 29, 
46 10; európai nép: 24, 9, 5, 34, 12, 29, 48, 
52; nemzetközi fizetőeszköz: 21, 6, 47, 39, 
4, 1; folyamatos: 48, 20, 45, 1, 31, 7, 14; 
bátortalanság, de nem gyávaság: 18, 23, 
52, 28, 40, 54, 27, 30 29.

5. feladvány: KÖZLEKEDÉS

A Minisztertanács határozatot hozott a gépkocsik sebességkorlá
tozásáról. Ennek megvalósításával hány százalék üzemanyag
megtakarítás érhető el?
Beküldési határidő: február 25.

LÁBASFEJŰ TENGERI ÁLLAT

6. feladvány: VA
ROSÖVEZETEK

Szórejtvényünkben 
ezúttal olyan fogal
mat rejtettünk el, 
amely a világ né
hány országában már 
kialakult nagy kiter
jedésű városokra 
utal.

Januári számunk feladványainak megfej
tése:
1. feladvány: A VÁROSI LEVEGŐ SZER
VEZETÜNKET NAPONTA SZÁZ MILLI
GRAMM SZÉNMONOXIDDAL TERHELI 
2. feladvány: ELEKTROMOS PORLEVÁ
LASZTÓ
3. feladvány: ORSZÁGOS KÖRNYEZET
ÉS természetvédelmi hivatal 
Decemberi számunk feladványainak meg
fejtői közül 300-300 forintos utalványt 
nyertek:
Büki József (Balatonfüred); Farkasdy Gi
zella (Nemesgörzsöny); Gáspár Miklós 
(Olaszfa); Maráz Aranka (Szombathely); 
Nagy Gergely (Budapest); Polgár Zoltán 
(Vecsés); Sárközi Marianna (Pápa); Szu- 
lágyi László (Hatvan); Técsy Katalin (Bu
dapest); Tóbiás Gáborné (Budapest).
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EIFERT JÁNOS felvétele Indiai gondok című riportunkhoz'

BUNDER ANYA KÖLYKEVEL 
AZ ÁGRÁI TÁDZS MAHÁL BEJÁRATA 

ELŐTT 
A „SZENT MAJMOK 

in IS ZAVARTALANUL 
TANYÁZHATNAK


